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Teater NO99 uus 
lavastus „Iga eht süda-

melöök” ergutab 
küsimusi esitama, 
ent paratamatult 
kaasneb sellega 
tunne, et saalis 

istumine on 
kohati piin. lk 13

NO99 meelt 
ei lahuta 

Leidurlapsed

Siseministeeriumi komisjo-
ni ja siseministri sihtotsin-
guga politsei- ja piirival-

veameti (PPA) juhiks kutsu-
tud justiitsministeeriumi ase-
kantsler Priit Kama leiab in-
tervjuus Eesti Päevalehele, et 
organisatsiooni väljast juhtima 
toodud inimese puhul on pin-
ged asutuses loomulikud. Ni-
melt ennustatakse, et kui valit-
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Homme peavad 
riigiasutused teada 

andma, millised 
teenistujad saavad 
lihtsa töölepingu. 

75% peaks jätkama 
ametnikena. lk 8

Selleks et mitte eest-
laste kombel noorte 
tehnikahuvi puu-
duse üle pead 
vangutada, 
pani Rootsi 
põhikooli-
lapsed 
leiutama. 
lk 6–7 

sus Kama PPA juhiks nimetab, 
ootab uut juhti ees kon� ikt or-
ganisatsiooniga, sest toimu-
nud konkurss ja hilisem siht-
otsing pole kellelegi head mul-
jet jätnud. 

Kama viitas, et valitsus po-
le teda veel ametisse nimeta-
nud, kuid arvas, et kes iganes 
PPA juhiks saab, seisab sil-
mitsi raske tööga, sest lahen-

damist vajavaid probleeme on 
palju. „Oskan enda kogemu-
sest öelda seda, et minu mää-
ramine vanglateenistusse oli 
teadlik valik tuua keegi väl-
jast, mis kindlasti oli ka prob-
leemne. Inimesed ei osanudki 
väga täpselt oletada, mis saa-
ma hakkab. Arvan, et ikka on 
nii, et kui juhti peetakse vaja-
likuks tuua väljast, siis alati on 

jatud, pole eriti tõhus. Tuleb 
lihtsalt vaadata, millisest ot-
sast probleemide lahendamise-
ga peale hakata, ja neid jõudu-
mööda oma oskustega lahen-
dada. See ei puuduta kindlas-
ti ainult minu isikut, vaid üks-
kõik millist võimalikku juhti, 
kes sinna võiks tööle minna,” 
lisas Kama. 

Polevat umbusaldamine
Ta märkis, et ei pea problee-
miks seda, kui valitsus teda 
ametisse ei nimeta. „Mina 
isiklikult küll ei tunneks, et 
see oleks umbusalduse avalda-
mine,” kinnitas Kama. Tema 
sõnul ongi PPA peadirektori 

suuremal või väiksemal mää-
ral pinge olemas,” tõdes Kama. 

Kui uus juht ei tule just or-
ganisatsiooni seest, soovitab 
Kama tal keskenduda prakti-
lisele tööle ning selle käigus 
annavad pinged tõenäoliselt 
järk-järgult järele, kui tehak-
se enam-vähem õigeid asju. 
„Eraldi jutlustada teemal, et 
mingisugused hirmud on as-

ametkoht selline, mida palju 
kritiseeritakse, ja sellega peab 
arvestama. „Kui PPA peadirek-
toriks kandideeriks keegi, kes 
ei kannata konkursiga seotud 
raskusi välja, siis võiks väga sü-
gavalt kahelda, kas ta saab sel-
le tööga näiteks viie aasta jook-
sul hakkama, kui võib ette tul-
la väga keerulisi olukordi. Nii 
et neis protsessides tuleb vaa-
data, kuidas peaks minema 
vanglateenistusel, PPA-l, kui-
das saab teoks tehtud Ida-Vi-
ru strateegia. J uhtide hea käe-
käik pole selles eriline otsus-
tuskriteerium,” leidis Kama. 
1 Kärt Anvelt
Intervjuu lk 5

Endine suusaliidu peasekretär 
Jüri Järv ütleb, et märkide järgi 

võib spordiarbitraaž teha homme 
Andrus Veerpalu soosiva 

otsuse. Järv meenutab ka 
ligi kaks aastat kestnud 

vaidluste tagamaid 
ning suusaliidu 

tehtud otsuseid. lk 2–3 

Suusaliidu eksjuht: 
Veerpalu võib 
dopingukütid 

seljatada

riigiasutused teada 

teenistujad saavad 

75% peaks jätkama 

Teater NO99 uus 
lavastus „Iga eht süda-

melöök” ergutab 
küsimusi esitama, 
ent paratamatult 
kaasneb sellega 
tunne, et saalis 

istumine on 
kohati piin.

NO99 meelt 
ei lahuta 

Leidurlapsed
Selleks et mitte eest-
laste kombel noorte 
tehnikahuvi puu-
duse üle pead 
vangutada, 
pani Rootsi 
põhikooli-

leiutama.

Vähem ametnikke, 
ent sama suur 

riigiaparaat
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Tänase lehe vahel

Priit Kama: PPA konkursil 
osaleja peab arvestama kriitikaga
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Homme peaks kulmineeruma kaks aastat kestnud ootus: spordi arbit-
raažikohus otsustab, kas Andrus Veerpalu jääb dopingutarvitamises 
süüdi või seljatavad kahekordne olümpiavõitja ja tema tiim nii rahvus-
vahelise suusaliidu kui ka maailma antidopingu agentuuri. 

Jüri Järv: 
otsu s võib Andruse 
jaoks positiivne tulla 

Kalender soosib Tallinna linnapead – tänavu 
langevad kokku Rahvarinde asutamise kong-
ressi 25. aastapäev ning kohalike omavalit-
suste valimised. Aastapäev on 1.–2. oktoobril, 

valimised on 20. oktoobril. Ideaalne! Täpsemalt öeldes 
– ideaalne Edgar Savisaarele, kellel Rahvarinde tek-
kimises oli kahtlemata tähtis roll. Teiste erakondade 
eesotsas tolleaegseid poliitikuid enam eriti pole, seega 
on Savisaarel hea võimalus aastapäev iseenda ja oma 
erakonna valimiskampaania teenistusse panna.

Olgu peale, teatud piirini võib seda kannatada – ka s on 
olemas mõni poliitik, kes sellist kalendri kingitust oma vali-
miskampaania huvides ära ei prooviks kasutada? Aga Savi-
saarel, nagu sageli, ei ole ka selle ürituse puhul mõõdu-
tunnet. Hea ettekäände linna rahakraanide avamiseks on 
Savisaarele jätnud ka ta vastased, kes on leppinud Eesti taas-
iseseisvumisaja sündmuste lahterdamisega „meie-teie” põhi-
mõttel. Nõnda saabki Savisaar kuulutada: „Me ootasime 
kaua, kas, millal ja kuidas vabariigi valitsus otsustab tähista-
da Rahvarinde 25. aastapäeva. Me ei saanud mingeid märke, 
et seda kavatsetakse teha.” 

Tehakse � lm, korraldatakse Eestit läbiv kontserdituur, 
avatakse Vabaduse väljakul praeguse Ahhaa keskuse ruu-
mides Rahvarinde muuseum…

Rahvarinde muuseumi kohta saab juba üht-teist öelda, 
kahjuks mitte positiivset. Sellepärast, et muuseum hakkab 
asuma kohas, kus praegu tegutseb teaduskeskuse Ahhaa 

Tallinna � liaal – Vabadu-
se väljaku tunnelis. Nii 
palju sündsustunnet Savi-
saarel siiski on, et teadu-
se populariseerijaid ei trü-
gita Tallinna kesklinnast, 
noortele hästi ligipääseta-
vast kohast täielikult väl-
ja. Umbes 600 ruutmeetril 
900-ruutmeetrisest pinnast, 

mis aprillini on Ahhaa keskuse käsutuses, avatakse 1. juunil 
Energia Avastuskeskuse teadusnäitused. Rahvarinde muu-
seum, niisiis, saab umbes kolmandiku sealsest pinnast.

Ahhaa keskus ütleb viisakalt, et linn neid välja ei puksi-
nud. Väljapuksimisena asi paraku paistab – linn oli valmis 
lepingut aasta jagu pikendama, kuid Ahhaa keskusele sobi-
matutel tingimustel, mistõttu keskus otsustas lepingu lõpe-
tada. Ahhaa keskuse külastajatel, keda on olnud palju, on 
igatahes alust etteheideteks, sest asemele tulev teaduskes-
kus on ju surutud kolmandiku võrra väiksemale pinnale.

Me ei taha öelda, et Rahvarinne ei vääri muuseumi. Me 
tahame öelda, et seda ei tohi teha populaarse ja noortes 
teadushuvi tekitamiseks vajaliku keskuse arvel. Savisaarel 
oleks õige otsida Rahvarinde muuseumile teine koht. 1

Mõõdutundetu
kampaania

Maamaksu grimassid

Aastast 1905

Pärast eilses lehes ilmunud maamaksulugu helistas toi-
metusse Viimsi valla elanik, kes oma hektarilise kinnis-

tu eest peab sel aastal tasuma maamaksu 1400 eurot aastata-
guse 870 euroga võrreldes. 530 eurot rohkem maatüki eest, 
mis on kuulunud tema perekonnale juba põlvkondi. Seega 
ei saa siin demagoogitseda teemal „kui juba on jõudnud nii 
suure tüki osta, küll jaksab ka maksu maksta”.

Inimene peab maksma endale kuuluva – samuti 
kodualuse – maa eest lisaks ühe kuu netopalga, aga riik 
ja omavalitsused kemplevad sel ajal, kes sellise „maksuva-
bastuse” au endale saab. Need 70 000 inimest, kellele sel 
aastal ühtegi maksuteatist ei laeku, on pigem need, kelle 
kinnistu maamaks moodustas marginaalse osa väljamine-
kutest juba enne vabastust. 1 Ann-Marii Nergi

JUHTKIRI

REPLIIK

Lk 10: Raul Reino: linna kolimise trendi süvendavad alusetud müüdid
Lk 11: Art Kuum: kehtestagem üle Eesti ühtne maamaksumäär

EL-I PRESIDENT VAN ROMPUY EESTIS

Tallinnas visiidil viibiv Euroopa 
Liidu ülemkogu eesistuja Her-
man Van Rompuy kiitis peami-
nister Andrus Ansipiga kohtumi-
sel Eesti käitumist majanduskrii-
si ajal. „Kui kriis algas, sai Ees-

ti ränga löögi, kuid on praegu-
seks läbi teinud tõsise taastumi-
se. Eesti pole mitte ainult heaks 
näiteks, vaid ka inspiratsiooniks, 
kuidas majanduskriisis toimida,” 
sõnas Van Rompuy. EPL

seks läbi teinud tõsise taastumi-

näiteks, vaid ka inspiratsiooniks, 
kuidas majanduskriisis toimida,” 

••  Jüri, kui palju sa praegu, ligi 
kaks aastat hiljem mõtled ke-
vad-talvele 2011?
Ega ma väga mõtle. Lõpeta-
sin teema enda jaoks ära, tun-
nistasin tehtud vigu, vabanda-
sin ja läksin eluga edasi. Ajal, 
mil me ei saanud infot välja 
öelda, hoidsime seda kinni. 
Kui saime rääkida, seda ka 
tegime. Praegu on rohkem 
sportlik huvi, kuhu suunas 
otsus tuleb. 
••  Missugune see suund 
siis on?
Mingid märgid näitavad, et 
otsus võib tulla Andruse jaoks 
positiivne. 
••  Järeldad sa seda, kuna otsu-
se tegemine on jäänud venima?
Järeldan millegi muu ja palju 
konkreetsema pealt, kuid ma 
ei saa seda praegu kommentee-
rida. Samal ajal ei oska ma ju 
kindlalt öelda, mispidi otsus 
tuleb ja kuidas nad seda for-

muleerivad. Suure organisat-
siooni maine on kaalul. 
••  Veerpalu kaitsetiimi kuu-
luv professor Sulev Kõks andis 
Eesti Päevalehele avameelse in-
tervjuu, kus kritiseeris teravalt 
maailma antidopingu agentuu-
ri WADA tegemisi. Kas mitte 
sealt ei või välja lugeda, et te-
ma aimab ka, mis otsus tuleb?
Ma ei oska seda öelda. Kõks 
on sõltumatu. Emotsioon, mis 
loos väljendus, näitas, et ta oli 
üsna vihane. Tema 
kommentaar tule-
nes Veerpalu juh-
tumi taustateadmi-
sest, norraka (käija 
Erik Tysse – toim) 
juhtum vaid kinni-
tas seda. Ega Eesti 
antidopingu juhatu-
se liige Kristjan Port saanud-
ki oma kommentaaris rohke-
mat öelda, kui ta ütles. Arvan, 
et tal pole infot, mis WADA-s 
tegelikult toimub. Ta teab Ees-
tis toimuvat. Samal ajal on Port 
oma organisatsiooni esindaja 
ja kui ta isegi on midagi kuul-
nud, ei lähe ta spekuleerima. 
Tema kaitseb oma organisat-
siooni mainet. 
••  Kas kohalik antidoping te-
gi teile liiga?

Ametlikult mitte, kuid fakt on, 
et info [positiivsest dopingu-
proovist] oli olemas ka neil, 
kellel seda poleks tohti-
nud olla. 
••  Nii et kui sina sõitsid Os-
lo MM-ile ja sinu teada teadis 
Veerpalu positiivsest A-proo-
vist vaid viis inimest, oli neid 
märksa rohkem?
Teati erinevalt: kes teadis 
paberil fakti, kes suulist infot. 
Aga levima jutt hakkas. 

••  Mis käitumismudelid üldse 
laual olid, kui saite teada Veer-
palu positiivsest proovist?
Teoreetiliselt olid kõik varian-
did laual. Aga praktiliselt vaid 
see, et räägime FIS-i dopingu-
paneeli otsuse järel või B-proo-
vi avamise järel. Pealegi mää-
ras palju ka algav Oslo MM, 
me ei saanud oma sportlasi ega 
mänge tervikuna ohtu seada. 
Reeglite järgi peab avalikus-
tama dopingujuhtumi pärast 

dopingupaneeli otsust. Nii 
oleks pidanud ka seekord 
minema. 
••  Samal ajal oli leke juba nii 
suur, et seda peatada polnud 
võimalik ei teil ega FIS-il.
Enne B-proovi avamist ei 
olnud asi ametlik ja loomuli-
kult lootsime, et B-proov tuleb 
negatiivne. Viimase hetkeni. 
Kuna nii palju oli kaalul, pol-
nud mingit mõtet laviini enne 
lõplikku kindlust valla lasta. 
••  Arvad sa tõesti, et kui B-
proov oleks olnud negatiivne, 
poleks see juhtum kunagi väl-
ja tulnud? 
Olukord olnuks siis teine. 
Plahvatusjõud olnuks korda-
des väiksem, kuna positiiv-
set proovi poleks kokkuvõt-
tes olnudki. 
••  Kas te ei kaalunud tulla al-
gusest peale tõega välja ja öel-
da, et juhtunud on anomaalia. 
Ning negatiivne B-proov oleks 
kõik kired kustutanud. Vaik-
selt asju ajades tekivad alati 
küsimused. 
Teoretiseerides oleks olnud 
sellisel juhul skandaalis kolm 
haripunkti: A-proovi avalikus-
tamine, B-proovi avalikusta-
mine ja FIS-i dopingupaneeli 
otsus. Aga ka pakutud variant 

Peaks otsus 
lõpuks 
avalikuks 
saama

Andrus Veerpalu dopingusaaga on kestnud üle kahe aastaFotod: Andres Putting, Ilmar Saabas, Tanel Meos; graa�ka: Maret Müür

Andrus Veerpalu 
A-proovist leiti 
lubatust kõrgem 
kasvuhormooni 
tase

14.02.2011

5.–6.04.2011
ka B-proov on 
positiivne

FIS-i dopingupaneel 
kuulab üle sportlase 
ja tema kaitsemees-
konna

5.06.2011

FIS otsustab, et Veerpalu on 
dopingu tarvitamises süüdi

23.08.2011

Toimub ülekuulamine 
Lausanne’is 
rahvusvahelises spordi 
arbitraažikohtus

11.–13.06.2012

Juuni lõpp – 
juuli algus 2012
Paar-kolm nädalat 
pärast ülekuulamist 
jääb otsus välja 
kuulutamata

Ka paar nädalat pärast 
olümpiat ei tee kohus 
otsust

Augusti lõpp 2012

30.09.2012
Otsus lükatakse 
veel kord edasi, 
sest dopinguproovi 
kohta on tekkinud 
lisaküsimusi

Aivar Pilve sõnul saatis Andrus 
Veepalu kaitsetiim rahvusvahe-
lisse spordiarbitraaži oma 
viimased selgitused. Pilv lubab, 
et otsus tuleb novembri lõpus 

15.10.2012

Otsuse tulek 
venib taas

Novembri lõpp
2012

28.02.2013

B
A

Otsuse väljakuulutamine 
lükatakse korduvalt edasi

Kes teadis positiivsest proo-
vist paberil fakti, kes suulist 
infot. Jutt aga hakkas levima. 

A-proovist 

Intervjuu

Ivar 
Jurtšenko

spordi-
ajakirjanik

Kristi 
Kirsberg

spordi-
toimetuse juht ajakirjaniktoimetuse juht

PPA AJUTINE JUHT

Neljapäeval saab politsei- ja pii-
rivalveameti peadirektori kohu-
setäitjaks ameti peadirektori ase-
täitja piirivalve alal Tõnu Hunt, kes 
püsib sellel kohal uue peadirekto-
ri ametisseasumiseni. Del� 

Ahhaa keskusest
Väljapuksimisena 
Savisaare muuseumile 
ruumi tegemiseks asi 
paraku siiski paistab.
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BONNIERI PREEMIA

Möödunud aasta töö eest või-
tis uuriva ajakirjanduse auhin-
na ehk Bonnieri preemia Äri-
päeva ajakirjanik Piret Reiljan, 
kes kirjutas maanteeameti juh-
tide suusareisidest. EPL

RAHVAKOGU

Kõigil huvilistel on nüüd võimalik 
tutvuda jaanuaris Rahvakogu.ee 
lehele sisestatud ettepanekute ja 
kommentaaride kokkuvõtetega, 
mida järgmise kümne päeva jook-
sul järjest avalikustatakse. EPL

TALLINNA TEEAUGUD SEGAVAD POLITSEI TÖÖD

Põhja prefektuuri korrakaitsebü-
roo juhi Kristian Jaani sõnul juh-
tub Tallinnas auklike tänavate tõt-
tu nii palju õnnetusi, et nende-
ga tegelemiseks kulub ühe pat-
rulli tööpäev, mis tähendab polit-

seile umbes 9500 euro eest 
tööd. „Tekib küsimus, kas aukus 
tänavate � kseerimise asemel 
oleks korrakaitsjad saanud hoida 
ära mõne kuriteo või päästa kelle-
gi elu ja tervise?” sõnas ta. Del� 

••• Euroopa telekommunikat-
siooni� rmad lubavad Apple’i ja 
Google’i monopoli kukutada
••• Gérard Depardieu tunneb 
end juba vägagi venelasena

Täna
digilehes

aktiivselt teemas sees. Juttu 
oli sellest ka varem, aga otsus 
sündis pärast FIS-i dopingu-
paneeli otsust.
••  Mati Alaveriga suhtled sa 
endiselt?
Jaa, ikka, kui aega on. Ta on 
ju üldjuhul Eestist ära. 
••  Aga Veerpaluga?
Pole nagu põhjust. Mingil 
õhtul helistasin ja küsisin 
38-aastaselt treenimise iseära-
susi, kuidas lihas ja organism 
koormusele reageerivad. Nii 
lähedast suhet meil ei ole, et 
helistan niisama ja küsin, et 
tsau, mis teed. 
••  Mis juhtub, kui Veerpalu õi-
geks mõistetakse?
Elu läheb edasi. 
••  Kuidas Veerpalu juhtum 
sinu elu on muutnud? Ilmselt 
oleksid olnud üks väga hea Ees-
ti olümpiakomitee peasekretä-
ri kandidaat?
Ma oleksin suusaliidus tööl 
olnud ja ilmselt poleks see üld-
se teemaks tulnud. Aga ma ei 
kurda, saan ennast uutes vald-
kondades – traavisport ja tota-
lisaator ning spordijuhtimise 
lektor – proovile panna. Siim 
Sukles on EOK peasekretäriks 
väga hea valik. Ta jagab spor-
ti, on erapooletu, teeb õigel ja 
valel vahet. Teda ei ole võima-
lik suure jutuga ära rääkida. 
••  Kui palju sa isiklikke tutta-
vaid selle skandaali tõttu oled 
kaotanud?
Võibolla mõned. Üldiselt mul 
sõprade hulgas muutusi ei ole, 
olen üritanud ühtemoodi ini-
mestesse suhtuda siis, kui mul 
läheb hästi ja kui läheb halvasti. 
••  Jüri, kui palju sa teadsid, mi-
da poisid ja Alaver teevad, mis 
toidulisandeid kasutavad, kel-
lega arstidest suhtlevad? 
Ma ei teadnud midagi. Prot-
sesse, mida alaliidus on vaja 
kontrolli all hoida, on palju. 
Treeningprotsess ja sinna juur-
de kuuluv ei käi paraku büro-
kraadi kompetentsi alla.
••  Sul ei tekkinud kordagi tun-
net, et äkki ikka oli seal midagi 
ja sa ei pruugi täit tõtt teada?
Ei. Küll aga saan nüüd tagant-
järele öelda, et sport on suur 
äri ja see maailm ei ole para-
ku mustvalge. 1

tule, kuna me pole 
seda tellinud. Mil-
lele ma vastasin, 
et me ei ole kuskil 
kordagi tunnista-
nud, et Veerpalu on 
kasutanud keelatud 
aineid, me ei ole ka 
B-proovist loobunud. FIS vas-
tas veel kord, et B-proovi pole 
enam võimalik avada. Võtsi-
me ühendust Aivar Pilvega, 
tema sai samade argumenti-
dega B-proovi kätte ja siis lei-
ti aeg ja [laboriarst] Jüri Laa-
sik ja avati B-proov. 
••  Aivar Pilv liituski selleks, et 
B-proov korda ajada?
Just. 
••  Positiivne B-proov oli teie 
jaoks šokk?
B-proov oli napilt positiivne. 
Jah, oli küll šokk. 
••  Pärast seda otsustasite kii-
relt tegutseda?
Laasik oli Kölnis proovi ava-
misel, ta helistas enne teise 
päeva analüüsi. Teiseks päe-

vaks ta enam sinna 
ei jäänud, vaid lep-
pis vastutava arstiga 
kokku, et see annab 
tulemusest teada. 
Kui ta oli tagasiteel 
ja seis selge, otsus-
tasime kohe pressi-
konverentsi teha. Sel 

õhtul me enam kellegi kõnesid 
vastu ei võtnud, meediasuhtlus 
jäi soiku. Küll aga teatasime 
suusaliidu juhatusele. 
•• Ometi jõudis suusaliidu ju-
hatuse liige Andres Jõesaar 
teha avalduse, kus kutsus üles 
Veerpalu juhtumi üle spekulee-
riva meediaga karmilt käituma. 
See oli väga kahetsusväärne ja 
kurb juhus. Andres on tuge-
va õigustundega inimene, ta 
otsustas reageerida. Ju me suut-
sime nii usutavalt kogu lugu 
edasi anda. Kurb, et jäime tema 
informeerimisega hiljaks. 
••  Nii et B-proovi avamiseni 
teadsid juhatusest vaid Alaver 
ja Savi, et seis on halb?
Minu teada küll. 
•• Mis hetkel otsustasite, 
et igal juhul tuleb edasi või-
delda ka pärast B-proovi tõe 
selgumist?
Ma ei olnud siis enam nii 

Suusaliidu   
peasekretäriks  
teisel katsel

Jüri Järv läks suusaliitu tööle 
2004. aastal. Kuigi ta on alati 
olnud aktiivne harrastussport-
lane, polnud tal sel ajal suusa-
tamisega muud sidet kui 2001. 
aasta Tartu maratoni 539. koht. 

„Töötasin Esmofonis, kor-
raldasime rulluisutamise etap-
pe, millest üks oli Saku suve-
rull. Seal sain kontakti Alar 
Arukuusega (Tehvandi spor-
dikeskuse juht – toim),” mee-
nutas Järv. Kui suusaliit pea-
sekretäri kohale konkursi kor-
raldas, osales ka Järv, kuid esi-
mesel korral ta valituks ei osu-
tunud. „Kui aga väljavalituga 
koostöö ei edenenud, helistas 
Arukuusk ja küsis, kas ma olen 
ikka huvitatud,” rääkis Järv, 
kelle tööleping suusaliiduga 
lõpetati 2011. aasta lõpus. 

Praegu harrastab Järv endi-
selt kergejõustikku, treenib 
aktiivselt enda vormis hoidmi-
seks, kuid hoiab ka suusatajate 
tegemistel silma peal. „Suusa-
liidus sees olles vaatasin mui-
dugi kõike teise pilguga – kui-
das meie omadel läheb, kuidas 
lubadused peavad, milline on 
meediakajastus. Nüüd saan 
rahulikult jälgida,” lisas ta. 

oli laual. Kuid pidasime FIS-
iga nõu, vaatasime tervikut ja 
leidsime, et nii me siiski teha 
ei saa. Olime mingi tee vali-
nud ega tahtnud enam peatu-
da. Meid kannustas kogu aeg 
teadmine, et B-proov võib olla 
negatiivne. Mul ju ei olnud 
vahet, kas ma eitan positiiv-
se proovi olemasolu kolmele 
inimesele või teleauditooriu-
mi ees. Kommunikatiivselt 
olid mõlemad valed. Ega see 
poleks mind paremaks inime-
seks muutnud, kui ma olek-
sin kõva kisa peale teist juttu 
hakanud ajama. 
••  Kui suur oli FIS-i surve mit-
te tõtt rääkida?
Ei olnud suur. Nad selgitasid 
meile oma senist praktikat. 
••  Kes kuulusid ringi, kes võt-
sid vastu otsuse n-ö valetami-
se teed minna?
See oli meie ühine otsus. Mina 
suhtlesin Mati Alaveri ja Too-
mas Saviga, teadsid veel [suu-
sakoondise arst] Tarvo Kiud-
ma ja Veerpalu. 
••  Kuidas sa enda jaoks mõtes-
tasid valetamise? Oli see töö, 
mida polnud võimalik teist-
moodi lahendada?
Kui mingi teema peab kon� -
dentsiaalsena püsima, siis nii 
see peab püsima. Ega siin pal-
ju variante peale kategoorilise 
eitamise paraku olnud. Pidin 
iga hinna eest hoidma kelle-
gi teise saladust ja protseduu-
riliselt toetas meid ka regle-
ment. Kommunikatiivselt oli 
see muidugi vale.

Tagantjärele mõeldes oleks 
võinud jätta saatesse „Ring-
vaade” minemata või siis ole-
ma seal oma jutuga ümmargu-
sem. Minu jaoks oli see töö, 
mida võib võrrelda spordi-
võistlusele minekuga, eksami 
sooritamisega või haige lap-
se eest hoolitsemisega – auto-
piloot on peal ja emotsiooni-
desse ei tohi laskuda. Ei olnud 
variantigi kahtlema või mõt-
lema hakata. Valik oli tehtud, 
pidime lõpp-punktini vas-
tu pidama.
••  Millal liitus meeskonnaga 
suhtekorraldaja Meelis Kubits?
Kubits liitus, kui olukord tera-
vaks läks. 

••  Kas oli keegi murdumas? 
Kas tekkis olukord, et keegi 
pahvatab tõe välja?
Ma ei oska öelda. Omavahel 
saime ausalt rääkida ja see 
maandas pingeid. Tegemist 
oli kui 1500 meetri jooksuga, 
kus lihtsalt tuleb lõpuni vas-
tu pidada. 
••  Kui palju su enda lähedased 
teadsid, mis toimub?
Nemad teadsid sama palju kui 
avalikkus. 
••  On räägitud, et suusaliidu 
toonane president Toomas Sa-
vi helistas FIS-i peasekretärile 
Sarah Lewisele ettepanekuga 
kogu lugu kinni mätsida. Kas 
oli nii?
Mina ei tea, mida nad rääki-
sid, kuid arvan, et pigem küsis 
Toomas nõu. Mina sain üle-
vaate, millest nad rääkisid. 
Küsisin sellele meili teel Lewi-
se kinnituse, mille ma ka sain. 
••  Mis selles meilis kirjas oli?
Enne 7. märtsi ei ole tõenäoli-
selt B-proovi avamise võima-

lusi ning MM-ilt kõrvale jää-
miseks on vajalik korraldajaid 
informeerida. Veel küsisin, kas 
Oslos on võimalik temaga koh-
tuda ja rääkida.
••  Miks võttis B-proovi avami-
ne nii kaua aega?
FIS teatas meile pärast MM-i 
lõppu, et magasime B-proo-
vi küsimise aja maha ja nüüd 
ei saa enam midagi teha. Rea-
geerisin kohe, et mis mõttes, 
Lewis ju ise kirjutas, et enne 7. 
märtsi ei juhtu midagi. Reegel 
on, et peab tegema avalduse 
B-proovi avamiseks seitse päe-
va pärast A-proovist teadasaa-
mist. 18. veebruaril saadetud 
meilis öeldi, et B-proovi ei ava-
ta enne 7. märtsi. 

7. märtsil saatis Lewis mei-
li, kus ta ütles, et kuna Veer-
palu lõpetas karjääri, siis ta 
tunnistas, et kasutas keelatud 
aineid, ja B-proovi avamist ei 

Peaks otsus 
lõpuks 
avalikuks 
saama

Andrus Veerpalu dopingusaaga on kestnud üle kahe aastaFotod: Andres Putting, Ilmar Saabas, Tanel Meos; graa�ka: Maret Müür

Andrus Veerpalu 
A-proovist leiti 
lubatust kõrgem 
kasvuhormooni 
tase

14.02.2011

5.–6.04.2011
ka B-proov on 
positiivne

FIS-i dopingupaneel 
kuulab üle sportlase 
ja tema kaitsemees-
konna

5.06.2011

FIS otsustab, et Veerpalu on 
dopingu tarvitamises süüdi

23.08.2011

Toimub ülekuulamine 
Lausanne’is 
rahvusvahelises spordi 
arbitraažikohtus

11.–13.06.2012

Juuni lõpp – 
juuli algus 2012
Paar-kolm nädalat 
pärast ülekuulamist 
jääb otsus välja 
kuulutamata

Ka paar nädalat pärast 
olümpiat ei tee kohus 
otsust

Augusti lõpp 2012

30.09.2012
Otsus lükatakse 
veel kord edasi, 
sest dopinguproovi 
kohta on tekkinud 
lisaküsimusi

Aivar Pilve sõnul saatis Andrus 
Veepalu kaitsetiim rahvusvahe-
lisse spordiarbitraaži oma 
viimased selgitused. Pilv lubab, 
et otsus tuleb novembri lõpus 

15.10.2012

Otsuse tulek 
venib taas

Novembri lõpp
2012

28.02.2013

B
A

Otsuse väljakuulutamine 
lükatakse korduvalt edasi

Saan nüüd tagasi vaadates 
öelda, et sport on suur äri ja 
see pole paraku mustvalge.

Spordist

Autopiloot on peal, emot-
sioonidesse ei saa laskuda. 
Pidin lõpuni vastu pidama.

Valetamisest

Otepää MK-etapp   
pole Veerpalu 
juhtumiga seotud
Jüri Järv ei usu, et Andrus Veer-
palu dopingujuhtum ja Otepää 
MK-etapi ärajäämine on oma-
vahel seotud. Lihtsalt liiga pal-
ju on uusi võistlusi, mis on vii-
mastel aastatel kalendrisse 
lisandunud. 

Samuti ei usu Järv, et suusa-
spordi rahastajad just skandaa-
li pärast on tagasi tõmbunud. 
„Pigem on ikka põhjus sel-
les, et tipud lõpetasid karjääri 
ning uusi ja suuri tulemusi ei 
ole tulnud,” tõdes Järv, lisades, 
et tegelikult on paljud spon-
sorid ootel, mis suusaspordis 
edasi saab. 

Ent suured ja värsked emot-
sioonid lahtuvad. „Näiteks 
sprinterite treener Bjørn Kris-
tiansen tuli tagasi, kuigi algul 
ütles ka, et talle enam ei sobi 
koostööd teha,” lisas ta. 
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Mida Konstantin 
ei õpi, seda tooMas 

ei tea.

Raadio mõtlevale inimesele.

tuleta meelde peatükid lähiajaloost ja 
võida iga päev 95 €!

Mälumäng „eesti Vabariik 95” igal argipäeva hommikul 

25. veebruarist 8. märtsini kell 8:40  

Kuku raadio hommikuprogrammis „Ärataja”!

Tallinn rajab tunnelisse 
Rahvarinde muuseumi

Bussijänesed ei saa juhilube teha

Ahhaa kadumine 
pole seotud  
muuseumiga
Praegu ruume kasutava Ahhaa 
teaduskeskuse juhatuse liige 
Andres Juur kinnitas, et plaa-
nitav Rahvarinde muuseum 
neid välja ei puksinud. „Sel-
lest, et sinna muuseum tahe-
takse rajada, kuulsin ma mee-
dia kaudu umbes nädala eest.”

Juure sõnul oli Tallinn 
möödunud aasta lõpul valmis 
lepingut aasta jagu pikenda-
ma, kuid keskuse jaoks pol-
nud tingimused mõistlikud 
ning nii öeldi linnale juba siis, 
et leping soovitakse lõpetada 
ja aprilli lõpuks kolitakse ruu-
midest välja.

Merilin Kruuse
uudised@epl.ee

Muuseum soovitakse 
avada oktoobri algul, kui 
Rahvarinde asutamisest 
möödub 25 aastat. 

Tänavu oktoobris möödub 
Linnahallis peetud Rahva-
rinde asutamise kongressist 
25 aastat ja seda tähtpäeva 
plaanib Edgar Savisaare juhi-
tav Tallinn suurelt tähistada. 
Üks lennukamaid ettevõtmisi 
on Rahvarinde muuseumi raja-
mine Vabaduse väljaku tunne-
lisse, praeguse Ahhaa teadus-
keskuse ruumidesse. 

Projekti peavastutaja on Tal-
linna kesklinna vanem Mihhail 
Korb, kelle sõnul pannakse 
praegu kokku muuseumi loo-
misega tegelevat meeskonda. 
Praegu on olemas nõunikud 
ja disainer, kes hakkab kuraa-
tori kokkupandavat ajaloolist 
materjali ruumiliselt kujunda-
ma. Kuraatorit otsitakse, Kor-
bi sõnul on mitme kandidaa-
diga juba räägitud ja sel näda-
lal kohtutakse paari-kolmega 

veel. „Loodetavasti nädala 
lõpuks me otsustame, kes see 
inimene on,” märkis Korb, täp-
sustades, et kuraator hakkab 
tegelema museaalide kogu-
mise ja tekstide ja materjalide 
ettevalmistamisega.

Ahhaa keskus kolib ruumi-
dest välja aprilli lõpuks. Nii 
on linnal kontseptsiooni sisu 
ettevalmistamiseks aega kaks 
kuud. Mai alguses võib ruumi-
des alata ehitustegevus ja näi-
tuse põhjalikum ettevalmista-
mine. Mai algusest alates jääb 
muuseumi plaanitava avamise-
ni viis kuud. „Eestimaa Rah-
varinde asutamiskongress pee-
ti 1.–2. oktoobril 1988 Lin-
nahallis. Meie eesmärk on 

avada muuseum sel-
leks tähtpäevaks,” 
sõnas Korb.

Praegu on Ahhaa 
keskuse kasutuses 
900 ruutmeetrit, 
millest muuseum 
vajab kuni kolman-

dikku. Tõenäoliselt võetak-
se muuseumi kasutusse 250–
270 ruutmeetrit ning rajatak-
se sissepääs Vabaduse väljaku 
trepipoolsesse külge. Ülejää-
nud vähemalt 600 ruutmeetril 
praeguse Ahhaa keskuse pin-
nal avatakse 1. juunil Energia 
Avastuskeskuse teadusnäitu-
sed. „[Muuseum] jääb eraldi 
ruumina, mis ei takista teadus-
keskuse toimetamist. Isegi vas-
tupidi – tulevikus need hoo-

Illustratsioon: O
tt Vallik

pis täiendaksid teineteist, kuna 
mõlemad kannavad haridus-
likku eesmärki,” sõnas Korb. 

Muuseumile eksponaatide 
kogumine on alles algusjär-
gus. „Osa eksponaate, mida 
kavatseme kasutada, on prae-
gu hoiustatud Valgas Isamaa-
lise Kasvatuse Muuseumis. 
Tegu on raadiotehnikaga, 
mida kasutati sidepidamiseks 
ja Nõukogude üksuste raa-
dioside segamiseks. Olemas-
olevad eksponaadid on seotud 
ka piirivalve tekkimisega,” rää-
kis Mihhail Korb. 1

Tõenäoliselt võetakse Rah-
varinde muuseumi kasutus-
se 250–270 ruutmeetrit.

Kas teadsid,  
et…

Tallinlane Hannes läbis auto-
kooli, kuid avastas, et ei saa 
kehtiva liiklusrikkumise tõt-
tu ARK-i teooriaeksamite-
le registreerida. „Teadsin, et 
liiklusrikkumine kehtib aasta 
aega ning pärast kantakse see 
arhiivi. Kuid minul on viima-
sest rikkumisest möödas pool-

teist aastat ning peaksin juba 
ammu saama eksamitele regist-
reerida. Mulle vastati nii: teil 
on 21. maist trahv piletita sõi-
du eest ühistranspordis. See 
ei puutu kuidagi liiklusrikku-
misse,” kirjeldas ta probleemi.
Maanteeameti avalike suhete 
peaspetsialist Allan Kasesalu 
selgitas, et 1. juulil 2011 jõus-
tus uus liiklusseadus, millega 
esmane juhiluba väljastatak-
se isikule, kellel ei ole karista-
tust väärteo eest. Karistusand-

med kustutatakse registrist, 
kui rahatrahvi tasumisest, ares-
ti kandmisest või üldkasuliku 
töö sooritamisest on möödu-
nud aasta. Kui isik paneb enne 
tähtaja möödumist toime uue 
väärteo, siis eelmise karistuse 
andmete kustutamise tähtaja 
kulgemine katkeb.

ARK vaatab tõepoolest 
üksnes liiklusrikkumisi, ent 
karistuste arhiveerimine käib 
kõikide väärtegude lõikes. 1 
Anna-Liisa Villmann
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Politseijuhi kandidaat 
leiab, et juhtimist ei saa 
teha sellevõrra pehme-
maks, kui ametnike 
võimed on väiksemad. 

Kärt Anvelt
vanemtoimetaja

Intervjuu

Vali ise, kuidas kasutad! Tutvu võimalustega: www.jeep.ee

jeep.ee 

Silberauto Eesti AS Jeep® esindused • Tallinn • Peterburi tee 50a • Tartu • Ringtee 61 • Pärnu • Riia mnt. 231a • Jõhvi • Jaama 42a • Viljandi • Pargi 3b • 
Rakvere • Haljala tee 1, Tõrremäe • Kuressaare • Tallinna 82b • www.jeep.ee • Jeep

®
 on Chrysler Group LLC registreeritud kaubamärk.

LIFE. CHASE IT.

VAHETA OMA DŽIIP TÕELISE JEEP
®
 GRAND CHEROKEE VASTU!

Uue Jeep
®
 Grand Cherokeega kaasa 3000 € Jeep

®
 raha.

Keskmine kütusekulu 8,3 l/100km, CO
2
 emissioon 218 g/km. Kampaania kehtib kuni 31. märtsini või kuni autosid jätkub.

Valik 3.0 CRD Overland varustusest:
 Quadra-Drive II aeglustiga 4WD süsteem
 Quadra-Lift õhkvedrustus
 High Performance Handling Group
 Klaas-panoraamkatus
 Ventileeritavad nahkistmed
 Soojendusega puit/nahk-rool
 Pagasiluugi elektriline ajamsulgur
 Bi-ksenoon esituled
 Puutetundlik 40 GB HDD DVD/CD/MP3  

 navigatsioonisüsteem
 Tagurduskaamera
 Kiirendus 0-100 km/h 8,2s
 Lubatud haagise mass 3500kg

Priit Kama: riigiametnik ei saa enda 
ümberpaigutamisele „ei” öelda

•• Teie kohta on öeldud, et tee-
te vanglasüsteemis tööd süda-
mega. Seega pidi teid väga häs-
ti n-ö ära räägitama? 
See on tõsi. Olen valmis enda 
ümberpaigutamisega, kui 
valitsus peab seda vajalikuks. 
Minu jaoks pole selles mõttes 
üks otsus halvem kui teine. 
Aga kui leitakse, et see on vaja-
lik – mis ei pruugi nii olla –, 
siis riigiametnikuna pole mul 
paslik öelda, et ma ühelgi tin-
gimusel seda ei teeks.
•• Läheksitegi PPA-d juhtima 
puhtalt riigimehelikkusest? Et 
kui riik ja valitsus seda vajavad, 
mitte aga sellepärast, et seda 
ise südamest tahaksite?
Ütleksin nii, et tegelikult on 
politsei ja vanglate eesmärgid 
ning tihti ka probleemid suu-
res osas sarnased ja ei saa ini-
mene olla päris sellise menta-
liteediga, et ta ühte tööd teeb 
südamega ja teist vähem süda-
mega. Võib-olla ei saa ka päris 
nii öelda, et inimene on kutsu-
muselt tingimata riigiametnik. 
Sisejulgeoleku valdkonnas või-
vad probleemid olla ühes osas 
suuremad ja teises osas väik-
semad, aga tervikuga olen ma 
oma töös seni kokku puutu-
nud. Nii et päris selliselt ei 

saa öelda, et ma tahaksin teha 
ainult üht tööd ja teist tööd 
kindlasti mitte – minu jaoks 
on ta laias laastus üks töö. Kui-
das minu kandidatuur sobib 
ühele, teisele või kolmanda-
le kohale, on teiste inimeste 
hinnata. Iseenda puuduste ja 
eeliste hindamisel ei ole inime-
ne suurem asi otsustaja. 
•• Teie ei pea seda konkurs-
si farsiks? Teist kui PPA või-
malikust uuest juhist räägiti 
juba möödunud aasta lõpul. 
Kas see ei jäta kokkumängu 
muljet, et juba algusest peale 

oli soov panna PPA juhiks nn 
oma mees?
Aga ma küsin vastu, miks oleks 
seda pidanud siis nii tegema 
või lavastama?
•• Ma küsingi teie arvamust. 
Ei ole farss?
Mul pole küll mingisugust 
põhjust arvata, et see farss 
oleks. See ilmselt sõltus ikka-
gi kandidaatide ringist ja neist 
hinnangutest, mis komisjoni 
liikmed andsid, ja neid on 
mõtet küsida nende käest. 
•• Mida te selle kohta ise arva-
te, et teid nimetatakse autori-

taarseks ja väga kontrollivaks 
inimeseks? 
Ma ei oska nii abstraktse väite 
kohta eriti midagi arvata. Tihti 
tekib probleem sealt, kui pole 
aastaid täidetud ühte, teist või 
kolmandat nõuet ja kui selle-
ga hakata tegelema, siis see 
kindlasti häirib paljusid inime-
si. Ja kui nad pole nõus selle-
ga, et teatud asju ei saa jätku-
valt ignoreerida ja neile seda 
korduvalt öeldakse, siis võib-
olla kellelegi tundub see auto-
ritaarse juhtimisena. Sellistes 
ametites, nagu on vanglatee-

Loe täispikka intervjuud 
digilehest

ajaleht.epl.ee

täielikult aru saab. Kui näiteks 
vanglauurija keelt ei oska, siis 
see tähendab ka, et tema kogu-
tud tõendid võivad olla selli-
sed, mis ei jää menetluses püsi-
ma. Täienduskoolituse süsteem 
vanglateenistuses on eestikeel-
ne ja paljud asjad, mida õpeta-
me, on parajalt rasked ka neile, 

kes eesti keelt hästi 
oskavad. 

Eks valitsus ja 
seadusandlus pane-
vad paika, kui pal-
ju ühes või teises 
riigiametis peavad 
inimesed keelt oska-

ma. Aga tuleb vaadata seda, 
milliseid ülesandeid saab ini-
meselt nõuda, kui ta oskab ees-
ti keelt oluliselt vähem, kui 
kõrgtase nõuab. Seal on sisu-
line probleem: keele oskama-
tusel võivad olla väga tõsised 
tagajärjed ja keegi võib selle-
läbi reaalselt kannatada.
•• Ma saan aru, et üdini komp-
romissitu te siiski pole, nagu 
teie kohta on väidetud? 
Ilmselt oleks liialdus öelda, et 
on olemas inimesi, kes ei tee 
üldse kompromisse. 
•• Mis on teie jaoks PPA-s 
prioriteet? 
Kes tahes PPA peadirektoriks 
tööle läheb – minu soovitus 
on, et esmased ja detailsemad 
plaanid arutatakse läbi amet-
konna sees ja seejärel on mõtet 
sellest avalikult rääkida. Aga 
minu puhul on see küsimus 
ennatlik nii või teisiti – mind 
ei ole ametisse nimetatud. 1

Priit Kama leiab, et autoritaarseks juhiks nimetavad teda need, kes probleemidele tähelepanu 
juhtimist ei talu.  Foto: Priit Simson

Kui on keelenõuded, siis 
need on. Kui on kehalised 
katsed, siis need on.

nistus või politsei ja piirival-
ve, on keskkond õigusriigis 
kaunikesti reglementeeritud 
ja juhtidel on siin tegelikult 
suhteliselt vähe võimu. Teat-
rilavastaja on kindlasti oma 
valikutes vabam. Vangla- või 
politseiametniku otsustuskri-
teeriumid on ette antud. Näi-

teks, kui on keelenõuded, siis 
need on. Või kui teatud ame-
tites on kehalised katsed, siis 
need on. Me ei saa öelda, et 
teeme enda juhtimist pehme-
maks selle võrra, et ametnike 
oskused ja võimed on väikse-
mad. See toob teinekord kaa-
sa olukorra, kus küsitakse: aga 
kuidas see saab nii olla, miks 
te nii ei teinud. 
•• Aga kas te keelenõuetes ei 
teeks kompromissi? Ida-Viru-
maal on sellega probleem, sa-
mas on politseinikke puudu. 
Kas te siis pigem oleksite jäik 
– nõue on nõue, sina keelt ei 
oska ja pead töölt lahkuma?
Küsimus on, miks need keele-
nõuded on kehtestatud. Vang-
laametnike keelenõudeid aru-
tades oleme palju rääkinud 
sisekaitseakadeemia õppejõu-
dudega, kes annavad taseme- 
ja täienduskoolitust. Paljus on 
probleem selles, et inimene ei 
õpi asja ära. Kui ta ei saa piisa-
valt eesti keelest aru, ei suuda 
ta töötada. Kui ta ei suuda ise 
kas või Eesti seadust Riigi Tea-
tajast lugeda nii, et ta sellest 
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Rootsi tüdruk leiutas 
15-aastaselt uut tüüpi 
pudeli, mille tootmine 
teenib talle nüüd korra-
likku kasumit.

Tuuli Jõesaar
Stockholm

Telegramm

Rootsis õpetatakse lapsi koolitunnis  

Eestis on juba aastaid pead 
vangutatud ja räägitud sellest, 
kuidas noored ei taha minna 
ülikooli tehnikaalasid õppima 
ja kuidas meil seetõttu napib 
insenere ja reaalalade teadlasi. 

Rootsi oli sama probleemi-
ga silmitsi kolmkümmend aas-
tat tagasi ja leidis lahenduse 
1979. aastal, kui Rootsi hari-
dusministeeriumi eestveda-
misel loodi programm „Finn 
upp!” ehk „Leiuta!”. Põhimõ-
te on väga lihtne: selle prog-
rammiga liitunud koolides on 
nädala tunniplaanis üks tund, 
kus lapsi õpetatakse leiutama. 

Külastusel Stockhol-
mi Torsviki kooli tutvusta-
sid üheksanda klassi õpila-
sed oma leiutisi innukalt ja 
asjatundlikult. „Mina leiuta-
sin, et sülearvuti ekraan võiks 
toimida skännerina. Siis saab 
vajalikud paberid kohe PDF-
iks teha,” rääkis Anton. Tema 
pinginaaber näitab oma leiu-

kuidas neid probleeme lahen-
dada saaks. Kui nad oma mõt-
ted välja pakuvad, siis hakka-
me neid arendama. Lasen 
lapsel ise arutleda ja vajadu-
se korral vaid suunan – küsin, 
kas saaks näiteks mõnd teist 
materjali paremini kasutada, 
kas sellele saaks midagi lisada 
või disaini parandada,” selgitas 
Stockholmi Torsviki kooli teh-
nikaõpetuse ja Finn uppi prog-
rammi õpetaja Kim Coquelin. 

„Hiljem panen hin-
de selle eest, kui-
das laps protsessis 
osales ja kuidas ta 
oma leiutist edasi 
arendas, aga mitte 
leiutise enda eest,“ 
lisas ta.

Finn uppi programm on 
mõeldud kasutamiseks põhi-
koolis ehk 6.–9. klassis. 

„Selle programmiga tulebki 
alustada vara. 9. klassi lõpuks 
on laste loovus juba piirid saa-
nud, stereotüüpide kast on 
kinni läinud. Kui aga nendeni 
jõuda varakult, lasta neil mõel-
da piiridest väljaspool, siis nad 
jäävadki avaramalt mõtlema,” 
ütles Finn uppi programmi 
juht Carl Elfgren.

Finn uppi kasutab praegu 
umbes tuhat kooli ehk nel-
jandik kõigist Rootsi põhi-
koolidest. 

Laste leiutamishuvi eden-
damiseks on Finn uppi prog-

tise joonist: nutitelefoni kül-
ge dokitav väike poolilaadne 
lisand, mille ümber saab keri-
da kõrvaklapid. „Muidu on 
kõrvaklappide juhe alati sas-
sis,” selgitab Niklas. 

Klassiõde Jennifer leiu-
tas kergest plastist joonlaua, 
mis raputamise peale sirgeks 
läheb ja uue viske peale end 
rulli tõmbab. „Sirged joon-
lauad lähevad alatasa kotis 
katki,” põhjendas ta. 

Sara leiutas soojeneva käepi-
demega koerajalutusrihma. 
„Muidu hakkab talvel sõrme-
del alati külm, isegi kinnastes, 
kui on külm ilm ja peab pikalt 
rihma käepidemest hoidma,” 
rääkis ta. 

Loovust suunatakse
Finn uppi jaoks loodi Root-
sis eraldi õppemetoodika, mis 
põhineb laste loovuse suuna-
misel igapäevaelu probleemi-
de praktilisse lahendamisse. 

„Mina palun lastel mõel-
da, mis probleeme nad näe-
vad iga päev kas enda või teis-
te elus. Seejärel palun neil väl-
ja mõelda tehnilise lahenduse, 

Stockholmi Torsviki kooli üheksanda klassi õpilane Anton (vasakul) pakub välja, et sülearvuti ekraan võiks toimida skännerina, ja Niklas lisaks nutitelefoni külge pooli, kuhu ümber saab kerida 
kõrvaklappide juhtme. Foto: Tuuli Jõesaar

Eestis juba on mitu sama eesmärgiga 
ettevõtmist kuid samasugust pole

Sarnast üleriiklikku ja ühtse süs-
teemi järgi korraldatud ettevõt-
mist Eestis ei ole. Eestis on aga 
mitmeid väiksemaid sama ees-
märgiga ettevõtmisi.

Väga populaarne on noor-
te leiutajate võistlus. Selle kor-
raldajate teada on mitmed õpe-
tajad-juhendajad võtnud mõne 
projekti käsile terve klassiga. 

Võistluse raames korraldatak-
se parematele leiutajatele ka 
laagreid, kus nad saavad ühi-
selt tehnikaga tegeleda ja oma 
leiutisi edasi arendada. Peale 
selle tegutsevad enam kui sajas 
koolis robootikaringid, mis on 
samuti otseselt tehnika ja leiuta-
misega seotud. Võistlusi ja pro-
jekte toetab Tiigrihüppe Siht-
asutus. Õpetajatele mõeldud 
ettevõtmistest võib esile tuua 
programmi Digitiiger, mis on 
päris populaarseks osutunud.

Asso Ladva
haridusministeeriumi avalike 
suhete osakonna konsultant

rammis ka võistlused, igal aas-
tal korraldatakse regionaalseid 
võistlusi ning kord kolme aas-
ta jooksul on riiklik � naal. See 
on suurejooneline: auhinna-
tseremoonia on Stockhol-
mis, kuldmedalisti-
de preemiaraha on 
lausa 15 000 Rootsi 
krooni ja auhinnad 
annab kätte kuning-
liku pere liige. Mul-
lu tegi seda kroon-
printsess Victoria. 

Võistlus on menukas: möö-
dunud aastal osales üleriikli-
kul võistlusel 3000 tööd, � naa-
lis sai erinevate auhindade osa-
liseks u 20 leiutist. 

„Vähemalt meie koolis on Finn 
uppis osalemine väga prestii-
žikas, neid lapsi ei peeta nohi-
kuteks. Ja auhinnaraha, mille 
poole püüelda, on ju ka väga 
suur, eriti 12–15-aastase lap-

se jaoks,” ütles Torsviki koo-
li direktor Sara Dahl. 

Võrdõiguslikule ja hooliva-
le Rootsile omaselt pole võist-
lusel osalemine kohustuslik, 

auhindadele läheb kandidee-
rima vaid see laps, kes tõesti 
oma leiutisega võistlema min-
na tahab. 

Leiutis saab tooteks
Üllataval kombel pole Root-
si haridusministeerium teinud 
statistikat selle kohta, kui palju 
on Finn upp parandanud teh-
nikaaladele sisseastumist üli-
koolis. Carl Elfgren peab seda 
kahetsusväärseks. Ta avaldas 
lootust, et peatselt korralda-
takse sel teemal suurem uuri-
mistöö. „Võin öelda vaid seda, 
et paljud laste leiutised on 
saanud päris tooteks, mida 
müüakse ja mis toovad las-
tele edu ja innustust. Näiteks 
üks 15-aastane tüdruk leiutas 
pudeli, mida saab külje pealt 
täita ja mida on väga mugav 
näiteks spordisaalis kasutada. 
Seda hakati tootma ja praegu 
müüb seda Stadium (Rootsi 
suurim spordikaupade kett – 
T. J.). Tüdruk ise on praegu 
22-aastane ja õpib inseneriks,” 
ütles Elfgren. Praktilise väärtu-
sega leiutisi on teisigi. Üks eel-
miste aastate võitjaid on näi-
teks liitrine tetrapakend, mil-
le keskosas on perforatsioon 
– nii saab paki mugavalt kes-
kelt poolitada, et sealt jogurti 
või muu toiduaine viimasedki 
jäägid kätte saada. 

Ajakirjaniku sõitu Rootsi 
rahastas Rootsi instituut. 1

Finn uppi kasutab umbes 
tuhat kooli ehk neljandik 
kõigist Rootsi põhikoolidest. 

Programmiga tuleb alusta-
da vara, sest 9. klassi lõpuks 
on loovus piirid saanud.
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Ideelabor teeb 
tudengist Einsteini

Eriarsti 
vastuvõttu 
tuleb oodata 
mitu kuud 

ühe lausega

Homme stardib Tartu ülikoo
li ideelabori kolmas hooaeg ja 
kõrgkoolide õppurid saavad 
11 nädala jooksul katseta
da kõikvõimalike probleemi
de lahendamist, olgu selleks 
siis mõte luua libedusvastane 
pihustatav liivapaber või tree
ningvagun rongi. 

„Ideelaboris saavad täies
ti tavalised tudengid raken
dada oma teadmisi, et mida
gi ägedat ära teha. Selleks ei 
pea olema Einstein või Steve 
Jobs. Paneme kokku vald
konnaülesed tiimid, kus iga
üks saab rakendada just oma 
oskusi,” tutvustas  ideelabori 
juht Kalev Kaarna ettevõtmi
se mõtet. Meeskondadel tuleb 
ühiselt jõuda probleemipüsti
tusest konkreetse lahenduseni. 

Eriline tarkvara
Parimatel juhtudel saab Kaar
na sõnul rääkida prototüüpi
dest. Üheks edulooks on näi
teks emotsioonimeetri tarkva
ra loomine. 

„Ettevõte Cognus andis 
ülesande mõelda välja mäng, 
mis aitaks arstidel ajukahjus
tusi paremini ravida. Tudengid 

töötasid välja emotsioonimeet
ri ehk emotsioonide hindami
se mängu. Teatud ajukahjus
tuse tagajärjel kaob inimesel 
ära võime tunda emotsioone. 
Mängu abil on võimalik seda 
oskust taastada,” lausus ta.

Ettevõtja Uku Varblane 
pöördus ideelaborisse mee
automaadi projektiga. Tema 
plaan on välja töötada sea
de, mis hoiab mett selle loo
mulikul temperatuuril – just 
nagu mesitarus. Seetõttu ei 
muutu neste tahkeks ning 
säilib kauem värske. Ideela
bor tundus tema sõnul sobi
va kohana, kus koguda nuti
kaid mõtteid ja katsetada eri
nevaid lahendusi. 

Vajalik sünergia
„Sedalaadi algatused on väga 
vajalikud. Ülikoolides on 
tohutu hulk andekaid ja teo
tahtelisi noori, kes on erineva
te huvide ja taustaga. Oluline 
on need erinevad teadmised 
kokku viia, et tekiks süner
gia ja head ideed saaks edu
kate ettevõtete näol rakenda
tud. Ideelabor just seda lün
ka täidabki, et aitab noori ja 
tegusaid tudengeid kokku 
viia,” lausus Varblane.

Idee taga on kaks Tartu üli
kooli Euroopa kolledži raken

dusuuringute keskuse ana
lüütikut. 

Mõtte elluviimiseks tulid 
humanitaaridele appi kaks 
kutsehariduskooli mehha

troonika eriala lõpe
tajat. „Meie oleme 
sõbraga mehaanika
elektroonika ja teos
tuse poolelt abiks. 
Teised tegelevad 
uuringuteküsitlus
tega,” selgitas Mat

tias Pilv meeskonnatöö põhi
mõtteid. 

Mattias liitus ideelabori
ga, sest soovis luua midagi 

Valik Rootsis riiklikku finaali jõudnud  
õpilasleiutisi aastatest 2003–2012.

Valgustusega vöötrajapost. Pime-
dal ajal teeületust ootav jalakäija 
puudutab vöötrajaposti, mispeale 
see lööb mõnekümneks sekundiks 
tuledes särama. Autojuhid, kes ei 
pruugi pimedas seisvat jalakäijat 
muidu näha, märkavad kindlasti 
valgustatud posti ja teavad siis, et 
keegi soovib teed ületada.

Painutatav prügikorv. Poodidest 
kaasa antavate kilekottide kasuta-
mine prügikotina on tavaline, aga 
sageli on kotid prügikasti jaoks 
sobimatu suurusega. Metallist 
„kroonlehtedega” prügikorv on 
muudetava suurusega ja hoiab 
avali mistahes suurusega kilekoti.

Perforeeritud kleeplint. Selle ase-
mel et kinki pakkides kogu aeg 
kääridega kleeplindist juppe lõi-
gata, võiks lint juba rullis olla jaga-
tud mõistliku pikkusega tükkideks. 
Kui perforeeringust rebida, kleep-
lint katkeb. Kui mitte rebida, saab 
kasutada mitut juppi järjestikku.

Raamatustopper. Pehmeköiteli-
sed paksud raamatud ei taha laual 
sugugi lahti püsida, samuti on 
vahel ebamugav neid pikalt käes 
hoida. Raamatuselja külge kinni-
tatav metallist või tugevast plastist 
stopper hoiab ka paksema raama-
tu õigest kohast lahti.

Nähtamatu lipsuhoidja. Abiks iga-
le härrasmehele või koolivormi 
kandvale poisile: lipsu tagapoo-
le külge kinnitatakse üks magnet, 
särgi nööbiliistu siseküljele teine. 
Magnetid tõmbuvad ja lips püsib 
laitmatult paigal.

Lastes tuleb varakult huvi tekitada, 
kuid õppekava muutma ei hakka

Elluviimist ootavad ideed

Pean väga tähtsaks, et õpilas-
tes tekitatakse huvi loodustea-
duste ja tehnoloogia ainevald-
kondade vastu võimalikult noo-
relt. Arvan, et Eesti puhul on tub-
li samm õiges suunas uue õppe-
kava tehnoloogiaõpetuse aine-
kava. See erineb tööõpetusest, 
mis vanemale generatsiooni-
le seostub plekk-kühvlite tege-
misega. Mis puutub leiutami-
se propageerimisse, siis on ka 
Eestil olemas õpilastele mõel-
dud konkurss. Tallinna reaal-
kooli algklassides toimub vii-
mastel aastatel nimetatud kon-
kursi koolisisene eelkonkurss, 
mis peetakse nn OHHOO päeva 
raames, kus õpilased tutvusta-
vad oma leiutisi.

Teistes riikides kasutata-

•• Toidu värskust 
mõõtev pakend 
Pakendil olevad kleepsud anna-
vad värvi muutmisega märku, 
kui toiduaine on halvaks läinud. 
Mõõdetakse temperatuuri kõi-
kumisi, aga ka bakterite aktiiv-
sust pakendi sees. Tavatarbija-
te külmikusse ei ole need lahen-
dused jõudnud. Tiimil tuleks 
leida vastus, milline peaks ole-
ma „nutika kleepsu” või „tar-
ga pakendi” tehniline ja äriline 
lahendus.
•• Taaskasutatav pesuaine 
Riiete või nõude pesemisel vee 
ning kemikaalide kulu vähenda-
mine on aina olulisem. Üheks 
võimaluseks on ensüümilisan-
dite ehk aktiivsete valkude lisa-
mine pesuainetele – need on 
kallid, aga keskkonnale ohu-
tud. Tiim peaks välja töötama 
ärimudeli ning kontseptsioo-
ni ensüümidega nanoosakes-
te tootmiseks, et kasutada neid 
tavalistes pesumasinates.

vate programmide meie hari-
dusse üks ühele ülevõtmisega 
oleksin Tallinna reaalkooli kon-
tekstis ettevaatlik, kuna suu-
rem osa valiktunde on keele- ja 
matemaatikatunnid. Reaalkoo-
lis on esimesest neljanda klassi-
ni õppekavas spetsiaalne R-õppe 
tund, millel on metodoloogilisi 
kokkupuuteid Finn uppi prog-
rammiga. 

Kokkuvõttes võin aga öelda, 
et reaal- ja loodusainete õppimi-
se ideoloogia ehk õppimine loo-
mingulise aktiivsuse läbi – leiu-
tan, teen omandatud teadmiste-
le toetudes midagi teisiti – tun-
dub väga sümpaatne ja vajab 
kindlasti järgimist nii reaalkoolis 
kui ka kogu Eesti kontekstis laie-
malt. Seega, huvi selle program-
mi vastu on meil olemas, kuid 
kiireid otsuseid õppekava muut-
miseks ei langetaks.

•• Pihustatav liivapaber 
saapatalla alla 
Talvise libeduse vastu aitavad 
naelikud ja jalatsite peale tõm-
matavad kettsandaalid, mis tun-
duvad kohmakad. Lahenduseks 
oleks libedusevastane pasta, 
kreem või aerosool, mida kan-
da taldadele, või kleebitav liiva-
paberilaadne materjal. 
•• Nälgivate eestlaste 
varustamine toiduga 
Hinnanguliselt on Eestis üle 100 
000 inimese, kellel on raskusi 
igapäevase toidu tagamisega. 
Tiimil tuleks hinnata, kui palju 
söögipoolist jääb üle toitlustus-
asutustes ja suurüritustel, ning 
mõelda, kuidas üleliigne toit 
jõuaks abivajajateni.
•• Treeningvagun 
Tartu–Tallinna rongi 
Tiimil tuleks välja mõelda äri-
mudel ja kohandada rongi jaoks 
pesemisvõimalused ning levinu-
mad sportimisviisid jooksurajast 
jõusaaliseadmeteni. 

Gunnar Polma
Reaalkooli direktor 

Järjekorrad on kõige pikemad 
just nendes valdkondades, 
kus eriarsti juurde pääseb 
perearsti saatekirjata. Näiteks 
ei tasu märtsis või aprillis otsi
da kohta nahaarsti juurde Ida
Tallinna või regionaalhaiglas, 
kuna mõlemal on vastuvõtu
ajad juba täis ning neist esime
ses pole ka veel avatud regist
reerimine maikuuks. Tartu 
Maarjamõisa haiglas ja Lää
neTallinna haiglas on seevas
tu esimesed vabad ajad april
li alguses. 

IdaTallinna haigla avalike 
suhete juht Svea Talving nen
tis, et naha, silma ja ninaars
ti juurde pääsemiseks on järje
korrad kogu aeg pikad olnud 
ning praegu ta muutusi järje
kordade pikkuses ette ei näe. 
„Meil on suur haigla ja inime
sed tahavad siia rohkem tulla,” 
tõi ta ühe põhjuse. 

Järjekorrad teebki pikemaks 
just mõne kindla haigla või 
arsti eelistamine. Samuti see, 
kui tegemist on valdkonnaga, 
kelle juurde pääseb saatekirja
ta ning inimesed lähevad sin
na enne perearsti poole pöör
dumist, nagu näiteks nahaarsti 
puhul, ütles haigekassa kom
munikatsiooni peaspetsialist 
Kertu Eensaar. 

Kuigi seaduse järgi ei tohi 
ootejärjekord ületada kuut 
nädalat, ei kehti see siis, kui 
järjekord on pikk just inimes
te endi valikute tõttu. „Siis me 
soovitame ikkagi valida teine 
raviasutus või arst,” rääkis Een
saar ja lisas, et nimekiri koh
tadest, kus kehtib haigekas
sa hinnakiri, on ameti kodu
leheküljel. 

Seda, et inimesed pole rahul 
pikkade ootejärjekordadega, 
näitas ka sotsiaalministeeriumi 
uuring, mis avaldati möödu
nud nädalal. Uuringust selgus, 
et 22% inimesi ootasid mullu 
eriarsti vastuvõttu vähemalt 
kaks kuud. See on kolmandi
ku võrra enam kui aasta varem. 
1 Kelli Seiton

TeadusprojekTid
Selle aasta teaduse populariseeri-
mise projektikonkurss on avatud, 
taotluste esitamise tähtaeg on 18. 
märts 2013 ning konkursi eelarve 
2013. aastal on 152 000 eurot.
Tervis
Mullu Tallinnas toimunud regu-
laarsete tervisekontrollide käigus 
vaatasid kooliõed läbi 12 998 õpi-
last ning terved olid ainult 30,9% 
läbivaadatud lastest.
Õigusabi
Juristide liit jätkab tasuta õigusabi 
andmist – Tallinna õigusapteegis 
(Tõnismägi 3a, II korrus) saab 5. 
märtsist kuni 27. märtsini tasuta 
õigusabi igal teisipäeval ja kolma-
päeval kell 10–14. 
haridus
1. märtsist saavad vanemad hari-
dusametile esitada taotlusi sep-
tembris Tallinna munitsipaalkooli 
esimesse klassi minevatele lastele 
elukohajärgse kooli määramiseks.

uut. „Põhimotivaator on see, 
et saan nii ennast teostada. See 
on hea asi, millega tegeleda. 
Mu isa peab mesilasi ja mesi 
on tervislik toiduaine,” põh
jendas ta valikut.

Meeautomaadi väljatööta
misega loodetakse lõpule jõu
da käesoleva aasta sügiseks, 
misjärel võib piimaautomaa
tidele oodata poodides kon
kurentsi. 

„Kui koostöö hästi sujub ja 
projekti tulemus vastab ootus
tele, siis on võimalik ka ühi
se ettevõtte loomine,” lisas 
Varblane. 1

Anna-Liisa Villmann
anna-liisa.villmann@epl.ee

Tartu ülikooli ideelabori 
järgmine hooaeg toob 
poodidesse meeauto-
maadid.

Ideelabori juht Kalev Kaarna ei salli heade mõtete otsas 
istumist ja innustab tudengeid võitlema libedusega või ravima 
ajukahjustusi. Foto. Jassu Hertsmann

Ülikoolides on tohutu hulk 
andekaid noori, kes on eri 
huvide ja taustaga.

leiutama 
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Tallinna Kultuuriväärtuste Amet
kuulutab välja avaliku konkursi

Tallinna Linnamuuseumi

DIREKTORI
ametikoha täitmiseks

Tallinna Linnamuuseumi direktor vastutab Tallinna ajalooga ja tema elanike elu-
keskkonnaga seotud kultuuriväärtuslike asjade ja aineste kogumise, uurimise ja 
säilitamise eest ning nende vahendamise eest üldsusele teaduslikel, hariduslikel 
ja meelelahutuslikel eesmärkidel. Ametikoht pakub vastutusrikast rolli ja välja-
kutset Eesti  kultuuripärandi säilitamisel, pingelist tööd ja eneseteostust.

Direktoriks kandideerimise eeldused:
• kõrgharidus
• teadmised munitsipaalmuuseumi ülesannetest, juhtimise korraldusest ja 
 muuseumi struktuurist
• eesti keele oskus kõrgtasemel
• vähemalt kahe võõrkeele oskus kesktasemel
• kohusetunne, otsustus- ja vastutusvõime
• koostöötahe ja tulemustele orienteeritus
• hea analüüsi- ja algatusvõime.

Tööle asumine 2. mail 2013.

Konkursil osalemiseks esitada motiveeritud avaldus, elulookirjeldus ja essee 
(max 3600 tähemärki) teemal „Linnamuuseumi arenguvisioon“. 

Dokumendid saata märgusõna all „Direktor” hiljemalt 15. märtsiks 2013  
e-posti aadressil elle.sepp@tallinnlv.ee.

Tallinna Linnavaraamet   TEATAB, 
et Tallinna Linnavalitsuse 20. veebruari 2013 korraldusega nr 218-k otsustati:
Müüa avalikul kirjalikul enampakkumisel:
1. Viru Maakohtu kinnistusosakonna Kohtla-Järve kinnistusjaoskonna kinnistusregist-
riossa number 2473507 kantud korteriomand, asukohaga Ida-Virumaa, Kohtla-Järve 
linn, Järve linnaosa, Vahtra tn 18A-107, üldpinnaga 60,40 m², alghinnaga 2 930 eurot;
2. Harju Maakohtu kinnistusosakonna Tallinna kinnistusjaoskonna kinnistusregistrios-
sa number 20493601 kantud korteriomand, asukohaga Harjumaa, Tallinna linn, Nõm-
me linnaosa, Männimetsa põik 5-3 üldpinnaga on 28,30 m², alghinnaga 9 000 eurot;
3. Harju Maakohtu kinnistusosakonna Harju kinnistusjaoskonna kinnistusregistriossa 
number 13474502 kantud kinnistu, asukohaga Harjumaa, Vasalemma vald, Vasalem-
ma alevik, Tööstuse tn 1, pindalaga 4 536 m2, alghinnaga 9 000 eurot.
Ostuhind tuleb tasuda täies ulatuses enne müügilepingu sõlmimist. Objekti nota-
riaalse müügilepingu sõlmimisega seotud kulud tasub ostja.
Otsust on võimalik vaidlustada Tallinna Halduskohtus (Pärnu mnt 7, Tallinn 15082) 
30 päeva jooksul arvates otsuse teatavakstegemisest.

Tallinna Kesklinna Valitsus     TEATAB
Tallinna Kesklinna Valitsus ja Tallinna Linnaplaneerimise Amet avalikustavad ajavahe-
mikul 13.03-20.03.2013 Tallinna Linnavalitsuse 20. veebruari 2013 korraldusega nr 
211-k algatatud Tatari tn 51a, Tatari tn 53, Vana-Lõuna tn 4, Vineeri tn 2, Vineeri 
tn 4, Vineeri tn 6, Vineeri tn 8, Pärnu mnt 69, Pärnu mnt 69a ja Pärnu mnt 69b 
kinnistute detailplaneeringu. Planeeritava maa-ala suurus on 4,82 ha. Detailpla-
neeringu koostamise eesmärk on moodustada Tatari tn 51a, Tatari tn 53, Vana Lõuna 
tn 4, Vineeri tn 2, Vineeri tn 4, Vineeri tn 6, Vineeri tn 8, Pärnu mnt 69, Pärnu mnt 69a 
ja Pärnu mnt 69b kinnistute ümberkruntimise teel kolmteist ärimaa, neli transpordi-
maa, üks sotsiaalmaa (üldkasutatav maa), üks 30% ärimaa ja 70% elamumaa ning üks 
20% ärimaa ja 80% elamumaa maakasutuse sihtotstarbega krunt ning määrata ehi-
tusõigus moodustatavatele kruntidele kokku kuni neljateistkümne omavahel plokis-
tatud kuni 12 maapealse ja 2 maa aluse korrusega äriruumidega korterelamu, kahe 
kuni 4 maapealse ja 2 maa-aluse korrusega ärihoone ehitamiseks, ning planeeritaval 
alal asuvate hoonete sh ehitismälestiste A/s A. M. Luther Vineeri- ja Mööblivabriku 
tööstushoonete, katlamaja, elektrijaama, ja veetorni ümberehitamiseks ärihooneteks 
ja kruntide kasutamise tingimused. Avaliku väljapaneku tulemusi tutvustav arutelu 
toimub 21.03.2013 kell 14.00 Tallinna Kesklinna Valitsuse suures saalis, Nunne 18.
Detailplaneeringu materjalidega saab ülalnimetatud ajavahemikul tutvuda töö-
päeviti Tallinna Kesklinna Valitsuses, Nunne tn 18, hoovimajas toas 32 ning Tallin-
na Linnavalitsuse, asukohaga Vabaduse väljak 7, I korruse infosaalis esmaspäeval 
8.15-18.00, teisipäevast  neljapäevani 8.15-17.00 ning reedel 8.15-16.00. Detail-
planeeringu jooniste ja seletuskirjaga saab tutvuda ka Tallinna planeeringute 
registris aadressil (Internet Exploreriga) http://tpr.tallinn.ee/tpr

Tallinna Kesklinna Valitsus TEATAB
Tallinna Kesklinna Valitsus ja Tallinna Linnaplaneerimise Amet avalikustavad ajavahe-
mikul 12.03-19.03.2013 Tallinna Linnavalitsuse 12. märtsi 2003 korraldusega nr 653-k 
algatatud Tuukri, Jõe ja Karu tänava vahelise kvartaliosa detailplaneeringu. 
Planeeritava ala suurus on 0,92 ha. Detailplaneeringu eesmärk on planeeringualale 
autokütuse-tankla, kiirtoitlustusettevõtte, äripindadega korterelamute ja ärihoone-
te rajamine, seoses sellega uute kruntide moodustamine ja olemasolevate kruntide 
piiride muutmine vastavalt vajadusele ning kõigile planeeringuala kruntidele ehitus-
õiguse ulatuse määramine. Avaliku väljapaneku tulemusi tutvustav arutelu toimub 
20.03.2013 kell 14.00 Tallinna Kesklinna Valitsuse suures saalis, Nunne 18.
Detailplaneeringu materjalidega saab ülalnimetatud ajavahemikul tutvuda töö-
päeviti Tallinna Kesklinna Valitsuses, Nunne tn 18, hoovimajas toas 32 ning Tallin-
na Linnavalitsuse, asukohaga Vabaduse väljak 7, I korruse infosaalis esmaspäeval 
8.15-18.00, teisipäevast  neljapäevani 8.15-17.00 ning reedel 8.15-16.00. Detail-
planeeringu jooniste ja seletuskirjaga saab tutvuda ka Tallinna planeeringute 
registris aadressil (Internet Exploreriga) http://tpr.tallinn.ee/tpr

Pirita Linnaosa Valitsus    TEATAB, 
et Jõekalda tn 17 kinnistu detailplaneeringu eskiislahendust tutvustav avalik arutelu 
toimub 19. märtsil 2013 kell 16.00 Pirita Linnaosa Valitsuses, Merivälja tee 24, toas 225.
Lahendusettepanekuga saab tutvuda 11. – 19. märtsini Merivälja tee 24 toas 202 
igal tööpäeval tööpäeva ulatuses.
Planeeritava maa-ala suurus on 0,33ha.
Detailplaneeringu eskiislahendus on kooskõlas Pirita linnaosa üldplaneeringuga.
Detailplaneeringu koostamise eesmärgiks on Jõekalda tn 17 elamumaa siht-
otstarbega kinnistu jagamine kaheks elamumaa krundiks ja moodustatavatele 
kruntidele  ehitusõiguse määramine kokku kahe kuni kahe maapealse korrusega 
üksikelamu ja ühe abihoone ehitamiseks.
Detailplaneeringu koostaja on Arhigramm OÜ ja huvitatud isik R. Uus.
Lähemat teavet detailplaneeringu kohta saab Tallinna planeeringute registris 
http://tpr.tallinn.ee/tpr/ 

Pirita Linnaosa Valitsus   TEATAB, 
et Kose tee 33 kinnistu detailplaneeringu avalik väljapanek toimus 14. jaanua-
rist – 11. veebruarini 2013. Avaliku väljapaneku ajal ei esitatud detailplaneeringu 
kohta ühtegi kirjalikku vastuväidet ega ettepanekut. 

Homme, 28. veebruaril saa-
bub tähtaeg, mil tuhanded 
seni avaliku teenistuse sea-
duse (ATS) alusel töötanud 
riigipalgalised peaksid kätte 
saama teate, et nendega sõl-
mitakse alates aprillist tööle-
ping. Bürokraatliku imetri-
kiga vähendatakse niimoodi 
Eestis ametnike hulka umbes 
veerandi võrra, kuigi riigiapa-
raat väiksemaks ei muutu.

Riigiasutused pingutavad 
töölepingutele ülemineku nimel

Lauri Tankler
lauri.tankler@epl.ee

Hiljemalt homme peaks 
tuhandetel riigiametnikel 
käes olema teatis töö-
lepingule üleminekust. 

„Asutus peab kirjalikult tea-
vitama inimesi hiljemalt 28. 
veebruaril, kui nende teenis-
tuskoht muutub töökohaks, ja 
selleks tuleb esitada töölepin-
gu sõlmimise ettepanek,” sel-
gitas rahandusministeeriumi 
riigihalduse ja avaliku teenis-
tuse osakonna peaspetsialist 
Sirli Vaher. Selleks pidid kõik 
ministeeriumid enda haldus-
alade teenistuskohtade jaotu-
se rahandusministeeriumiga 
kooskõlastama.

Vaher tõi näite, et jaotuse 
puhul tekitas probleeme asja-
olu, et ametnikku ei saa asen-
dada töötaja. „Seega, kui osa-
konnajuhataja määrati ametni-
kuks, siis tihti tekkis vajadus 
määrata vähemalt üks alluv 

antud osakonnast ametnikuks, 
et oleks tagatud asendamine,” 
ütles ta.

Kolmandik tavatöötajaid
Üldjoontes jääb riigiaparaa-
dis 75% teenistuskohtadest 
ametikohtadeks. Ministeeriu-
mide jaotused olid üsna sar-
nased: need teenistujad, kes 
tegelevad tugitegevustega 
(raamatupidamine, persona-
li- ja asjaajamistöö, hankespet-
sialistid, haldustöötajad, info-
tehnoloogid), lähevad tööle-
pingutele üle, ülejäänud aga 
jäävad ametnikeks. 

Eri ametites ja inspektsioo-
nides muutub ametnike ja töö-
tajate osakaal erinevaks: amet-
nikeks jääb mõnes vaid 16% 

teenistujatest (nt riigi infosüs-
teemide ametis (RIA)), mõnes 
aga lausa 100% inimestest (nt 
andmekaitse inspektsioonis). 

RIA pressiesindaja Liisa Tal-
linn rääkis, et ameti jaoks läheb 
üleminek üsna rahulikult. 
„Küll aga toob uus ATS meile 
lisatööd majasiseste juhendite-
ga. Aprilliks, mil seadus jõus-
tub, uuendame palgajuhendit, 
töötajate värbamise korda, koo-
lituse korda,” selgitas Tallinn.

Riigi paarikümne tuhande 
liikmelise ametnikkonna kõr-
val mõjutab uus ATS ka kõi-
ki omavalitsusi, mis täpselt 
samamoodi peavad hiljemalt 
homme oma töötajatele teada 
andma, kuidas töökorralduse-
ga jätkata. 1

Homme kukub tähtaeg, kui riigiametid peavad andma märku nendele töötajatele, keda edaspidi ei saa enam tituleerida ametnikeks. Uue avaliku 
teenistuse seaduse kohaselt on neil nüüd kuu aega kaaluda, kas nad tahavad uute tingimustega tööd jätkata või mitte. Eesti Päevaleht näitab, kui 
palju jääb ministeeriumites ja valikuliselt nende haldusalades alles ametnikke ja kui palju töötajaid. Riigipalgaliste hulk üldjoontes ei muutu.

Vähem ametnikke, sama palju riigipalgalisi

Töösuhetes elanikke Eestis

Ametnike arv Töölepinguga töötajate arv

Avalik sektor Erasektor
TUHANDETES•• Avalik konkurss töökoha täitmiseks ei ole 

kohustuslik, ametivannet ei anta.
•• Miinimumnõudeid töökohale pole.
•• Tööleping on tähtajatu.
•• Aadressil avalikteenistus.ee avalikustatakse 

Riigikogu
kantselei Riigikantselei Riigikontroll

Presidendi 
kantselei

Õiguskantsleri 
büroo

Tallinna linn
Näide kohalikust 
omavalitsusest
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•• Tööle võetakse alati avaliku konkursi teel, 
v.a erandjuhud (sisekonkurss, rotatsioon).  
Kehtestatud miinimumnõuded haridusele, 
töökogemusele jne. Antakse ametivanne.
•• Tippjuhtidel on viieaastane tööleping .

Ametnik Töölepinguga töötaja

•• Palk avalikustatakse aadressil avalikteenistus.ee.
•• Muutuvpalga maksmise võimalus, ülempiiriks % 
põhipalgast aastas.
•• Põhipuhkus  kalendripäeva
•• Ametnik võib asendada töötajat, kuid mitte vastupidi.
•• Streigikeeld

ainult poliitiliste nõunike palk, ülejäänud töötajate töö-
tasud avalikustatakse avaliku teabe seaduse alusel.
•• Võimalus maksta tulemustasu ja toetusi. 
•• Põhipuhkuse miinimum on  kalendripäeva.
•• Asendamine pole reguleeritud.
•• Streigikeeldu pole
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Kuuba ilma 
Castrota? 
Peagi võib 
see juhtuda 

NATO plaanib Afganistani 
jätta vaid tillukese väe

Kaivo Kopli
kaivo.kopli@epl.ee

Nn troonipärijaks on 
Miguel Diaz-Canel, 
Kuuba Richard Gere. Seda 
küll vaid välimuse järgi. 

Raimo Poom
raimo.poom@epl.ee

Allianss arutab võimalust, 
et pärast 2014. aastat 
jääb Afganistani kokku 
vaid 10 000  meest.

Mitu põlvkonda kuubalasi 
on sündinud ja suureks kas-
vanud ajal, mil riigi eesotsas 
on seisnud Castro. Enamiku 
aega pärast 1959. aasta revolut-
siooni on juhiks olnud Fidel, 
viimastel aastatel tema noorem 
vend Raúl. Esimesena nimeta-
tu on nüüdseks 86 ja teine 81 
aastat vana.

Eelmisel reedel viskas Kuu-
ba president Raúl Castro just-
kui naljatledes õhku mõtte, et 
tema tagasiastumine pole ju 
võimatu ja võib-olla ta kavat-
sebki seda mingil hetkel teha. 
Nädalavahetusel said sõnad 
konkreetsema sisu, kui par-
lament oli kinnitanud ta pre-
sidendiks veel üheks viieaas-
taseks perioodiks. „See jääb 
minu viimaseks ametiajaks,” 
ütles Castro kindlal häälel saa-
litäiele saadikuiks nimetatuile.

Kuid 35-minutilises kõnes 
ei tulnud vanalt revolutsionää-
rilt veelgi revolutsioonilisemat 
sõnumit. Castro jättis ütlemata 

Aina enam ilmnevad märgid, 
et NATO tegevus Afganistanis 
võidakse pärast 2014. aastat 
ära lõpetada. Juba aasta algu-
ses imbus USA valitsuse kori-
doridest välja plaan, et pärast 
2014. aastat võiks praeguse üle 
60 000 Ühendriikide sõduri ase-
mel Afganistani jääda neid ise-
gi alla 10 000. Siis aga väideti, 

ITAALIA VALIMISED JOOKSID UMMIKUSSE

Itaalia valimistel kujunes pea-
miste vasak- ja parempoolse-
te valimisblokkide häältesaa-
gi vaheks vaid vähem kui üks 
protsendipunkt. Napp ülekaal 
alamkojas läks vasakule, sena-

tis aga tõenäoliselt paremale. 
Viie Tähe Liikumine sai ligi nel-
jandiku häältest ja tsentristid 
ligi 10%. Alamkojas saab võit-
ja automaatselt kohti juurde, et 
moodustuks enamus. EPL

MOSLEMITE ŠOKK: SEALIHAJÄLJED KEBABIS

Šveitsi laboratoorium avastas 
kebabides väga väikeses kogu-
ses (alla 0,1%) sealihajälgi, tea-
tas Šveitsi islami kesknõuko-
gu. Nõukogu usub, et sealiha 
ei olnud tahtlikult lisatud, vaid 

see oli seotud samade seadme-
te kasutamisega. Proovid telli-
ti pärast seda, kui Saksamaal sel-
gus, et kebabid sisaldasid 7% 
sealiha. Islamiusk keelab sealiha 
söömise. Del� 

POSTUUMSELT PRIIKS

Ligi kaks aastat pärast Osama bin 
Ladeni (pildil) surma otsustas 
ÜRO julgeolekunõukogu eemal-
dada ta sanktsioneeritute nime-
kirjast. Seni ei tohtinud ta reisida 
ja ta varad olid külmutatud. ERR

idee loobuda sotsialismist, öel-
des, et ta ei ole ametis Kuuba 
hävitamiseks. „Mind ei valitud 
presidendiks, et taastada Kuu-
bal kapitalism,” kuulutas ta. 
„Mind valiti kaitsma, säilita-
ma ja jätkama sotsialismi täius-
tamist, mitte seda purustama.” 

Castro lubas, et vastutus 
sotsialismi ehitamise jätkami-
se eest antakse uutele põlvkon-
dadele, ja käis välja ka püha 
ürituse väljavalitud edasiviija – 
Miguel Diaz-Caneli, kes nime-
tati esimeseks asepresidendiks. 
Nii et kui Castro peaks enne 
2018. aastat tagasiastumise 
teoks tegema või teovõime-
tuks osutuma, läheks juhtoh-
jad Diaz-Caneli kätte.

30 aastat poliitkarjääri
Oma 52 eluaastaga on Diaz-
Canel kindlasti hoopis noore-
ma põlvkonna esindaja, kes on 
nüüdseks kerkinud võimulad-
vikule lähemale kui keegi tei-
ne neist, kes ei löönud kaasa 
enam kui poole sajandi eest 
revolutsiooni kuumematel 
päevadel. Tema ongi üks nen-
de põlvkondade esindaja, kes 
pole näinud ega kuulnud Kuu-
bal muud juhti kui Castro.  

Pole ime, et nimi Miguel 
Mario Diaz-Canel Bermúdez 
enamikule õieti midagi ei ütle, 

sest väljaspool Kuubat ongi 
ta peaaegu tundmatu. Selle-
gipoolest on ta teinud partei-
list karjääri juba üle 30 aasta, 
tõustes tasapisi ja järk-järgult 
kõrgemale, olles osanud välti-
da teiste „Ikaroste” kiiret tõu-
su ja kukkumist. 

Vankumatu kommunist
Nii näiteks olevat Diaz-Canel 
1980. aastate lõpupoole kuulu-
nud nende noorte kommunis-
tide sekka, kes eesotsas Rober-
to Robainaga käisid tollastes 
oludes välja värskeid ideid. 
Robaina oli 1990. aastatel 
välisminister, kuid sattus põlu 
alla. Sarnane saatus tabas ka 
selliseid tegelasi nagu Felipe 
Pérez Roque ja Carlos Lage, 
keda arvati olevat potentsiaal-
seteks Castro(te) järeltulija-
teks. Diaz-Canel elas aga n-ö 

puhastused üle ja olles varem 
olnud kohalikuks parteijuhiks 
paaris olulises provintsis, sai 
temast 2009. aastal haridusmi-
nister ja eelmisel aastal minist-
rite nõukogu aseesimees. 

Nooruses pikajuukselist 
Beatlesi-fänni, elektriinseneri 
hariduse saanud meest kirjel-
datakse nüüdses soliidsemas 
eas pigem kaalutleva ja tõsise-
na, aga ka igava ja huumorivae-
se tegelasena, kusjuures rõhuta-
takse tema lojaalsust. Kui kasu-
tada Raúl Castro enda sõnu, 
siis on Diaz-Canel ilmutanud 
„tugevat ideoloogilist kind-
lameelsust”. Ühe parteiallika 
sõnul peetakse Diaz-Caneli „sii-
raks ja vankumatuks kommu-
nistiks, Castrote revolutsiooni-
lisele visioonile ustavaks rah-
vuslaseks”. Beatlesi palasid 
kuulavat ta siiski siiani. 1

Presidendina jätkav Raúl Castro (vasakul) nimetas esimeseks asepresidendiks Miguel Diaz-Caneli (keskel). 

Kuuba-eksperdid: Diaz-Canel on 
Raúlile sobilik ja ohutu valik
Miguel Diaz-Caneli määrami-
ne esimeseks asepresidendiks 
tähistab Castro-järgse ajastu 
algust, hindas olukorda Den-
veri ülikooli Kuuba-analüü-
tik Arturo Lopez-Levy. Ta tõs-
tis Diaz-Caneli puhul esile kol-
me aspekti: suhteline noorus, 
järkjärguline tõus parteisüstee-
mis ja asjaolu, et tegemist on 
tsiviilisikuga, kel vähe seotust 
sõjaväega. 

„Tal on sidemed parteibossi-
dega provintsides. Need liidrid 
on väga tähtsad. Nad ei � guree-
ri rahvusvahelises meedias, kuid 
saarel on neil väga tugev võim,” 
viitas Lopez-Levy Reutersiga rää-

kides võimalusele, et Diaz-Cane-
lil on ka laiem toetuspind kui 
vaid Raúl Castro heakskiit. 

Kanada ajalooprofessor Hal 
Klepak, kes on kirjutanud Kuu-
bast uurimusi, märkis, et Diaz-
Canel pole valitsevale võimulad-
vikule ohtlik. „Diaz-Canel on küll 
lojaalne vanale stiilile, aga ta on 
siiski noor ja reformimeelne siis, 
kui reformid on välja kuuluta-
tud. Temas pole kunagi nähtud 
ohtu Fidelile või Raúlile. Ta on 
just selline mees, kellega Raúl 
võib arvestada, soovides revo-
lutsiooni jätkumist. Samas tahab 
ta nagu Raúlgi valitsust moder-
niseerida,” ütles Klepak.

et tegemist on ühe võimalusega 
ning liitlased väitsid, et ei tead-
nud niivõrd radikaalsest väge-
de kokkutõmbamise plaanist. 

Valeinfo ja liitlase mure
Vahepeal aga lubas USA presi-
dent Barack Obama juba tule-
va aasta kevadeks vähendada 
USA vägesid riigis vähemalt 
poole võrra. Eelmisel näda-
lal avalikustas mõjukas Saksa 
väljaanne NATO diplomaati-
listes ringkondades toimunud 
salaarutelude sisu: väidetavalt 
olla USA ametnikud liitlastele 
teatanud, et kavatsevad Afga-
nistani jätta kõige rohkem  
10 000 sõdurit. Infot kinnitas 

ka Saksa kaitseminister, kel-
le sõnul olevat USA kol-
leeg Leon Panetta rääki-
nud, et pärast 2014. aastat 
jääb Afganistani 8000–
10 000 USA sõdurit. 

Panetta aga andis teada, 
et see info on vale. Ja mitte 
selles mõttes, et jätkumis-
siooni suurus oleks liiga 
väike, vaid et see oli hoopis 
liialdus. „Teated, et USA 
olevat rääkinud liitlastele 
8000–10 000 sõdurist Afga-
nistanis pärast 2014. aas-
tat, pole korrektsed. Vas-
tavast vahemikust räägi-
ti kogu NATO-missiooni, 
mitte kitsalt USA puhul,” 

teatas Panetta pressiesinda-
ja. See tähendaks, et NATO 
vähendab vägede arvu lausa 
kümnekordselt – eelmise aas-
ta lõpus teenis rahvusvahelise 
rahutagamisjõu ISAF-i koos-
seisus Afganistanis pisut üle 
100 000 välissõduri.  

Kui eeldada, et USA 
võtab ka selles NATO mini-

jätkumissioonis enda kan-
da umbes poole nagu 

praegu ISAF-is, siis 
tähendakski see vaid 

5000–6000 USA sõdu-
ri jätmist Afganistani. Üle-
jäänud pool tuleks välja käia 
NATO-l. Kuid mitmed NATO 
liitlased on väljendanud väga 
suurt muret sellise asjade käi-
gu üle, sest oma tegevuses 
Afganistanis ollakse sõltu-
vad mitmest ainult USA väge-
de pakutavast teenusest, mis 

võivad aga nii kokkutõmba-
mise tõttu katkeda. 1

Karzai lööb juba 
NATO-t välja
Afganistani liidrid ei näi tund-
vat suurt muret NATO lahku-
misplaanide üle, ehkki riigi 
enda julgeolekujõude pee-
takse siiani suhteliselt vähe 
efektiivseks. President Hamid 
Karzai näib tahtvat hoopis rah-
vusvaheliste vägede veel kii-
remat lahkumist. Esmaspäe-
val nõudis Karzai USA eriope-
ratsioonide üksuste lahkumist 
Kabuli-lähedasest, ent mässu-
listega kimpus olevast Warda-
ki provintsist. President põh-
jendas seda kohalike elanike 
väärkohtlemisega, mida tegid 
väidetavalt USA eriväed.  NATO 
pole seni juhtumitele kinnitust 
leidnud, olukorra hindamiseks 
moodustati komisjon. 

Foto: AFP/Scanpix

USA sõdur ja 
tsiviilisik Kabulis 
Foto: Reuters/Scanpix

ka Saksa kaitseminister, kel-
le sõnul olevat USA kol-

Panetta aga andis teada, 
et see info on vale. Ja mitte 
selles mõttes, et jätkumis-
siooni suurus oleks liiga 
väike, vaid et see oli hoopis 
liialdus. „Teated, et USA 
olevat rääkinud liitlastele 
8000–10 000 sõdurist Afga-
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5000–6000 USA sõdu-
ri jätmist Afganistani. Üle-
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NATO-l. Kuid mitmed NATO 
liitlased on väljendanud väga 
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Afganistanis ollakse sõltu-
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võivad aga nii kokkutõmba-
mise tõttu katkeda. 

Foto: Reuters/Scanpix



ne eestlane tegelikult oma 
aega veedab, teab uuringu� r-
ma TNS Emor, mille andme-
tel vaatasid Eesti elanikud tele-
viisorit jaanuaris 2013 keskmi-
selt 4 tundi ja 8 minutit päevas.

Igavus on ettekääne
Retooriline küsimus on, kas 
selleks tuleb ilmtingimata lin-
na kolida, et veeta enamik oma 
õhtutest televiisori ees? Pigem 
tundub, et eestlaste jaoks on 
eelkõige oluline teadmine, et 
vähem kui 30 minuti pikkuse 
tee kaugusel on olemas kõik 
nüüdisaja atraktsioonid, mis 
siis, et nende kasutamist juh-
tub haruharva. See näib ole-
vat tähtis psühholoogiliselt, 
on justkui osa turvatundest ja 
täisväärtuslikust elust, et lähe-
duses on võimalused meelela-
hutuseks olemas.

Ent arvestades, kui väike 
riik Eesti on, ei tohiks ajaku-
lu ka Sõrve säärel või Saatse 
saapa kandis elavatel inimeste 
jaoks olla takistuseks, et näiteks 
korra kvartalis kultuuriüritusi 
külastada. Kahe-kolme tunni 
auto- või bussisõidu kaugusel 
on kättesaadavad kõik meele-
lahutuslikud üritused või avali-
kud teenused ning see ei tohiks 
olla ületamatu ajakulu, kui 
tõesti on olemas soov ennast 
kultuuriliselt harida.

Töötingimused on suurem 
probleem. Kurblooline on, et 
suur osa tööpakkujatest on 

koondunud keskuste ümb-
russe ja äärealadel elavatel ini-
mestel tuleb töö tõttu võtta 
ette elukohavahetus. Mõnin-
gad vallad eesotsas Missoga 
on siin alustanud vastuvoolu 
ujumist ning kutsunud inime-
si üles maale kolima, pakkudes 
välja ka mõningad töökohad. 
Misso juhtum näitas, et linnas-
tumise peatamine ja maale ela-
ma jäämine sõltub väga palju 
juhtidest, kes on valdade ja 
maakondade eesotsas.

Viimases ajakirjas Director 
kirjutati TTÜ eesmärgist suu-
rendada välisüliõpilaste arvu 
2000 välistudengini. TTÜ siht-
turud on Türgi, Hiina, India, 
Brasiilia ja Korea. Kas keegi 
on kuulnud mõne vallajuhi 
suust pooltki nii uljast eesmär-
ki? Kuulnud mõnest võimsast 
unistusest eestlaste või välis-
maalaste ligimeelitamiseks?

Kui näiteks Noarootsi vald 
ei suuda endale meelitada ela-
nikke Haapsalust või Tallin-
nast, siis peaks äkki hakkama 
turundustööd tegema Aasia 
suunal? Jaapani küladest on 
Eestis ääri-veeri juttu tehtud, 
kümne aasta pärast võiks see 
mõnes vallas olla teoks tehtud. 

Samamoodi tuleb tõdeda, et 
kui vallajuhte pole näha kau-
bandus-tööstuskojas lobitööd 
tegemas või koos peaministriga 
välisreisil investeeringuid oma 
valda meelitamas, siis ettevõt-
luse vähikäik jätkub. Investee-

janduslik lähenemine. Kas töö-
kohti maal peab ikka seosta-
ma põllumajandusega? Tea-
taval määral võib seda pidada 
mõistlikuks, sest seitsme miljar-
di inimese toitmisel on nii tur-
gu kui ka tulevikku. Aga aas-
tal 2013 ei peaks kindlasti mõt-
lema nii ühekülgselt. Näiteks 
võiks mõni vald käivitada oma 
turunduskampaania „Kogu 
vallas tagame 100/20 Mbit/s 
kiirusega internetiühenduse.”

Küllap on paljudes val-
dades tühjalt seismas endi-
sed EPT peahooned või ühis-
kondlikud ehitised. Miks ei 
võiks vald ehitada sellise hoo-
ne ümber startup-inkubaato-
riks, kus valla IT-juhi eestve-
damisel hakatakse korraldama 
Garage48 üritusi ja näiteks esi-
mesel tegutsemis aastal paku-
takse alustavatele ettevõtjate-
le tasuta äripinda?

Nüüdses ettevõtluses on ter-
ve rida töökohti, kus ei pea ilm-
tingimata istuma mõnes Maa-
kri kvartali pilvelõhkujas – 
programmeerijad, copywriter’id, 
koolitajad, raamatupidajad, 
arhitektid või kasvõi kõnekes-
kuse töötajad. Vastupidi, eriti 
loovatele ametikohtadele on 
maal elamisel-töötamisel selged 
eelised. Seega, kogu maaelu 
mõtestamisel peaks maailma 
vaatama palju avarama pilgu-
ga, mitte kinni olema vanades 
mõttemallides, ning tegutsema 
muutunud maailma vaimus. 1

Kui 1922. aastal elas 
Eesti rahvastikust 
linnades 30% ja maal 
70%, siis praegu on 

arvud vastupidised – maal 
elab umbes 30% ja linnades 
70% inimestest. Linnadesse 
kolitakse erinevatel põhjus-
tel, kuid enamasti siirdutakse 
sinna paremate elu- ja töötingi-
muste otsingutele. Kui uurida 
n-ö keskmise maalt linna kolija 
käest, miks ta sellise elumuu-
tuse tegi, siis kuuluvad tavaliste 
vastuste hulka väited „maal 
pole midagi teha” või et „maal 
on ju nii igav”.

Tõesti, maal napib kino-
sid, teatrimaju, kunstisaale 
ja uhkeid kontserdisaale. See 
tundub aga olevat üks suure-
maid tänapäeva müüte ja ene-
sepettusi, nagu tahaks suur osa 
uusi linnakodanikke külastada 
kunstinäitusi või osaleda huvi-
ringide töös. Millega keskmi-

RASKEST ELUST

Wakhan on paik, kus, nagu khaan ütleb „saad ruttu 
vanaks”. Kui sul on alati külm ning kui näed oma kuut last 
üksteise järjel suremas, siis võib-olla lihvib see osa emot-
sioone maha. Võib-olla on see maa liiga tuuline, liiga kõr-
valine, liiga karm. Kui ta sind ei tapa, siis teeb vigaseks. 
Röövib sult rõõmusoone. NATIONAL GEOGRAPHIC EESTI

KÄIBEMAKSUVABASTUS ÄÄREMAADELE

Ääremaal toodetud ja samas tarbitud toodan-
gule võiks käibemaksu mitte rakendada. Ini-
mesi pole mitte vaja meelitada ääremaale ela-
ma, kuivõrd tuleb luua soodsamad tingimused 
ääremaa arenguks.
MAJANDUSTEADLANE OLEV RAUDSEPP (ÄRIPÄEV)

KES VÕIDAB PÕLLUMAJANDUSE OTSETOETUSTEST?

Kõlavad pealkirjad toetuste tõusu kohta ei pruugi automaatselt 
tähendada käegakatsutavat hõlptulu põllumehe ega ka rohkem 
töökohti maapiirkonna elaniku jaoks. Ei pruugi sellest võita ei tar-
bija ega ka kodanik. Kuid fakt on, et see suhteliselt märkimisväär-
ne lisaraha Eestisse tuleb ning kuidagi ühiskonnas ära jaotub.
MAAELU EDENDAMISE SIHTASUTUSE JUHATUSE LIIGE MADIS REINUP (ERR)
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HILLAR METSA METSIK MAAILM

KUIDAS muuta maal elamine inimestele vastuvõetavamaks ja meelepärasemaks?

Linnastumist süvendavad müüdid 
ja iganenud mõtlemine

Raul 
Reino
ettevõtja

Vallajuhid peavad oma 
piirkonna jaoks sõna 
otseses mõttes müügi-
tööd tegema.

Kas selleks tuleb ilm-
tingimata linna kolida, 
et veeta enamik oma 
õhtutest televiisori ees?

ringute pärast on konkurents 
maailmas karm, vallajuhid pea-
vad oma piirkonna jaoks sõna 
otseses mõttes müügitööd tege-
ma. Kuni vallajuhtide hulgas 
valitseb eneseusu puudumine 
ja käega löömise meeleolu, seni 
ei juhtugi midagi.

Tippjuht valda juhtima
Kui vallavalitsuste eesotsas 
oleksid võimekad tippjuhid, 
kes tegutsevad läbimõeldud 
eesmärkide alusel, mille kesk-

mes on olemasolevate inimeste 
hoidmine ja uute juurdemeeli-
tamine, siis on kiiret linnastu-
mist võimalik peatada. Valdade 
volikogud võiksid eeskuju võt-
ta „Talendid koju” kampaaniast 
ja meelitada konkurentsivõime-
lisega palgaga valdu juhtima 
tõeliselt võimekaid tippjuhte.

Suur hulk ettevõtteid läheb 
pankrotti või jääb lihtsalt vin-
duma ilma mingite tulemus-
teta, sama oht on ka kohali-

kel omavalitsustel. Kui voli-
kogud ei hoiaks vallavanema 
kuupalgalt 2000–3000 eurot 
kokku, on võimalik äärealade-
le elu juurde tuua. See on ka 
üks kaalukas argument valda-
de liitmiseks, sest suurem vald 
tähendab rohkem võimalusi, 
suuremat vastutust ja võime-
kust maksta juhile suuremat 
palka. Võib arvata, et peale 
väärika palga on nii mõne-
gi juhi jaoks valla elu „käima 
tõmbamine” tugevaks moti-
vaatoriks ja väljakutseks.

Uute vallajuhtide 
esimeseks ja suu-
reks väljakutseks 
võiks olla maal 

elamise mainekampaania 
läbiviimine. Praegu on linna 
kolimise üheks põhjuseks  res-
tiiži küsimus, sest maale elama 
jääjatel on luuseri maik juures. 
Esimeste vastupidiste näidete 
najal on olukord pisut küll 
muutumas, kuid siiski tuge-
vasti kreenis linna kasuks.

Vallajuhid võiksid panna sel-
jad kokku, minna EAS-i ning 
koostööd tehes korraldada 
„Welcome to Estonia” stiilis 
mainekampaania. Kampaania 
eesmärgiks võiks olla meelita-
da maale ettevõtjaid äri ajama 
ja tavainimesi elama.

Misso valla üleskutse oli hea 
ja tunnustamist väärt, kuid ka 
seal kumas läbi veidi maama-

Peeter Koppel
SEB Panga privaatpanganduse 
strateeg 

•• Eestis tehakse sageli see 
viga, et vaadeldakse siinset 
elustandardi stagneerumist kui 
unikaalset olukorda. Elustan-
dardi alanemine leiab tegeli-
kult aset praegu kogu arene-
nud maailmas ega peatu enne, 
kui süsteemist on „välja lopu-
tatud” liigne võlakoorem ja on 
toimunud tasakaalustumine 
areneva maailmaga. Kui Ees-
ti tundub lootusetu, siis pea-
gi võib lootusetu tunduda ka 
emigratsiooni sihtkoht. See-
ga hakata eksperimenteeri-
ma ümberjagamisega ajal, 

mil kapital ja riskivõtjad on 
ajalooliselt suurtest võlgni-
kest/ümberjagajatest riikidest 
(Euroopas) põgenemas, tun-
dub tõsise hilinemisena. Meil 
ei ole vaja 1905. aasta klassivi-
ha, vaid signaali, et siin ei ole 
rikkus kuritegu ja siin ei kiu-
sata ettevõtjaid. Meil on vaja 
majanduspoliitilist fookust 
väärtuse loomisele ja sellele, 
et raha tahaks siia tulla. Kui 
ainus idee on ümberjagami-
ne, siis tegelikult ideed ei ole. 
Majanduspoliitiline fookus 
peab esiteks olema väärtuse 
loomisel ning teiseks ootuste 
juhtimisel. Vaesuse ümberjao-
tamisega seotud lahendused 
saavad olla ainult ajutised.

VASTUKAJA

Jaan Pillesaar
ettevõtja

•• Maksukoormus peaks ole-
ma võimalikult ühtlaselt jagu-
nenud ja mitte kellelegi kõr-
ge, et kellelgi ei tekiks tugevat 
motiivi maksudest kõrvale hii-
lida. Praegu on maksukoormus 
Eesti väga ebaühtlaselt jagatud 
– suurem koorem langeb töö-
jõule, kuid näiteks ettevõtte jao-
tamata kasumi maks on 0%, mis 
tekitab just jõukamatele võima-
lusi oma isikliku maksukoor-
muse vähendamiseks.

Praegu osutatakse Eestis pal-
jusid pisiteenuseid „mustalt”, 
kõigi maksude ausalt maksmisel 
ei suudaks neid teenuseid kee-
gi ostagi. Samas ei kannata ka 
jõukamatele tööjõumakse juur-
de panna, praegugi on spetsia-
listide Eestis hoidmine või siia 
tööle meelitamine väga raske.

•• Kas maksukoormuse ümberjagamisega saaks väljarännet pi-
durdada? Indrek Neivelt tegi eilses Eesti Päevalehes ettepaneku välja-
rände pidurdamiseks maksukoormus ümber jagada madalapalgalistelt 
kõrgemapalgalistele, sest väljaränne tõstab Eestis elukallidust ehk mõ-
jub ostujõule samamoodi nagu maks.



öelnud, et maksumaksja toe-
tab põlevkivielektri tootmist 
igal aastal enam kui miljardi 
euroga: see teeb 800 eurot aas-
tas iga Eesti elaniku kohta.

Koormab majandust
Sellised toetused hoiavad 
kunstlikult elus raiskavat ja 
majanduslikult ebaratsionaal-
set tootmist, mis koormab Ees-
ti majandust ja keskkonda veel 
aastakümneid ning pärsib uute 
ja tõhusamate tehnoloogiate 
turuosa suurenemist. Sellest 
hoolimata näeme oma elekt-
riarvetel ainult seda toetust, 
mida taastuvelektri tootjatele 
makstakse, ja ei sõnagi põlev-
kivielektritoetusest.

Kui need summad ilmuk-
sid meie elektriarvetel kõrvu-
ti, oleks kõigil üsna pea selge, 
milliseid toetusi tuleks tarbi-
jate huvides esmalt kärpida. 
Sellegipoolest räägib majan-
dusministeerium ainult taas-
tuvelektritoetuste vähendami-

maksumäär tõusnud pea kogu 
valla ulatuses eelmise aasta ligi-
kaudu pooleteiselt protsendilt 
2,5 protsendini.

Valdades ja linnades, kus 
koos soodustuse rakendami-
sega maksumäärasid tõsteti, 
saavad kodualuse maa mak-
suvabastust nautida vaid need 
koduomanikud, kelle kodu 
asub piisavalt väikesel kinnistul 
ja kelle maamaks tegelikult ka 
varasematel aastatel juba niigi 
väike oli. Kes aga varem mak-
sis maamaksu suurtes summa-
des, selle maksukoormus kas-
vab tõenäoliselt veelgi.

Kõige teravamalt tabab 
maksutõus neid maaomanikke, 
kes omavad suuremat kinnis-
tut tiheasustusalal, kus maksu-
vabastus vaid 1500 ruutmeetri 
ulatuses, krundi lubatud miini-
mumsuurus aga 5 000–10 000 
või isegi 20 000 ruutmeetri kan-
dis. Selliseid piirkondi on lin-
nast väljas päris palju.

Riik justkui püüdis ühe käe-

ga kodanikele maksusoodustu-
si pakkuda ja teise käega oma-
valitsuste tiibu kärpida, kuid 
omavalitsused tõmbasid ikka 
riigil naha üle kõrvade. Kurb 
on aga see, et riigi ja omavalit-
suste vahelises poliitkempluses 
on kaotajaks pooleks kodanik, 
kes oma rahakotiga kõik need 
naljad kinni peab maksma. 

Seepärast teen ettepaneku 
riigikogule teha maamaksusea-
dusse veel üks parandus – keh-
testada ühtne maamaks üle ter-
ve Eesti. Maamaksu erisusi on 
sõltuvalt sihtotstarbest, kasu-
tuspiirangutest jms piisavalt 
palju, mistõttu ei vaja me igas 
vallas erinevat maksumäära.

Et kodualuse maa maksuva-
bastus reaalselt tööle hakkaks, 
tuleb mängud maksumäärade-
ga lõpetada ja kehtestada üht-
ne määr. Stabiilne maksuklii-
ma on stabiilse majanduskas-
vu üheks eelduseks. Maamaksu 
hüpped 1,5%-lt 2,5%-le tekita-
vad pigem ebakindlust. 1

sest tarbijate huvides, aga vai-
kib põlevkivielektri toetamise 
mitu korda suuremast koor-
mast maksumaksjatele.

Muidugi ei saa Eesti põlev-
kivienergeetikast päevapealt 
loobuda, aga hiigeltoetuste 
järkjärguline vähendamine 
on üks kindel moodus, kui-
das hakata põlevkivisõltuvu-
sest vabanema ning anda uute-
le ja efektiivsematele tehnoloo-
giatele võimalus areneda.

Säästlikum ja ajakohasem 
elektritootmine jätab meile 
kõigile rohkem raha taskusse. 
See on vähim, mida saame oma 
laste ja lastelaste heaolu taga-
miseks praegu teha. Nii nagu 
interneti tiigrihüppe puhul, on 
Eestil ka energeetikas head eel-
dused saada teerajajaks. Prae-
guse poliitika puhul on aga 
suur oht jääda Euroopa sabas-
sörkija rolli, rääkimata kahjust, 
mida püsiv kõrge energiahind 
meie majandusele ja inimeste 
heaolule põhjustab. 1

KUHU KAOB TULUMAKSUTAGASTUS?

Maksutagastuse saanud klientidest kasvas hoiuste maht [möödu-
nud aasta 20. veebruari ja 20. mai vahel] ligi 50%-l ja kahanes u 40%-
l. Raha mitte tagasi saanud inimestest kasvas hoiuste maht vastavalt 
37%-l ja kahanes 35%-l. Lihtsustatult öeldes – hoiused kasvasid palju-
del, aga mitte seoses tulumaksutagastusega.
SWEDBANKI JAEPANGANDUSE JUHT ULLA ILISSON (VIRUMAA TEATAJA)

VANASÕNA

Siga läheb, 
mold jääb, 
tuleb teine, 
tuhnib jälle.

BEPPE GRILLO TOETAJATEST

Igal Grillo kogukonna liikmel on mitmesuguste lüüasaamiste kogemus: 
on kaotanud töö või ei ole kunagi tööd leidnud, on kaotanud usu tule-
vikku, riiki ja ühendustesse, mis seisavad nende vahel nagu poliitilised 
parteid ja ametiühingud. Nad ei vihka poliitikat, ainult neid, kes on oma 
tööst liiga kaua kinni hoidnud, olemata kompetentne või ilma moraalse 
õiguseta seda teha. MASSIMO GRAMELLINI (LA STAMPA)
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sELEKTRIARVETEL põlevkivielektri varjatud toetusi ei näe ETTEPANEK: kehtestame üle-eestiliselt ühtse maamaksumäära

Põlevkivienergeetika 
doteerimine teeb elektri kalliks

Lõpetagem mängud 
maamaksumääraga

Ilmar 
Part
Eesti rohelise liikumise juhatuse liige

Art 
Kuum
Jõelähtme valla volikogu liige

Tants ümber taastuv-
elektritoetuste on 
etendus, et varjata 
Eesti elektritootmise 

tõelist komistuskivi, milleks on 
põlevkivielektri tootmine ja 
selle toetamine maksumaksja 
rahakotist. Säästva Eesti ins-
tituudi hinnangul on põlevki-
vikasutusega seotud varjatud 
toetused taastuvelektri toetu-
sest 14 korda suuremad. Ka 
praeguse valitsuse keskkon-
naminister on korduvalt välja 

Kodualuse maa mak-
suvabastuse korda 
vastu võttes oli sea-
dusandjal õilis ees-

märk säilitada maa kui toot-
misvahendi ja kapitali maks, 
kuid vabastada kodualune maa 
maksustamisest. Ent suur hulk 
omavalitsusi on oma tulude 
vähenemise hirmus tõstnud 
maamaksu seaduses lubatud 
maksimummäärani, st 2,5 
protsendini. Heaks näiteks 
on Jõelähtme vald, kus on 

Eesti Päevaleht | kolm
apäev, 27. veebruar 2013 

Toim
etaja: V

illu Zirnask, tel: 680 4400, e-post: arvam
us@

epl.ee

KADRI ADAMSON, MARIKA KOROLEV, RAIVO RÜÜTEL, EGON NUTER, TÕNU KILGAS, 
RAIVO METS ja JANEK SARAPSON / Lavastaja j tõlkija: VELLO JANSON / Kunstnik: JAAK VAUS

ERIC CHAPPELL (Inglismaa) komöödia kahes vaatuses

VANA BASKINI TEATER

MINA HAKKAN PEAMINISTRIKS

Riigikogu liikmetele ja ministritele on Piletilevist pilet TASUTA! 

25.02. Haapsalu Kultuurikeskus /  27.02. Paide Kultuurikeskus /28.02. Karksi Kultuurikeskus  
01.03. Saue Huvikeskus /  02.03. Tapa Kultuurikoda /04.03. Vene Teater 

12.03. Lihula Kultuurimaja / 15.03. Vanemuise Teater v/m / 11.04. Endla Teater
12.04. Luunja Kultuurimaja / 18.04. Salme Kultuurikeskus / 19.04. Vastemõisa Rahvamaja

20.04. Pürksi Kultuurimaja / 22.04. Antsla Kultuurikeskus /  Etenduste algus kl 19.00
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Ministeerium: Lasnamäe 
trammiliin ei tasu end ära

Pensioniks 
raha 
kogumine 
maksu alla

Ann-Marii Nergi
ann-marii.nergi@epl.ee

Majandusministeerium 
peab Tallinna ideid 
aastateks 2014–2020 liiga 
autokeskseteks. 

Majandus- ja kommunikat-
siooniministeerium (MKM) 
palus Tallinna linnavalitsusel 
esitada ettekujutus transpor-
di arendamisest Euroopa Lii-
du järgmisel eelarveperioodil, 
aastatel 2014–2020, et teada 
saada, millistele projektidele 
tahetakse eurorahade toel taot-
leda kaasrahastust. Abilinna-

EAS-i toEtuSE SAAjA läkS pAnkrotti

Eelmise aasta veebruaris andis 
EAS 4000-eurose  osakapitaliga 
firmale SPOT Parking 610 000 
eurot toetust kompaktparkimis-
lahenduste arendamiseks. Aasta 
hiljem laekus kohtusse ettevõt-

te pankrotiavaldus, kirjutas Äri-
päev. SPOT ehk Space Parking 
Optimization Technology tähen-
dab parkimismaju, kus autod 
pargitakse liikuvatel aluspinda-
del väiksele pinnale. Delfi

EElArvE

Esialgsetel andmetel oli 2012. 
aasta valitsussektori eelarve-
puudujääk 0,2% SKT-st, mis on 
oluliselt parem kui eelarves  
planeeritud -2,1% SKT-st ja 
suvel prognoositud -1,2%. EPL

rAil BAltic tulEB

Rail Baltic on üks viiest Euroopa 
kõige tähtsamast transpordipro-
jektist, kinnitas Euroopa Komis-
joni asepresident ja transpor-
divolinik Siim Kallas. Tema hin-
nangul muutub Rail Baltic järjest  

tõenäolisemaks. Kolm aastat 
tagasi oli see tema sõnul soov-
unelm või lihtsalt jutt. „Nüüd on 
olukord, kus seda projekti on 
väga raske päevakorrast maha 
võtta,” ütles ta. ERR

Euroopa Komisjoni eestve-
damisel töötavad 11 Euroo-
pa Liidu riiki plaani kallal 
kehtestada nn finantstehin-
gute maks. Rahandusvolini-
ku Algirdas Šemeta sõbrapäe-
val avalikustatud esialgse ette-
paneku kohaselt maksustataks 
kõiki finantstehinguid alates 
aktsiate ja võlakirjade ostust 
ja müügist kuni tuletislepin-
guteni. Aktsia- ja võlakirjate-
hingute maks oleks 0,1%, tule-
vikutehingutel 0,01%.

Pensionifondide vara koos-
nebki suures jaos kõrgemalt 
maksustatud aktsiatest ja 
võlakirjadest ning Eesti Päe-
valehele kinnitati, et prae-
gusel kujul pensionifondide 
investeeringud maksuerandit 
ei saa. „Eesti on soovinud, et 
pensionifondide varaga teh-
tavad väärtpaberitehingud ei 
oleks maksustatud. Euroopa 
Komisjoni värskes ettepanekus 
ei ole see aga välistatud,” selgi-
tati rahandusministeeriumist. 
Laekunud ettepaneku põhjal 
algavad nüüd läbirääkimised, 
mille tulemusel võib direktiiv 
ka muutuda. „Täpsemalt saa-
me mõju hinnata siis, kui kõigi 
osaliste ja huvigruppide seisu-
kohad on kaardistatud ja läbi 
arutatud,” ütles rahandusmi-
nisteeriumi esindaja.

Raske kommenteerida
Swedbanki Eesti üksuse juhi 
Priit Perensi sõnul on finants-
tehingumaksu ettepaneku 
kohta praegusel kujul väga 
raske midagi öelda. Nende 
instrumentide likviidsus, mil-
lele finantstehingumaks laie-
neb, väheneb igal juhul. „Nen-
de instrumentidega hakatakse 
vähem tehinguid tegema. Lik-
viidsuse tagavad turu tegijad, 
mitte eraisikud. Neile aga laie-
neb maks igal juhul. See oma-
korda tähendab, et maks igal 
juhul mõjutab likviidsust ja 
hinda,” selgitas Perens Ees-
ti Päevalehele. „Loomulikult 
on finantsasutused selle vastu, 
sest nemad tunnetavad kõige 
teravamalt, mida see tähen-
dab. Aga väita, et see ei jõua 
kuidagi välja erainvestorini, 
on vale. Igal juhul jõuab see, 
nagu kõik maksud, välja tar-
bijani. Isegi kui pensionifond 
vabastada konkreetsest mak-
sust, siis ta mõjutab kaudselt 
läbi turgude arengu [pensio-
nifonde] ikkagi.”

Kohustusliku II sambaga 
on Eestis liitunud käesoleva 
nädala alguse seisuga 637 847 
inimest. II samba fondide 
maht läheneb 1,5 miljardile 
eurole. 1 Harry Tuul

pea Taavi Aasa allkirjastatud  
ideedenimekirjast leiab pal-
ju tee-ehituse projekte (Haa-
bersti ristmiku ja Peterburi tee 
rekonstrueerimine, Põhjaväi-
la ehitus, Petrooleumi tänav, 
Narva mnt jne). Ühistranspor-
di projektide nimistus troo-
nib aga Lasnamäe–kesklinna 
trammiliini ehitamine, mille 
hinnanguliseks maksumuseks 
pakub Aas müstilised 217 mil-
jonit eurot ning mis võiks val-
mis saada 2020. aastaks. 

MKM aga vastas, et vastu-
pidiselt Tallinna linna pidevalt 
korratud mantrale, kuidas Ees-
ti pealinnast keskkonnasõbra-
liku transpordi eeskuju teha, 

näivad väljapakutud projek-
tid hoopis autostumist soo-
dustavana.

Suunav vastus
Majandusministeeriumi ase-
kantsler Eero Pärgmäe selgi-
tas Eesti Päevalehele, et nen-
de vastus linnavalitsusele oli 
pigem suunav, mida riik tule-
vikule mõeldes näha tahaks. 
„Kui vaadata linnavalitsuse 
projektide nimekirja, siis on 
see väga auto- ja teedekeskne. 
Meie tahaks aga näha laiemat 
pilti, lähtuda tulevastest vaja-
dustest, mitte arutleda löö-
kaukude rohkuse üle,” rääkis 
Pärgmäe. „Lasnamäe trammi 

jaoks raha tekkimist me tõesti 
ei näe, sest enamik Lasnamäe 
elanikest ei käi kesklinna töö-
le. Odavamas kinnisvaras ela-
vad sinikraed on üldjuhul ka 
lihtsama töö peal, mistõttu on 
ka töökohad pigem Peterburi 
tee äärsel tööstusalal, Jüri või 
Rae tööstusparkides. Neid ini-
mesi ei ole vaja kesklinna kok-
ku vedada, et neid siis jälle siit 
laiali vedada.” 

Eero Pärgmäe sõnul kaa-
lub ministeerium alati niivõrd 
suurte summade puhul alter-
natiive, mida selle raha eest 
tehtud saaks. Sellepärast on 
riik üritanud panna linna mõt-
lema just kolme laiema suuna 
peale – ühistranspordikeskus-
te ühendamine, ettevõtlus- ja 
elukeskkondade omavaheline 
ühendamine (nt Tehnopol ja 
Ülemiste City ühendus elura-
joonidega) ning kergliiklustee-
de väljaarendamine. 1

Viinavabrikandid tahavad õlle 
hinda 40 sendi võrra tõsta

Andres Reimer
andres.reimer@epl.ee

Õlleaktsiisi järsk tõstmine 
tooks viinavabrikutele 
õlletehaste arvelt 50 
miljonit eurot lisatulu.

Liviko viinavabriku juhatuse 
esimees Janek Kalvi ja A. Le 
Coqi õlletehase juhataja Tar-
mo Noop ristasid avalikult 
mõõgad alkoholituru ümber-
jagamise pärast.

Õllepudeli hind kallineks 
40 sendi võrra, kui alkoholi-
tootjate liitu juhtival Kalvil 
õnnestub poliitikuid veenda 
kolme aasta jooksul tõstma 
õlleaktsiisi kange alkoholiga 
samale tasemele ehk 2,6 kor-
da. „Niimoodi laekuks riigi-
eelarvesse igal aastal 250 mil-
jonit eurot lisaraha ning lahja 
alkoholi müük väheneks,” sel-
gitas Kalvi. „Praegu on välis-
kapitalile kuuluva kolme Ees-
ti õlletootja kasum nii suur, et 
see tekitab kadedust ja näitab 
neile madala aktsiisiga loodud 
konkurentsieelist,” lisas ta.

Kalvi vältis hinnangut akt-
siisitõusuga viinavabrikute 
poolt õlletehaste arvelt või-
detavale tulule, kinnitades, 
et eestlased joovad liiga palju 
just lahjat alkoholi. „Õlle kal-
linedes ei hakata rohkem viina 
jooma ning rahva tervis para-
neks,” teatas Kalvi.

Noop seevastu kinnitas, et 
kolmandik seniseid õllejoojaid 
vahetaks õlle viina vastu väl-
ja, kui kesvamärja hind tõu-
seks. „Õlleturu mahtu arves-

tades võivad viinatehased õlle-
aktsiisi dramaatilise tõusuga 
võita meie arvelt 40–50 miljo-
nit eurot aastas,” lausus Noop 
„Sellisel arengul oleksid traagi-
lised tagajärjed, sest maailma 
terviseorganisatsiooni andme-
tel tõstab just kange alkoho-
li suur osatähtsus Eesti kõige 
suuremaks alkoholitarbijaks 
Euroopa Liidus.”

Ametlikku paberit pole
Rahandusministeerium peab 
vaidlust alkoholi aktsiisi mää-
rade üle asjakohaseks, kuid ei 
poolda ühtlustamist. „Viina-
tootjate ettepanek pole mei-
le ametliku seadusemuudatu-
se ettepanekuna töösse jõud-
nud, kuid me peame kõikide 
alkohoolsete jookide aktsiisi 
ühtlustamist põhimõtteliselt 
tehniliselt võimatuks, sest vei-
ni maksustatakse mahu järgi, 
õlut ja viina aga alkoholisisal-

duse järgi,” ütles rahandusmi-
nisteeriumi osakonnajuhata-
ja Marek Uusküla. „Enamikus 
riikides on lahja alkoholi akt-
siis madalam,” lisas ta.

Kalvi tegi põhjaliku ette-
kande sotsiaalministeeriumile, 
et mõjutada alkoholipoliitika 
nn rohelise raamatu seisukoh-
ti. Ta ootab ideele tuge mee-
dikutelt, andes mõista, et õlle 
hinna tõusuga saab riik rahas-
tada nii arstide kui ka õdede 
palgatõusu. Meedikute seisu-
koht, et õlu murrab maarah-
vast halastamatumalt kui viin, 
mõjuks poliitikutele veenvalt. 

Noop seevastu loodab 
rahandusministeeriumi kon-
servatiivsusele, kuhu saatis 
omakorda just Kalvi seisukoh-
ti kummutavad põhjendused.

Tervishoiuorganisatsiooni 
andmetel joovad üksnes vene-
lased, ukrainlased ja kasahhid 
rohkem viina kui eestlased.  1

Lasnamäe–kesklinna trammi-
liini loota pole.  Foto: Arno Mikkor

Õlle hind lõhub koalitsiooni
IRL ja sotsiaaldemokraadid toe-
tavad õlle hinna tõstmist, Refor-
mi- ja Keskerakond piiraksid vii-
na müüki.

„Ma pole kindel, kas õlle ja 
viina aktsiis peaks jõudma sama-
le tasemele, kuid põhimõtteli-
selt olen ühtlustamise poolt,” 
lausus rahanduskomisjoni esi-
mees ja IRL-i fraktsiooni liige 
Sven Sester. 

„Noorte alkoholitarbimine 
algab just lahjadest jookidest 
ning õlle aktsiisi tõstmine hal-

vendaks nende jaoks kättesaa-
davust,” põhjendas rahandusko-
misjoni aseesimees Rannar Vas-
siljev sotside fraktsioonist.

„Aktsiisi määrad on prae-
gu hästi paigas ning vähenda-
da võiks pigem kange alkoholi 
kättesaadavust,” ütles reformi-
erakondlasest rahanduskomis-
joni liige Aivar Sõerd. 

„Aktsiisi küsimus pole nii 
pakiline kui viinamüügikohta-
de suur arv,” lausus Mihhail Stal-
nuhhin Keskerakonnast. 

Janek Kalvi tahaks ka 
viinatootjatele madala 
aktsiisi eelist. 

Tarmo Noop väidab, et 
õlleaktsiisi tõstmisel haka-
taks rohkem viina jooma.
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KOLMAPÄEV KUMU KUNSTIMUUSEUMIS

Täna algusega kell 18.00 toimub 
Kumu kunstimuuseumis prog-
ramm „Käekõne”, mis viiakse 
läbi näitusel „Jaan Koort. Moder-
nismiaja klassikud”. Kumu hari-
dusprogrammide kuraator Jane 

Meresmaa-Roos vaatleb valitud 
skulptuure ning räägib nii Jaan 
Koorti loomingust kui ka erine-
vate skulptuuris kasutatavate 
materjalide omadustest. Sisse-
pääs muuseumipiletiga. EPL

STONE TALLINNAS

Täna õhtul astub Rock Cafe’s 
üles Soome raskerokilegend Sto-
ne. Põhjanaabrite vanameistrile 
sekundeerivad kodumaised tegi-
jad Talbot ja Thrashless. Uksed 
tehakse lahti kell 19.00. EPL 

ROCK SUMMER 25 KUULUTAB ESINEJAID

Täna tutvustavad 15. ja 16. juu-
nil Tallinna lauluväljakul toimu-
vat Rock Summer 25 ettevõtmi-
se korraldajad pressikonverent-
sil lauluväljaku Gustavi kohvikus. 
Korraldajatel on plaanis välja hõi-

gata esimesed vähemalt kümme 
kokkulepitud esinejat ning tut-
vustada ka ettevõtmise ideed. 
Rock Summeri Facebooki lehe 
andmetel on muutusi ka pileti-
hinnapoliitikas. EPL

Teekonnast läbitud kaks viiendikku 
jõudis ehtsate südamelöökide juurde

Hardi Volmer ei ürita uue ajaloo� lmiga suurt 
kunsti teha ja hüppab endale seatud latist üle

„Iga eht 
südamelöök” 
(NO60)

Autorid Ene-
Liis Semper, 
Tiit Ojasoo ja 
NO99 trupp
Lavastajad Ene-Liis Semper ja 
Tiit Ojasoo
Esietendus 22. veeb ruaril 
2013 Teatris NO99

Välj akuulutatud saja tüki 
kavast on teatril läbitud 
alles kaks viiendikku, 
seega on katsetamiseks 
veel küllalt ruumi.

Andres Laasik
andresl@epl.ee 

Arvustus

Läbi aastasaja kulgeva 
loo keskmes on kurb- 
naljakas armukolmnurk 
ja ühe Tallinna vanalinnas 
asuva maja saatus.

Kaarel Kressa
kaare.kressa@epl.ee

Arvustus

Oleks ääretult rumal vaada-
ta värsket Teater NO99 lavas-
tust „Iga eht südamelöök” kui 
inimestele saadetud kiusatust 
loobuda teose üle arutlemast 
arusaadavas eesti keeles. Kül-
lap lähtusid teose tegijad oma 
teatrikunstiprobleemidest ja 
arusaamistest, kuidas neid 
lahendada.

Teose kirjeldus peaks alga-
ma kooliõpikutest tuttavate 
Juhan Liivi värsside lugemisest, 
mida loetakse tavaliselt. Või siis 
mitte tavaliselt, sest kui alustab 
lugemist Marika Vaarik, on see 
esimene kord, kui ruum täitub 
näitleja häälega. Järelikult loe-
ti luulet sinnamaani poole jõu-
ga. Intensiivne näitlejahetk on 
ka see, kui Eva Klemets laulu-
viisi Liivi luuleridadele juur-
de liidab.

Näitleja olemine laval ongi 
enamasti selline poolejõuline, 
täites publikut ootusega: mil-
lal siis midagi juhtuma hakkab. 
Näitleja kohalolek laval on nii 
eriline, et paneb teatrit vähe-

Hardi Volmeri kolmanda män-
gu� lmi süžee on ühelt poolt 
nii ambitsioonikas ja teisalt 
tavatu, et pole imestada, kui 
sellele toetuse hankimine ras-
keks osutus. 

Nagu ka � lmides „Tulive-
si” ja „Minu Leninid”, ulatub 
loo kronoloogiline algus 20. 
sajandi esimesse otsa, lõpp aga 

gi tundva inimese juurdlema, 
mis asja kodanikud Semper ja 
Ojasoo rea näitlejatega ajavad. 
Vägisi tekib pähe versioon, et 
äkki otsitakse uut näitlejat, kes 
oleks oma kunstisõnumi poo-
lest vabastatud kodanlikust 
meelelahutusest. 

Segased manifestid
Sellise mõistmise peale tõu-
kavad ka Teater NO99 sega-
sevõitu manifestid, kus vas-
tandumine kodanlikku mee-
lelahutust viljelevale teatrile 
on kõige selgem mõte. „Iga 
eht südamelöök” on tõepoo-
lest teos, mida tervikuna mee-
lelahutuslikkuses kahtlustada 
vale. Saalisistumise staatusega 
kaasneb pigem mingi mööda-
pääsmatu piin. 

Ei maksa siiski välistada, et  
meelelahutuse väljarookimise 
püüdluse omistamine värske-

le teatrinähtusele on vandenõu-
teoorialaadne ülemõtlemine. 
Miinusmärgi järjekindel top-
pimine meelelahutuse mõiste 
ette on kunstiarutlustes viimas-
te aastakümnete intellektuaali-
de veiderdamine, mis vastan-
dub mitmesaja-aastasele kuns-
timõistmise naudinguteooriale. 

jõuab kätte alles sajandivahe-
tusel. Seetõttu mängivad nais-
peategelast Helmit nii Sandra 
Uusberg, Anu Lamp kui ka Ita 
Ever ja tema saamatut kavaleri 
Juliust Priit Võigemast, Tõnu 
Oja ja Aarne Üksküla. 

Ka pildikeel üritab iga kuju-
tatud ajastuga sammu pidada: 
tänapäev on näiteks üles võe-
tud veidi kõikuva värvikaame-
raga ja 1920-ndad tumm� lmi 
stiilis. 

Korralik � lm
On imelik, et Volmerile sellise 
� lmi tegemiseks raha anti, ja 
üllatav, et tulemus on ambit-
sioonikusest hoolimata saanud 
täiesti korralik. Kaks tundi 
kisub küll veidi pikaks ja ajas-
tute vaheldumine kipub � lmi 
rütmi kohati sassi ajama, aga 

Kunstiala vähegi haritud ini-
mesele peaks olema teada, et 
ebameeldivad emotsioonid ei 
ole kunsti möödapääsmatu 
tunnus. Küsimusi, mida teos 
„Iga eht südamelöök” tekitab, 
on rohkem kui üks ja see on 
selle ilmne pluss.

Edasi tulevad lavastuse tei-
ses pooles näitlejate soolod. 
Aga siin tekib üldises loogi-
kas ärakukkumisi. See, kuidas 
Gert Raudsep alustab oma 
soolot tangotantsuga ja kui-
das temaga liitub Eva Klemets, 
on ju täiesti nauditav. Esinemi-
ne lõpeb ja saali täidab elevus 
ning valmisolek aplodeerida, 
mis jääb siiski kahjuks realisee-
rimata. Vahva on ka tantsuli-
ne dialoog, mis tekib Marika 
Vaariku soolo ajal üheskoos 
Rasmus Kaljujärvega. Nii et 
vana hea tuttav näitlejamäng 
on ikkagi ka selles lavastu-

ses olemas.

Sammuke edasi
Kuigi nime poo-
lest oleks justkui 
teosega seotud 
Juhan Liiv, on Tea-
ter NO99 viimane 

lavastus mingis valitud aren-
gutees sammuke edasi. Üks 
tagajärgedest on ka see, et roh-
kem kui kunagi varem on tõs-
tetud teatrist välja kirjanik, kes 
näitemänge kirjutab. 

„Iga eht südamelöök” ei 
lammuta lahti mitte ainult 
lineaarset lugu, mis on elemen-

taarne igale endast lugupida-
vale postmodernistile. Täies-
ti ootamatud on hüpped tee-
malt teemale. 

Tegu on (teadliku) kõrva-
lekaldega teatriteose senistest 
ehituslikest normidest. Selle 
teatri viimastele suundumuste-
le mõeldes tekib küsimus, kas 
põhi on käes või on veel aren-
guruumi. Kui põhi käes, peaks 
kirjanik vaikselt teatrisse taga-
si tulema.

See polekski ehk sugugi 
kehv variant, on ju teater oma 
manifestides joondunud ärksa-
mate Saksa teatrite 
järgi ja seal on 
alati olnud 
valgustus-
lik tege-
vuskava, 
mille koha-
selt lavasta- takse värs-
kel moel parimat saksa klassi-
kat. Aga millegipärast on tun-
ne, et lähiajal pole NO99-s 
Schilleri, Kitzbergi või Vilde 
loomingu põhjal tehtud lavas-
tusi oodata. Viimati nimetatud 
autoriga tasuks proovida, sest 
teatris on olemas suurepärane 
Vestmann – Marika Vaarik. 

Mõeldes sellele, et väljakuu-
lutatud saja tüki kavast on läbi-
tud alles kaks viiendikku, on 
teatriseltskonnal katsetamiseks 
veel küllalt ruumi. Kui ainult 
publik teatri teekonnal maha ei 
pudene, sest jaksu nii äärmus-
likes teatriotsingutes osalemi-
seks ei jätku väga paljudel. 1
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jõudis ehtsate südamelöökide juurde
„Iga eht 
südamelöök” 
(NO60)

Autorid Ene-
Liis Semper, 
Tiit Ojasoo ja 
NO99 trupp
Lavastajad Ene-Liis Semper ja 
Tiit Ojasoo
Esietendus 22. veeb ruaril Esietendus 22. veeb ruaril Esietendus
2013 Teatris NO99

taarne igale endast lugupida-
vale postmodernistile. Täies-
ti ootamatud on hüpped tee-
malt teemale. 

Tegu on (teadliku) kõrva-
lekaldega teatriteose senistest 
ehituslikest normidest. Selle 
teatri viimastele suundumuste-
le mõeldes tekib küsimus, kas 
põhi on käes või on veel aren-
guruumi. Kui põhi käes, peaks 
kirjanik vaikselt teatrisse taga-
si tulema.

See polekski ehk sugugi 
kehv variant, on ju teater oma 
manifestides joondunud ärksa-
mate Saksa teatrite 
järgi ja seal on 
alati olnud 
valgustus-
lik tege-
vuskava, 
mille koha-
selt lavasta- takse värs-
kel moel parimat saksa klassi-
kat. Aga millegipärast on tun-
ne, et lähiajal pole NO99-s 
Schilleri, Kitzbergi või Vilde 
loomingu põhjal tehtud lavas-
tusi oodata. Viimati nimetatud 
autoriga tasuks proovida, sest 
teatris on olemas suurepärane 
Vestmann – Marika Vaarik. 

Mõeldes sellele, et väljakuu-
lutatud saja tüki kavast on läbi-
tud alles kaks viiendikku, on 
teatriseltskonnal katsetamiseks 
veel küllalt ruumi. Kui ainult 
publik teatri teekonnal maha ei 
pudene, sest jaksu nii äärmus-
likes teatriotsingutes osalemi-
seks ei jätku väga paljudel. 1

Teatri NO99 uues 
lavastuses saab 
kodumaal näha 
kerge hooga 
omletti praadivat 
Risto Kübarat. 
 Foto: Tiit Ojasoo

Helmi (Sandra Uusberg) saatus sarnaneb Eesti omaga – kanna-
tuste järel terendab vabadus.   Kaader � lmist

Küsimusi, mida etendus 
tekitab, on rohkem kui üks 
ja see on teose ilmne pluss.

„Elavad pildid”
R: Hardi Volmer
O: Sandra Uusberg, 
Priit Võigemast,  Anu 
Lamp, Tõnu Oja, Ita Ever, Aarne 
Üksküla
Esilinastus 21. veebruaril CCP-s. 

käsikiri on hea. Isegi episoo-
dilistes rollides mängib Eesti 
näitlejate kahurvägi ja lavasta-
ja ei ürita teha suurt ja punni-
tatud kunsti, mis meie oludes 

kaudu. Vaenlasekuju filmis 
aga ei leidu, nii tiirased vene 
soldatid kui ka kõrgid balti-
sakslased on pigem koomili-
sed karakterid. 

Meespeategelane Julius on 
samuti pigem möku ja lange-
tab, küll armastuse nimel, aga 
siiski moraalselt kahtlasi vali-
kuid. Kangelaslikkust leidub 
pigem Helmi karakteris, ehkki 
kodumaale jäämine on temagi 
jaoks pigem juhuse küsimus. 
Naise iseloomu tugevus ilm-
neb saatuselöökide talumise 
ja unustamisega. 

Kui sarnase teemaga soom-
laste � lm „Pu hastus” paneb 
rõhu ohvri kannatustele, siis 
„Elavad pildid” keskendub 
üleelamisele – ah, oli mis oli…

Peamine, mis � lmist meel-
de jääb, on selle vaikne moka-

otsast-huumor, mis näiteks 
stseenis, milles saksa sõjaväe-
lane oma armsamale uut jalga 
demonstreerib, publiku itsita-
ma paneb. 

Paratamatult viis � lmi vaa-
tamine mõtted enda kadunud 
vanavanemate räägitud juttu-
dele – kuidas üks neist omal 
ajal vihkas baltisakslaste ülbit-
semist ja teine jäi Rootsi lae-
valt maha vaid kohmitsemise 
tõttu, nagu Helmigi. Küllap 
tulevad sarnased seosed meel-
de igal kodueestlasel. 

Volmeri teos on hea eesti 
� lm – tähendab, et seda tuleb 
võtta teatud mööndustega –, 
igatahes on ta parem kui „Det-
sembrikuumus”. 1

enamasti kuidagi kentsakalt 
välja tuleb.  Filmi peateema 
on tuttav – ikka eestlaste saa-
tus ajaloo tõmbetuultes, mida 
vaadeldakse ühe maja ajaloo 



„Kui on soodsalt korterit vaja, 
siis meilt on võimalik seda saa-
da,” lubab Tamsalu vallava-
nem Toomas Uudeberg. „Kok-
kuleppehinnaga umbes paar 
tuhat eurot. Hind sõltub kor-
teri seisukorrast ja ruutmeet-
ritest. Kauplemisruumi on ka. 
Meil on siin lasteaed, kool, 
hea infrastruktuur, Tallinna ja 

Tartuga on raudteeühendus, 
mõlemad võrdsel kaugusel. 
Noorele oleks see hea võima-
lus oma elu alustada.”

Ainuke, mida vallal pakku-
da pole, on töökohad. See on 
põhjus, miks kunagi Sääse ale-
vikku rajatud viiest 60 korteri-
ga Mustamäe tüüpi korterma-
jast üks on inimestest täiesti 
tühjaks jäänud. Teine samasu-
gune on samuti tühi ja lagune-
mas. Selles majas nägi eraoma-
nik potentsiaali, ent masu püh-
kis kõik illusioonid.

Kunagi oli Sääsel põllu-
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K-MAJAD OÜ   
Jaama tänav 2, Nõmme keskus,11621 Tallinn
Telefon +372 6690 504, +372 50 777 01
katrin.sutt@kastelli.com

UUDIS Uudismudel Verso – Kastelli 
innovatiivne lahendus  
uskumatult soodsa hinnaga!

Küsi oma uue Verso- 
kodu pakkumist!

www.kastelli.ee

uskumatult soodsa hinnaga!

OÜ

OH
24.9

MH 2
11.4

K/RUOK
11.9

PE
2.9

VH
3.4

MH 1
12.1

KHH
8.3

VINO SISÄKATTO

WC
2.9

12000

AP

VK
JK

PPK

LVV

IV

KATOS

75
00

RK

ET
9.5

TAKKA- JA 
HORMIVARAUS

28.000 €

Soojustatud  
toorkarbi materjal 

koos kivikatuse kattega  
+ õhksoojuspump  

+ transport ja  
montaaz

alates

Maale saab korteri paari kuupalgaga

Sinimägedes avati peremajadega 
hooldeküla puuetega inimestele

Kogudused said natuke raha kirikute
restaureerimiseks ja avariitöödeks

Kaire Talviste
kaire.talviste@epl.ee

Tühjad kortermajad 
rõhuvad valda: need 
tuleb lammutada, tühjaks 
jäänuid hooldada.

Möödunud pühapäeval pidas 
soolaleivapidu Sinimäe hoo-
lekandeküla, mis on koduks 
60-le psüühilise erivajadusega 
inimesele, kirjutab Põhjaran-
nik. Kuuest peremajast koos-
neva küla ehitamiseks kulus 3,1 
miljonit eurot, uude koju koli-
sid asukad detsembris. Enami-
kele meeldib uues kodus.

AS-i Hoolekandeteenu-
sed juhatuse esimees Maarja 
Mändmaa selgitas, et Sinimäe-
le on kolitud kokku eri hoo-
lekandeasutuste kliendid üle 
Eesti ja seetõttu võtab veidi 

Riikliku programmi „Püha-
kodade säilitamine ja areng” 
käesoleva aasta eelarvest 
eraldati pühakodade restau-
reerimiseks 622 486 eurot, 
kirjutab City 24. 

Pühakodade säilitamiseks 
ja arenguks esitati muinsus-
kaitseametile 117 taotlust kok-
ku 69 koguduselt. Restaureeri-
mistoetust saavad viie eri kon-
fessiooni pühakojad. Lisaks 
eraldati tänavu veel 22 000 
eurot projektide koostami-
seks ja piksekaitsete ja signa-
lisatsioonide paigaldamiseks.

majanduskeskus ja linnuvab-
rik. Nõnda nagu kõikjal Ees-
tis põhjustasid need eeldused 
kolhoosiarhitektuuri kerkimist 
maale, kus selleks otsest vaja-
dust polnud. Ruumi jagus ela-
miseks ju küll. „Inimene otsib 
maal ikkagi privaatsemat ela-
mist,” arvab ka Uudeberg.

Nüüd, kus maalt on kadu-
nud töökohad, on kadunud ka 
inimesed. Suurem liikumine 
toimus juba pärast Eesti ise-
seisvumist, kui lahkujaist jäi 
maha vallasvara, mis pereme-
hetuna kohaliku omavalitsuse 
õlgadele langes. Ent ka viima-
se viie aasta jooksul on Sääse 
alevikus Lääne-Virumaal ela-
nike arv vähenenud peaaegu 
60 inimese võrra.

15 kuni 20 tühja korterit
Kui suures majas olid alles 
vähem kui pooled elanikud, 
alustas vallavalitsus inimes-
te ümberkolimist tihedamini 
asustatud majadesse. „Pole ju 
mõistlik tühje kortereid kütta,” 
selgitab Uudeberg. Praegustes 
oludes oleks sellist asja keeru-
kam teha, sest nüüd on kinnis-
vara juba eraomandis. Otsest 
vajadust selleks veel pole, sest 
nelja maja peale on asustama-
ta 15 kuni 20 korterit, sõltuvalt 
hetkeseisust. Neid vallavanem 
soovijaile pakubki.

Tühjaks jäänud korterma-
ja on muutunud aga ohtli-
kuks tondilossiks ja põhjus-
tab kohalikes lastevanema-
tes hirmu, et ühel hetkel võib 
seal uudishimulike põnnidega 

õnnetus juhtuda. Vallavanem 
tõdeb, et ainuke võimalus on 
maja lammutada. 

Teema on päevakajaline 
olnud juba mõnda aega, ent 
teod on siiani jäänud raha 
taha. Odavaim pakkumine 
lammutamiseks on ligi 30 000 
eurot. Tänavu soovitakse sel-
lega siiski jupphaaval algust 
teha. Vallavanem on aga nör-

dinud, et selleks tegevuseks 
keskkonnainvesteeringute 
keskuselt (KIK) toetust ei saa. 
Nimelt toetab KIK keskkon-
naministri määrusega eelmise 
aasta algusest küll maastiku-
pilti kahjustavate ehitiste lik-
videerimist, ent kortermajad 
selle toetuse alla ei käi.

Kui kunagi oli maakorter 
luksuskaup, siis nüüd on ini-

meste suhtumine muutunud 
ja enamasti igatsetakse maal 
ikkagi oma elamut, arvab ka 
Martna vallavanem Tiiu Aavik 
Läänemaalt. 

Martnas kolm tondilossi
Martna valla piiril tervitab ini-
mesi kaks lagunevat korter-
maja, mis kuuluvad soomlas-
tele. Sinna kavandati vanuri-

tele pansionaati, ent see idee 
pole realiseerunud.

„Meil on kolm tondilossi,” 
loendab vallavanem ruttu. Ta 
lisab, et vallas on probleem-
seid kortermaju rohkem, ent 
need kolm on kõige kriitilise-
mas seisus. Osa maju ei kõlba 
enam elamispinnaks ja Aaviku 
hinnangul pole muud võima-
lust kui need maha lõhkuda, 

Tühjaks jäänud 
kortermajad on  
muutunud ohtlikeks 
tondilossideks.

On asulaid, kus kortermaja saatus on olnud jääda täiesti tühjaks. Nii ka Martnas, kus on kolm tühja korterelamut. Foto: Arvo Tarmula

aega, kuni kujuneb välja pere-
laadne elukorraldus.

„Kõige suurem vahe on sel-
les, et peremajades on klien-
dil olemas oma nurk või ruum. 
Nelja- kuni kuuekohaliste 
tubade asemel elatakse siin val-
davalt toas üksinda või soovi 
korral kahekesi. Nii palju, kui 
olen meie kodude juhtidelt ja 
töötajatelt kuulnud, on klien-
did muutunud rahulikumaks 
ja pole enam agressiivset ole-
kut,” ütles ta. 

Sinimäe kodu eripärana 
nimetas Mändmaa soovi raja-

Suurematest töödest jätka-
takse käesoleval aastal näi-
teks Hageri vennastekogudu-
se palvela restaureerimistöö-
dega. Pühakodade programm 
toetab ka EELK Risti kiriku 
interjööri konserveerimis-
töid, kus seniste tööde käi-
gus on ilmnenud suurepära-
sed maalingud. Jätkatakse ka 
Tartu Jaani kiriku terrakotas-
kulptuuride konserveerimise 
toetamist. Alustatakse EELK 
Väike-Maarja kiriku katus-
te ja Järva-Jaani kiriku torni, 
EAÕK Kuriste Jumalasünni-

da peremajade juurde tegevus-
maja, mille jaoks praegu raha 
ei jätkunud.

Sinimäe Kodu valmimine 
on osa suuremast erihooldeko-
dude reorganiseerimisprojek-
tist. AS Hoolekandeteenused 
ehitab Euroopa regionaalaren-
gu fondi toel tänapäevased 
uued elupaigad erivajaduse-
ga inimestele üheteistküm-
nesse Eestimaa paika. Kok-
ku valmib 55 kümnekohalist 
peremaja, mille kogumaksu-
mus on rohkem kui 26 miljo-
nit eurot. 1 EPL 

taja Sündimise kiriku kellator-
ni restaureerimise ning Kark-
si-Nuia Püha Aleksei kiriku 
põranda restaureerimisega.

Algust tehakse ka mitme 
kiriku restaureerimistööde ja 
avarii-remonttöödega. 

Toetuste taotlusi pühako-
dade säilitamiseks ning aren-
damiseks esitati kogusummas 
3,5 miljonit eurot. 

Vaatamata sellele, et püha-
kodasid toetatab riik peale 
pühakodade programmi ka 
teistest allikatest, jääb toetuste 
võimalus alla vajadusele. 1 EPL
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UUED KODUD

TURVALINE KODU 
PELGURANNAS, VIHURI 4

1 - 4 toalised korterid, üp 37,8 - 79,7 m2. 
Vihuri 4 kortermaja eeliseks on välja 
kujunenud  elukeskkond ning turvalisust 
lisab õueala hõlmav videovalve. Stroomi 
liivarand jalutusteekonna kaugusel. 
Hinnad alates 67 800 €.

Marge Sinimets, 511 9390
Tatjana Shevtshenko, 515 2005

MARDI MAJAD - 
ELU LINNA TUIKSOONEL!

-

LUKSUSLIKUD KORTERID
KADRIORUS

Mardi Majad on viimaste aastate 
suurim kesklinna elamispindade 
arendus, mis 2013. ja valmib 2014. 
aasta lõpuks. Selle arenduse käigus 
leiab omale uue omaniku 130 korterit. 
Hinnad alates 60 000 €.

Marge Sinimets, 511 9390
Triin Sild, 56 237 146

Müüa luksuslikud 2-4 toalised korterid 
Kadriorus Kuristiku tänaval. Siseviimist-
luses kasutatakse võimalikult palju 
säilinuid sisekujunduselemente. Hoone 
taastamisel peetakse võimalikult palju 
silmas hoone algupärast arhitektuuri. 
Hinnad alates 124 700 €.
Marge Sinimets, 511 9390
Triin Sild, 56 237 146

ÄRIPINNAD

PARIM ASUKOHT EDUKALE
BÜROOLE

HEA ASUKOHT EDUKALE
ETTEVÕTTELE

BÜROOPINNAD
LÖWENRUH ÄRIMAJAS

Kvaliteetbüroo valitud üürnikule.
Ainulaadne objekt kesklinnas. Maa-alune
parkimine. Katuseterass 6. korruse
bürool. Valmib augustis 2013.
Üürihinnad alates 3 179,80 €/kuus.
Ruutmeetri hind alates 13,0 €/m2.

Eduard Sorokin, 56 2222 56
Antti Undrits, 520 6055

Erineva suurusega büroo-, lao- ja
tootmispinnad. Büroopindade hinnad
4,5 - 6,5 €/m2. Suur tasuta parkla.
Majas toitlustus ja muud teenused.
Ühistransport, kesklinna 5 minutit.

Eduard Sorokin, 56 2222 56
Antti Undrits, 520 6055

Mustamäe tee 44 paiknev Löwenruh
Ärimaja asub logistiliselt väga heas
asukohas, vahetus läheduses on
ühistranspordi peatus, maja ees on
tasuta kliendiparkla. Hoones on üürile
anda erineva suurusega (15-450 m2)
büroopinnad.
Eduard Sorokin, 56 2222 56
Hannes Käbi, 511 7370
Argo Piirsalu, 506 0226

SUURIM VALIK ARENDUSPROJEKTE!
www.pindi.ee/arendusprojektid

Pindi Kinnisvara/ERI Kinnsvara  Tartu mnt 16, 10 117, Tallinn
tel: 610 3900   GSM: 512 0280     www.pindi.ee    www.eri.ee

Kutsetunnistusega 
korteriühistujuhte on Eestis 
vaid paarikümne ringis 

KIK toetab  
kolehoonete  
lammutamist 
•• 2012. aastal alustas KIK 
maastikupilti kahjustava lagu-
nenud ja kasutusest väljalan-
genud põllumajandus-, töös-
tus- või militaarehitise likvi-
deerimise toetamist.
•• Mullu rahuldas KIK-i nõu-
kogu 31 ehitiste likvideerimi-
se taotlust kogumaksumuse-
ga u 1,8 miljonit eurot, millest 
KIK-i osalus oli u 1,3 miljonit. 
•• Kehtiva määruse kohaselt 
korterelamute lammutamiseks 
toetust taotleda ei saa ja KIK-
ile teadaolevalt ei ole planee-
ritud seda tegevust laiendada.
Allikas: KIK-i keskkonnaprog-
rammi üksuse juht Heiko 
Põdersalu

Veel ülehomseni on aega esi-
tada dokumente, et taotleda 
kevadises voorus korteriühis-
tujuhi kutset. Seni ei ole kut-
se taotlemine väga menukas 
olnud – kutsekoja andmetel 
on kutsetunnistusega ühistu-
juhte meil 25. Neile on omis-
tatud korterelamuhalduri II 
kutsestandard, mis on eelni-
metatud kutsega samaväär-
ne. Ühistujuhte on Eestis aga 
10 000 ringis. 

Korteriühistute liidu nõu-
kogu esimees Marit Otsing 
märgib, et kutsetaotlusi on siis-
ki oodata. „Soovime, et ühis-
tujuhid taotleks kutset. Ole-
me seda meelt, et kui ühistu-
juht on professionaalne, on ta 
ühistuesimehe koolituse läbi-
nud ja kutseeksami soorita-
nud,” ütleb Otsing, lisades, et 
see muidugi ei tähenda, nagu 
poleks pädevad need ühistu-
esimehed, kel tunnistust ei ole. 
Ühe väikese kortermaja juhti-
miseks pole ehk kutsetunnistu-
se olemasolu ka ilmtingimata 
vajalik, kuid üha enam on neid 
inimesi, kelle jaoks ühistuju-
hi töö toob lauale igapäevase 
leiva ning kes juhivad korraga 
viit-kuut-seitset korteriühistut. 
Nemad peaks olema motivee-
ritud kutset taotlema. Otsing 
märgib, et ka nende 25 hulgas, 
kel tunnistus juba olemas, on 
just selliseid juhte, kes on kor-
raga mitme ühistu eesotsas.

sest ümberehitus on liiga kal-
lis. „Pingsalt tegeleme praegu 
ühe majaga,” lisab ta.

Nõnda kui Tamsalu vallas, 
püüab ka Martna vald majade 
ülalpidamiskulusid vähenda-
da inimesi soojustatud korte-
ritesse ümber kolides. See pole 
aga niisama lihtne. „Emotsioo-
ne on palju,” lisab vallavanem.

Maale ostavad noored
Läänemaal tegutseva Kiva 
Kinnisvara maakler Ülo Met-
salu kinnitab, et müüs äsja ühe 
korteri Haapsalust 15 km kau-
gusel Pangakülas. „Kõik ei trü-
gi linna,” tõdeb ta. Kui maal 
veel midagi teha on ja endi-
ses kolhoosikeskuses pood 
ka alles, siis leiab müügis 
olev korter ühel hetkel oma-
niku. „Noored ostavad, neil 
on elamiseks füüsiliselt pinda 
vaja,” selgitab Metsalu. „Pan-
gad on kitsid laenu andma ja 

Selliseid koolitusi, kus enda-
le kutsetunnistuse tarvis osku-
si hankida, korraldab korteri-
ühistute liit ja ka Kinnisvara-
keskkonna Ekspert OÜ. Need 
on tasulised. 

Oskused koolituselt
Marit Otsingu sõnul koosneb 
koolitus nn neljast sambast: 
juriidika (seadused, lepingud), 
ehitamine ja renoveerimine 
(teadmised ehitusest, et olla 
teadlik tööde tellija), organi-
satsiooni juhtimine (juhatuse 
ja elanike õigused ja kohustu-
sed) ning korterühistu majan-
damine ja igapäevane haldus-
tegevus. 

Anvar Kima on üks neist 25-st, 
kel on kutsetunnistus olemas 
juba aastast 2011. Suuresti 
ongi mitme Tallinna ja paari 
Tabasalu kortermaja juhtimi-
ne tema igapäevane töö. Kima 
märgib, et otseselt ei ole tal 
kutsetunnistust tarvis läinud, 
küll aga hindab ta koolitusel 
saadud oskusi. Koolitus ajen-
das teda ka eksamit tegema. 
„Koolitusega kaasneb komp-

leksne õppeprogramm, mille 
peaks iga juht läbima, et pil-
ti ette saada, sest meie vald-
kond, millega tegeleda tuleb, 
on lai,” osutab ta. 

Kõigest 0,3 protsenti
Ka kutse andja Eesti kinnisva-
ra haldajate ja hooldajate liidu 
(EKHHL) juht Jüri Kröönst-
röm nendib, et arvestades ühis-
tujuhtide hulka, on tunnistuse-
ga juhte äärmiselt vähe. „0,3% 
sihtrühmast, samal ajal kui 
ettevõtjate juures tegutsevaid 
kutsetunnistusega kinnisvara-
haldureid ja hooldajaid on 519 
ehk u 35% sihtrühmast,” võrd-
leb Kröönström. 

Praegu ei ole seadust, mis 
nõuaks ühistu esimehelt kvali-
fikatsiooni tõendamist, pigem 
on see ühistu otsus, keda nad 
sellele kohale valivad. 

Ent justiitsministeeriumis 
on menetlemisel korteriühistu 
ja korteriomandi seaduse eel-
nõu, mille kohaselt on korte-
riomandite valitsejat esindaval 
isikul nõutav kinnisvara haldu-
ri või korterelamuhalduri kut-
se. See eelnõu puudutab maju, 
kus ühistut ei ole moodusta-
tud ning tegutsevad ühisused. 

Kui seadus 2016. aastal 
jõustub, muutuvad ka ühisu-
sed ühistuteks, kelle eesotsas 
võib ühistu esimehe asemel 
olla ka vastava kutsetunnistu-
sega valitseja. 1 Kristiina Viiron

On ühistujuhte,  
kelle jaoks see töö 
on igapäevane  
leivateenimine. 

nõuavad lisatagatisi, seepärast 
on ostjaiks just noored. Neil ei 
jää muud üle. Teisalt pole tegu 
väga massiliste tehingutega.”

Oma aiamaa
Maal elamise boonustena 
nimetab maakler avarust ja 
oma aiamaad. Kui pereisa käib 
Soomes tööl ja tuleb üle kahe 
nädala koju, siis pole elukoha 
kaugusel keskustest nii suurt 
tähtsust. 

Muidugi on hinnad kaks 
kuni kaks ja pool korda kes-
kuste omadest odavamad. 
Müügiajaks hindab Metsalu 
pool aastat kuni aasta. 

Kui maakoha korteri eest 
küsitakse rohkem kui 10 000 
eurot, kestab selle müük tulu-
tult ilmselt aastaid. 

Tehinguid tehakse hinnava-
hemikus 4000 kuni 6000 eurot. 
Selles hinnas on ka kauple-
misruumi. 1

Vanad laudad saavad lammutamise jaoks toetust, kortermajad mitte.  Foto: Ilmar Saabas



Euroopa jalgratturite liit 
(UEC), mille juhatusse kuu-
lub asepresidendina ka Madis 
Lepajõe, peab eeloleval näda-
lavahetusel Pariisis aastakoos-
oleku. Seal valitakse organi-
satsioonile uus president ja 
täitevkomitee liikmed. Kandi-
daate presidendi ametikohale 
on kaks – Prantsusmaa jalgrat-
turite liidu juht David Lappar-
tient ning kunagine tippsõitja, 
Moldova endine spordiminis-
ter ja Katjuša pro� tiimi pealik 
Andrei Tšmil.

Kuigi 1994. aastal maailma 
ühe hinnatuima ühepäevasõi-
du Pariis–Roubaix võitnud 
Tšmil pillub valimiste eel suu-
ri sõnu ja kõlavaid ideid, ei usu 
Lepajõe Venemaa oligarhi Igor 
Makarovi rahale toetuva Tšmi-
li presidendiks saamist. 

„Kui ta oleks nii võimekas 
juht, nagu ta räägib, pidanuks 
Moldovas jalgrattasport tema 
spordiministriks oleku ajal 
kõvasti edenema. Paraku pole 
sealsest rattaspordist midagi 
kuulda. Mina küll ei näe temal 
suuri võimalusi,” vaagis Lepa-
jõe. Ometi arvatakse, et Tšmi-
lil on ambitsiooni sügisel kan-
dideerida ka Rahvusvahelise 
jalgratturite liidu (UCI) pre-
sidendiks.

Lepajõe peab taanduma
„Kui mind valitakse presi-
dendiks, pühendan end selle-
le ametile 24 tundi ööpäevas,” 
lubab Venemaal Habarovskis 
sündinud, Ukrainas ja Moldo-
vas üles kasvanud ning suure-
ma osa pro� karjäärist Belgias 
elanud maailmakodanik.

Neli aastat Euroopa jalgrat-
turite liidu juhatusse kuulu-
nud Lepajõe on kandidaat ka 
sel aastal, kuid ta enda sõnul 
on selge, et teda tagasi ei vali-
ta. „Kuna olen endiselt tegev 
UCI komissarina, nähakse 
mind pigem jätkamas seda lii-
ni. Küll olen suutnud juhatu-
ses olles paar Eesti jaoks tähtsat 
otsust läbi suruda. Tartus toi-
muvad 2015. aastal maanteesõi-
du Euroopa meistrivõistlused 
ja loodetavasti kinnitab juhatus 
seekordsel koosolekul ka ette-
paneku, mis toob 2014. aasta 
kevadel Tallinna UEC-i  aasta-
koosoleku,” avalikustas Lepa-
jõe. 1 Ivar Jurtšenko 
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Noor tennisist Anett 
Kontaveit on üks neist 
sportlastest, kes kuulub 
Eesti olümpiakomitee 
järelkasvu projekti. 

Jüri Butšakov
sport@epl.ee

Intervjuu

Aet Süvari
aet@epl.ee

Ilus, andekas, moodne 
– kellest veel kui mitte 
temast kasvatada Bjørge-
ni mantlipärija?

VAL DI FIEMME MM

Naiste 10 km v
1. Therese Johaug (NORRA) 
25.23,4, 2. Marit Bjørgen (NOR-

RA) + 10,2, 3. Julia Tšekaljova 
(VENEMAA) + 32,7, 4. Miriam 
Gössner (SAKSAMAA) + 33,2, 5. 
Elizabeth Stephen (USA) + 41,2, 
6. Heidi Weng (NORRA) + 43,2 
71. Heidi Raju (EESTI) + 4.49,4

Kullanaine Johaug vaimustub 
suusatamisest ja moest

Anett Kontaveit:  tahan 
hooaja lõpuks kahesaja 
parema hulka kuuluda

KOTENKO VALGEVENESSE

Eesti jalgpallikoondise värava-
vaht Artur Kotenko läbis edukalt 
katseaja Valgevene meeskonnas 
Mogilevi Dnepris ja sõlmis klubi-
ga aastase lepingu. Varem män-
gis Kotenko Soomes. Del� 

NURMSALU VORM PÜSIB

Eesti suusahüppaja Kaarel Nurm-
salu sai Val di Fiemmes toimu-
vatel Põhja suusaalade maail-
mameistrivõistlustel suure mäe 
avatreeningul 122,5 meetri pik-
kuse hüppega teise koha. Del� 

TRAHV INTERILE

Milano Inter sai 50 000-euro-
se rahatrahvi, sest nende fännid 
solvasid mängus AC Milaniga 
Mario Balotellit rassistlikult. Ras-
sistliku mõnitamise ohvriks lan-
ges ka Sulley Muntari. Del� 

GRIT ŠADEIKO EM-IL HAIGUSE TÕTTU EI VÕISTLE

Kui varem oli selgunud, et ker-
gejõustiku sise-EM-ile ei lähe 
Rasmus Mägi (alavorm) ja Maris 
Mägi (haigus), siis eile lisandus 
neile haigestunud Grit Šadei-
ko, kes pidanuks osalema tõk-

kesprindis. Seega on Eesti koon-
dis Göteborgis seitsmeliikmeli-
ne: Mikk Pahapill, Kaarel Jõevä-
li, Anna Iljuštšenko, Eleriin Haas, 
Raigo Toompuu, Rain Kask ja 
Andres Raja. Õhtuleht

Tšmil 
kandideerib 
ratturite 
liidu etteotsa

Levadia purustas superkarika mängus valitseva meistri 
Jalgpall. Paar päeva taga-
si ütles FC Levadia peatreener 
Marko Kristal, et tema mees-
kond soovib tänavu Eesti meist-
rivõistlustel sammu edasi astu-
da. Kuna Levadia oli mullu tei-
ne, saab edasiminekuna mõis-

Täna Delfi Spordis:
Kas Eesti 
suusatajad 
suudavad Val di 
Fiemmes üllatada?

Eile Val di Fiemmes põhja suu-
saalade maailmameistrivõist-
lustel naiste 10 km vabatehni-
kasõidu eraldistardist võitnud 
� erese Johaugile oli see teine 
kord MM-il kuulsat kaasmaa-
lannat Marit Bjørgenit võita. 
24-aastane blond Norra kau-
nitar võitis oma esimese indi-
viduaalse MM-kulla kaks aas-
tat tagasi Oslos, kui ta alistas 
� nišis Bjørgeni 30 km vabateh-
nikasõidus. Sellegipoolest ei 
oodatud eile, et Johaug hõi-
vaks poodiumi kõrgema ast-
me – sõidu eel peeti suursoo-
sikuks ikkagi Bjørgenit, seda 
enam, et norralanna tavaline 
põhirivaal, poolatar Justyna 

•• Anett, su hooaja eesmärk on 
naiste seas kanda kinnitada. Kui 
rahul sa aasta algusega oled?
Olen veel vähe mänginud, vaid 
kaks naiste turniiri. Praegu 
olen rohkem treeninud. Nüüd 
kavatsen mängida ja kinnis-
tada seda, mida olen õppi-
nud. Üritan naiste seas edu-
kam olla, kuid eks see vajab 
harjumist, et tasemele jõuda. 
Võib-olla mängin kaasa noorte 
Wimbledoni, aga see ei ole veel 
lõplik otsus, mis sõltub naiste 
turniiride kalendrist. 

Kowalczyk eile Val di Fiem-
mes kaasa ei sõitnud. 

Kuid Johaug näitas, milleks 
ta on suuteline – kuigi poo-
lel teel juhtis veel Bjørgen, 
rebis Johaug ennast distantsi 
teisel poolel ette ja � nišeeris 
võitjana, üle kümne sekundi 
Bjørgenist eespool. Kolman-
dana lõpetas Julia Tšekaleva. 
Johaug ise säras õnnest. „Mul-
le hakkab alles praegu kohale 
jõudma, et ma võitsin!” rääkis 
piiga Aftenpostenile. „Otsus-
tasin, et täna (eile – toim) on 
minu päev. Arvasin, et Marit 
ei ole nii võimas ja otsustasin 
terve tee kõvasti pingutada.”

Moekas neiu
Juba arutlevad norralased, 
kas 32-aastasele Bjørgenile 
on vääriline mantlipärija lei-
tud. Johaugi ennast panevad 
sellised meelitused punasta-
ma. Ta on öelnud, et on liht-
ne maatüdruk, kes elab ikka 
veel ema-isaga. 

•• Mis on suurim vahe naiste ja 
neidude seas mängides?
Noorte seas saab lihtsamini 
läbi, naistega nii juba ei saa. 
Kui keskendumine kaob, jääd 
kiiresti taha ega jõuagi enam 
tagasi tulla. Tahan, et mäng 
läheks stabiilsemaks. 
•• Kuidas sa mängu otsid? Sul 
ei ole ju ametlikku treenerit?
Ametlikku ei ole, kuid kodus 
treenin Peeter Lambiga, kel-
lega olen ka varem koostööd 
teinud. Välismaale ta minuga 
tulla ei taha, selleks peab spar-
ringupartnereid leidma.  
•• Millised on sinu lähiplaanid?
25. märtsil algab Eestis naiste 
turniir, saan üle pika aja kodus 
mängida. Enne teen kaasa veel 
kahel turniiril Inglismaal.
•• Oled maailma edetabelis 
pidevalt tõusnud. Kuhu sa sel-
le aastaga tahad jõuda?
Tahan olla hooaja lõpuks 
 kahesaja parema seas. Eks neid 
naiste turniire mängides vaik-
selt koht ka tõuseb.  1

Kuid siiski on ta välja näida-
nud, et tal on ambitsioone ka 
väljaspool suusaradu – ilu-
dus on üles astunud model-
lina, poseerinud ajakirjadele 
ja sügisel üllitas ta oma rõiva-
kollektsiooni. „Moemaailm on 
karm äri ja mul pole mingit 
garantiid, et ma seal läbi löön,” 
on neiu Dagbladetile öelnud. 
„Nagu spordiski, nõuab ka 
moeäris edu eelkõige rasket 
tööd ja kokkuhoidvat mees-
konda.” 1

ta vaid meistrivõistluste esikoh-
ta. Nüüd, pärast jalgpallihooaja 
avamängu võib öelda, et mees-
tel on tõsi taga, uhke avaldus 
suurteks võitudeks on igatahes 
tehtud. Nimelt alistas Tallinna 
Levadia eile veebruarikuises 

külmas õhtuhämaruses super-
karika � naalis valitseva Eesti 
meistri Nõmme Kalju 3 : 0 ja 
kindlustas endale ajaloo viien-
da superkarika. 

Levadia viis 19. minutil juh-
tima Artur Rättel, saates pal-

li karistusala lähistelt ilu-
sast kauglöögist väravasse. 
62. minutil jõudis väravaesi-
ses saginas sihile Igor Subbo-
tin ja 67. minutil oli taas täpne 
Rättel. Mängu jälgis enam kui 
kuussada pealtvaatajat. 

Juba eeloleval laupä eval pan-
nakse pall mängu ka Eesti 
meistriliigas. Avavoorus koh-
tub Levadia Tartu Tammekaga, 
Kalju on vastamisi Paide Linna-
meeskonnaga. EPL

Foto: Priit Simson
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Abbas Kiarostami f i lm

L ike Someone in Love

T a d a s h i  O k u n o   R i n  T a k a n a s h i   R y o  K a s e   D e n d e n

Mk2  ja Eurospace  es i t levad

Just nagu 
armunud

scénario original Abbas Kiarostami montage Bahman Kiarostami assistant monteur Edishogo Yokoyama son Nobuyuki Kikuchi  Mohamadreza Delpak 
image Katsumi Yanagijima producteurs Marin Karmitz  Kenzo Horikoshi producteurs associés Nathanaël Karmitz  Charles Gillibert une coproduction franco-Japonnaise MK2 et Eurospace 

avec la participation du Centre National du Cinéma et de l’image animée et de l’Agence pour les Affaires Culturelles, Gouvernement Du japon

Cannes 2012 
Kuldse Palmioksa 

nominent

www.kinosoprus.ee               soprus

alates

14.02
2013

8. MÄRTS KELL 20:30 

Otseülekanne Berliini Filharmooniast kinos Coca-Cola Plaza
Piletid ja lisainfo: www.forumcinemas.ee

Dirigent Andris Nelsons
Kavas: Mozart, Wagner ja Šostakovitš

BERLINER
PHILHARMONIKER

LIVE IN CINEMAS

Fo
to

: M
ar

co
 B

or
gg

re
ve

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Eesti filmi laulud
22., 23. aprillil 19.00

Maailmale nähtamatud 
pisarad
16., 17. aprillil 19.00

Kirjanike Maja musta 
laega saalis, Harju 1, Tallinn

Info telefonidel 6 276 410 ja 6 276 412
Pilet 2.-, (üli)õpilastele ja pensionäridele 1.-

Toetab Kultuurkapital

27. veebruar kell 18.00

LuuLetajad:  
põgenemine  
kontorist

Luulet loevad Igor Kotjuh ja Ain Kaldra. 
Muusikat teevad Erki-Andres Nuut ja 

Spice Mouse.

Ilmub 28. veebruaril Eesti Päevalehe vahel

•	 Suur	pereauto	eriti	kehvadele	teedele
•	 Eestlased	on	leiutaja	rahvas
•	 Kuidas	valida	akutrelli?
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Laen

11 Laen kinnisvara tagatisel.  
AS A&O LaenuGrupp. Tartu mnt 29 Tln. 
648 6083 www.aolaenud.ee . 
Tutvuge tingimustega, konsulteerige  
asjatundjatega.

Müük
11 Meie kliendid on arukad ettevõtjad, 

kes ei kuluta raha edevusele vaid oma 
tegevusele! Kasutatud kontori ja poe 
sisiustus.Tähetorni 21-j Tall. E-R 10-17 
Kauplusladu APUNEKS OÜ

11 Müüa lõhutud küttepuud,  
509 2933

Teenused
11 KAARDID ENNUSTAVAD  

Tel  900 1727    24 h, h 1,09 €/min 
www.ennustus.ee

Tervis
11 Kenad ja särtsakad noored  

massöörid Berit (19) ja Laura (23)  
kutsuvad lõõgastavale üksik ja  
paarismassaazile. Tel 5382 0188.

Töö
11 Kogemustega ehitaja teeb remont ja 

ehitustöid, tel 5599 4964.

11 Võtame tööle laiprofiili ehitajaid, 
elektrikuid kõrgepinge töötamiseks 
litsentsiga. Tel 515 8558, 5674 6750.

Avaldame sügavata kaastunnet 
Alo Vimmsaarele isa

Kuulo 
Vimmsaare

lahkumise puhul

Kaitseliit

Mälestame oma kallist Memme 
100 sünniaastapäeval

eriKa KesKKüla
27.02.1913 - 02.07.1986

laste perekonnad

Südamlik kaastunne Helinile 
armas õe

eVe KiisK
surma puhul

Arvo ja Raivo peredega

Avaldame sügavat kaastunnet 
kolleeg Kairit Haavelile

isa
surma puhul

Riigi Kinnisvara AS kollektiiv

Mälestame head sõpra

Johan ahlbergi
ja avaldame kaastunnet  

lahkunu omastele

Balticumi alpinismiveteranid

Mälestame 

TiiT  
JoosTi

Sügav kaastunne perele

Vilve ja Sven

Kallis Annika!  
Meie siiras kaastunne Sulle  

isa

urmas grišaKoVi
lahkumise puhul

Sinu klassikaaslased

On lahkunud armas isa,  
vanaisa ja vanavanaisa

emeriitprofessor 

Kuulo 
Vimmsaare

17.12.1921 - 25.02.2013

Leinavad lapsed peredega

Ärasaatmine  
1. märts 2013 kell 11 

Pärnamäe Krematooriumis

Mälestame ootamatult  
lahkunud sõpra, kolleegi  

ja aktiivset golfiklubi liiget

miKK  
muru

ja avaldame sügavat kaastunnet 
omastele

Eesti Teedemeeste Golfiklubi 
liikmed

Südamlik kaastunne  
Anne Tammele  
kalli abikaasa

ado  
Tamme

11.06.1950 – 21.02.2013

surma puhul

Töökaaslased   
AS Schetelig EVst

Ärasaatmine  
reedel , 1. märtsil kl 16  

Pärnamäel

Sa olid üks meie seast

Johannes  
PiriTa

01.07.1937- 21.02.2013

Mälestab Tallinna  
XX Keskkooli VII lend

Südamilik kaastunne  
lähedastele

miKK  
muru

kaotuse puhul

Töökaaslased ÜLEst

heino  
KiiK

Mälestame oma endist kolleegi  
ja avaldame kaastunnet 

lähedastele

Tallinna Linnavolikogu  
Kantselei

Pikk ja raske haigus viis ära  
meie armsa

lia Kingo
04.04.1941 - 24.02.2013 

Ärasaatmine  
2. märtsil 14.30  

Pärnamäe Krematooriumist

Tütar Ave ja poeg Rolf lastega 
ning vend Raul perega 

Lahkus meie kallis isa,  
vanaisa ja vanavanaisa

KonsTanTin  
TiPPo

09.06.1917 – 25.02.2013

Ärasaatmine  
reedel, 1. märtsil  

Metsakalmistu kabelis

Mäletama jääb  
tütar Reet perega

Avaldame kaastunnet  
Aivo Alajärvele ja teme perele  

kalli isa

KalVi  
alaJärVe

surma puhul 

OÜ R- Autoveod kollektiiv

Ärasaatmine  
2. märtsil 2013 kl 12  

Loksa kirikus

Teatame kurbusega, et on 
lahkunud meie kallis 

urmas - georg 
grišaKoV

22.04.1942 - 24.02.2013

Leinavad omaksed

Ärasaatmine  
1. märtsil kl 16  

Rahumäe kalmistu kabelist

heino  
KiiK

14.05.1927 - 22.02.2013

Mälestame

Avaldame sügavat kaastunnet 
Helmi Puurile  

abikaasa lahkumise puhul

Eesti Teatriliit

Eesti Kutseliste Tantsijate 
Loomeliit

Mälestame

Johannes  
PiriTaT

ja avaldame kaastunnet  
omastele

Politsei- ja Piirivalveamet

Vennad Grimmid

Lumivalgeke

“Peeglike, peeglike 
seina peal, kes on 
kauneim kogu maal?”

Siima Škopi 
originaal-
illustratsioonid

Raamatud on saadaval raamatupoodides üle Eesti või tellides www.healugu.ee
Acre Inkasso 

koondab nõudeid 
AS KEIO-E 

(reg.nr 10316951) vastu. 
info@acreinkasso.ee 

Reakuulutusi saab edastada ka e-postiga  
anni.koppel@lehed.ee ja kõikides Eesti Posti  

kontorites üle Eesti. Lisainfo telefonil 680 4506.

 

Telli kuulutus Eesti Päevalehte,  
Eesti Ekspressi ja Maalehte  

ühest kohast!

Vali rubriik, kirjuta tekst  
ja tasu internetipangas.

Nüüd kuulutuste 
tellimine veelgi  

lihtsam!

kuulutus.lehed.ee

GyörGy DraGomán
Valge kuningas

Sarja „Areeni bestseller” 3. raamat

„Valge kuningas“ koosneb novellidest, mis illustreerivad tõetruult 
suureks kasvamise rõõme ja alandusi, moodustades tervikuna palju-
tahulise ja unustamatu portree elust ängistavas riigis, mis tegelikult 
võiks olla mis tahes endise nõukogude Liidu maa.

raamatud on saadaval raamatupoodides  
üle Eesti või tellides www.healugu.ee
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Eelmise mängu lahendus:SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da ainult ühel kor ral.

ETV2, KANAL 11, TV6, KANAL 12

ETV TV3KANAL 2

ILMHOROSKOOPTELEVISIOON

ERKKI KÕLU PÄEVAANEKDOODID

SUDOKU

RISTSÕNA

Pappocom
Lahendused ja vihjed:

www.sudoku.com

18 #MUIDEM

1 2 9 7 3
4 2

4 8
3 2
6 2 3 4 5 8

1 7
6 1

4 5
9 2 4 6 5

1 2 8 4 9 7 6 5 3
7 9 6 1 5 3 4 8 2
5 4 3 6 8 2 9 7 1
3 7 9 8 2 5 1 4 6
6 1 2 3 7 4 5 9 8
8 5 4 9 1 6 2 3 7
2 8 7 5 6 9 3 1 4
4 6 5 7 3 1 8 2 9
9 3 1 2 4 8 7 6 5

 06.55 Terevisioon
 08.55 Draamasari Holby City haigla:      

Igas halvas... (Inglise 2002)
 09.55 Terevisioon*
 11.55 Kirjandusministeerium*
 12.30 Kiviaid  (Eesti Tele� lm 1988)
 13.00 Riigikogu infotund. Otseüle-

kanne
 14.00 Suusatamise MM Val di Fiem-

mes:      Murdmaasuusatamine. 
Meeste 15 km (v)

 06.00 Punased roosid*, 450 
 06.45 Joonissari Lucky Luke seiklused:      

Daltonite verevennad
 07.10 Joonissari Del� in Flipper:      Bolo 

põgenemine
 07.35 Joonissari Sylvesteri ja Tweety 

seiklused:      Judin-tudin. Ha-appi!
 08.00 Reporter*
 09.00 Roosa teemant*, 58 
 10.00 Keelatud vili*, 71 
 11.00 Kodus ja võõrsil*, 5441 
 11.30 Krimi*
 12.00 Kriminaalne Venemaa*:      Ohtlik 

� lm
 12.35 Alcatraz*:      Garrett Stillman
 13.30 Doktor Oz:      Dr Ozi ülim dieet
 14.30 Komissar Rex:      Tappev taro
 15.30 Punased roosid, 451 
 16.30 Keelatud vili, 72 
 17.30 Roosa teemant, 59 
 18.30 Kodus ja võõrsil, 5442 
 19.00 Reporter
 20.00 Suur lotokolmapäev
 21.00 Avameelselt lasteta karjääri-

naistest:      Uus hooaeg!
 21.30 Pilvede all:      Uus hooaeg!

 06.15 Multi� lm Redakai
 06.40 Multi� lm Winxid

JÄÄR Niisama sõpradega lobise-
mine sind ei rahulda, vajad midagi 
enamat – sensatsiooni, kõmu, 
intriigi. Vandenõuteooriad ajavad 
sind pöördesse. 

SÕNN Üllatad inimesi, kes on 
sinust endale liiga selgepiirilise 
pildi maalinud. Sulle meeldib 
rõhutatult näidata end uuest 
küljest. 

KAKSIKUD Kujunenud olukorrad 
võivad panna proovile sinu sot-
siaalse vastutusvõime, näiteks, kas 
oled usaldusväärne äripartner ja 
kas sinu sõna maksab ka suulise 
kokkuleppe korral?

VÄHK Vabadusemoment on sulle 
hetkel äärmiselt oluline. Just see-
pärast ei võta sa ehk mõnda suhet, 
pakkumist või lepingut vastu. 

LÕVI Paljud sündmused kulgevad 
pisut ebaloogiliselt. Samas on 
asjade ettearvamatuses oma võlu 
ja see aitab arendada loomingulist 
mõtlemist. 

NEITSI Hetkel oleks ebasoovitav 
sattuda sõltuvusse kellegi teise 
rahast või muudest vahenditest. 
Tuleks silma peal hoida ka asjade 
juriidilistel külgedel. 

KAALUD Partner võib nii üllatada 
kui ka ehmatada. Nii või teisiti 
toob koostöö uudseid arenguid ja 
aitab surnud punktist üle saada. 

SKORPION Seis võimaldab 
kogeda nii füüsilisi naudinguid kui 
ka platoonilist vaimustust. Oled ilu 
ja ka teiste inimeste väljade suhtes 
väga tundlik. 

AMBUR Mõni suhe või kohtumine 
võib kaasa tuua ootamatusi või 
mingeid veidraid arenguid. Võid 
ka ise selleks oma hajameelse 
olekuga põhjust anda. 

KALJUKITS Sul on põnevaid ja 
originaalseid mõtteid. Samas puu-
dub sul püsivus ja ehk ka võimalus 
nende elluviimiseks. Seega jäta 
oma mõttekäigud meelde, hiljem 
on sul rohkem viitsimist nendega 
midagi ette võtta.

VEEVALAJA  Käesolev hetk on 
kõike muud kui igav. Nõuanne 
– mitmel toolil on korraga raske 
istuda. Ära ürita olla asendamatu 
universaal. 

KALAD Jälgi end rohkem kõrvalt – 
võimalik, et käitud või räägid viisil, 
mis jätab sinust teistele vale mulje. 

3
3 4 6 1 2

9 1 4
8 9 7 2

6 1 3 5
8 4 1

5 4 9 7 2
2

8 2 6 9 7 4 3 5 1
3 4 7 6 5 1 2 9 8
5 9 1 3 2 8 7 4 6
1 5 3 8 9 7 6 2 4
9 7 8 2 4 6 1 3 5
2 6 4 1 3 5 9 8 7
7 8 9 5 6 2 4 1 3
6 3 5 4 1 9 8 7 2
4 1 2 7 8 3 5 6 9

••   Ajakirjanik siseministrile:
„Te tühistasite politseijuhi konkursi. 
Miilits, Hunt ja Koort sellele kohale 
enam ei saa, aga kes siis?”
„Ah, mul on Kama!” vastab Ken-
Marti Vaher.
••   Nudistide rannas jookseb Juku 
ema juurde:
„Emme, ma nägin üht suurte tissi-
dega tädi. Palju suurematega kui 
sinul!”
„Mida suuremad on tädil tissid, 
pojake, seda rumalam ta on!”
„Veel nägin ma seal üht suure 
nokuga onu!”
„Mida suurem on onul noku, pojake, 
seda rumalam ta on!”

Juku jookseb veel kord minema ja 
hõikab tagasi tulles:
„Emme, emme! Meie issi ajab seal 
ühe väga rumala tädiga juttu! Ja 
mida rohkem ta temaga räägib, seda 
rumalamaks ta ise muutub!”
••   Eksam arstiteaduskonnas. Eksa-
miruumist väljub kurva näoga noor-
mees. Kursusekaaslased kogunevad 
tema ümber: „Noh, said läbi?”
„Ei.”
„Miks?”
„Ta esitas mulle ühe küsimuse.”
„Millise?”
„Mida on vaja klistiiri tegemiseks?”
„Ja mis sa vastasid?”
„Noh, ma vastasin – tagumikku.”
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ETV2
07.10 Animasari Võlukarussell: Jaht paberi-
tükkidele (Prantsuse 2009)* 07.20 Animasari 
Tinga Tinga lood* 07.30 Animasari Siilipoiss 
Alfredi salapärased seiklused* 07.45 Anima-
sari Näh (Inglise 2007)* 07.50 Animasari Sim-
salaGrimm* 08.15 Lastetuba 08.35 Meestele 
(Eesti Tele� lm 1967) 09.00 Ringvaade* 10.05 
Midsomeri mõrvad 11.45 Eesti TOP 7* 12.29 
ERR-i uudised  16.00 Rahva vabadus (Eesti 
2010) 17.30 Simson Seakülast (ETV 1995) 
18.00 Animasari Geronimo Stiltoni lõbusad 
lood (Itaalia 2008) 18.20 Animasari Näh (Ing-
lise 2007) 18.30 Lastetuba 18.45 Animasari 
Vahva Roosi: Kuidas püüda kaja (Inglise 2010) 
18.55 Animasari Samsam (Prantsuse 2010) 
19.05 Animasari Tinga Tinga lood: Miks 
sisalik end kivide all peidab 19.15 Animasari 
Hiirelabor: Kapsaindikaator (Lõuna-Aafrika 
Vabariigi 2009) 19.20 Aktuaalne kaamera 
(viipekeeles) 19.30 Aktuaalne kaamera 
(vene keeles) 20.00 Meie inimesed 20.20 
Minuscule (Prantsuse 2011) 20.30 Köögiko-
danikud (venekeelsete subtiitritega)*  21.00 
lyhikas Legend vägevast seebist (Eesti 2011) 
21.30 Keeluaja kuningas, 3/12 22.20 Maailma 

 07.05 Multi� lm Käsna-Kalle Kantpüks
 07.30 Multi� lm Redakai *
 07.55 Kaunis Lola, 122*
 08.55 Kirgede torm, 1577*
 09.55 Vaprad ja ilusad, 6417*
 10.20 Kaua võib! *
 10.50 Top Shop 
 11.05 Õhtusöök viiele:     Baaridaamid ja 

baarmenid*
 11.35 Monk 3, 4:     Hr Monk lastakse 

lahti
 12.30 Suletud uste taga 2, 5:     Ema 

Klammerdub poja külge*
 13.30 Dr House 8, 12:     Chase*
 14.30 Vaprad ja ilusad, 6418
 15.00 Lena, mu elu armastus, 41 
 16.00 Kaunis Lola, 123
 17.00 Kirgede torm, 1578
 18.00 Kättemaksukontor 3, 1:     Produkt
 19.00 Seitsmesed uudised
 19.30 Õhtusöök viiele:     Baaridaamid ja 

baarmenid *
 20.00 Kaalul on rohkem kui elu:     Andro
 21.00 Võimalik vaid Venemaal UUS 

HOOAEG!
 21.30 Kondid 7, 12:     Võtteplats
 22.30 Kättemaks 1, 9:     Kahtlus
 23.30 Top Gear 16, 2
 01.05 Üksus 4, 16:     Hill 60
 02.00 Leidja 1, 6:     Väikesed rohelised 

mehikesed
 02.50 Moodne perekond 2, 4:     Võõrad 

jooksulindil
 03.15 Seitsmesed uudised
 03.45 Top Gear 16, 2*
 04.40 Õhtusöök viiele*
 05.05 Seitsmesed uudised
 05.30 Lena, mu elu armastus, 41*

 22.30 Rizzoli ja Isles:      Tere tulemast 
nukumajja

 23.30 Harry seadus:      Lapsed ja vanurid
 00.25 Jälgi jätmata:      Päevavalgus
 01.20 Jean Claude Van Damme – kulis-

side taga:      Tseremoonia
 02.05 Krimi*
 02.30 Rooli võim*
 02.55 Reporter*
 03.45 Avameelselt lasteta karjääri-

naistest*:      Uus hooaeg!
 04.10 Mängu� lm Snaiper 3*  (Sniper 3, 

USA 2004)

 15.30 Mõistlik või mõttetu* 
 16.00 Draamasari Holby City haigla:      

Igas halvas... (Inglise 2002)*
 17.00 Aktuaalne kaamera
 17.10 Draamasari Õnne 13  (Eesti 

2006)
 17.40 Draamasari Südameasi:      Kiusa-

jad (Inglise 2008)
 18.30 Aktuaalne kaamera
 19.00 Ringvaade
 20.05 Pealtnägija 
 22.00 Aktuaalne kaamera. Ilm
 21.30 Sport
 21.40 Foorum
 22.30 Väärtus elutööle
 23.20 Draamasari Südameasi:      Kiusa-

jad (Inglise 2008)* 
 00.05 Ringvaade*
 01.10 Riigikogu infotund*
 02.18 ERR-i uudised

kino Poiss jalgrattaga (Le gamin au vélo, Bel-
gia/Itaalia/Prantsuse 2011) 23.45 Midsomeri 
mõrvad: Metsamees (Inglise 2003)* 01.28 
ERR-i uudised

Kanal11
06.30 Totaalne ärkamine! 09.00 Doktor 
Oz* 09.55 Ellen* 10.50 Madin vannitoas 
11.20 Superlapsehoidja* 12.10 Top Shop, 
31  12.25 Kuulsuste kodukujundaja*, 8  12.55 
Mis sul seljas on?!* 13.25 Kadunud* 14.25 
Südametukse, 135  15.15 Südametukse, 136  
16.10 Superlapsehoidja 17.05 Naistekliinik, 
103  18.00 Doktor Oz 19.00 Eesti vs Jõekalda 
20.00 Ellen 21.00 Mängu� lm Armastuse piir 
(The Edge of Love, UK 2008) 23.15 Vampiir, 
vaim ja libahunt, 3  00.10 Reporter 01.00 Nais-
tekliinik*, 103  01.45 Eesti vs. Jõekalda* 02.40 
Eva Luna, 36  03.30 Doktor Oz 04.15 Doktor 
Oz* 05.00 Reporter* 05.45 Talisman, 89

TV6
06.00 Hommikuraadio 09.00 Seitsmesed 
uudised 09.30 Kodu keset linna 3, 15 10.00 
Kutsuge Cobra 11 6, 88 11.00 Tomb Raider 
– seikleja 12.50 Kalamehejutud 4, 21 13.20 
Top Shop 13.30 Kodu keset linna 3, 16 14.00 

Farscape – kosmoses kaotsis 1, 22 14.55 
Kutsuge Cobra 11 6, 88 16.00 Kolmas kivi 
Päikesest 3, 53 16.30 A-Rühm 2, 20 17.30 
Kutsuge Cobra 11 6, 89 18.30 Simpsonid 17, 
3 19.00 Perepea 6, 2 19.30 Seksisemud 1, 3 
20.00 Kolmas kivi Päikesest 3, 54 20.30 Simp-
sonid 17, 4 21.00 KINOÕHTU 23.00 Paljalt 
naljakas 1 23.30 Euroopa Pokkeriturnee (7) 
00.30 Tuled kustu 1, 7 01.20 Salatoimikud 2, 
26 02.15 Hommikuraadio 05.00 Kodu keset 
linna 3, 16 05.25 Seitsmesed uudised 05.50 
Uudistemagasin

Kanal12
06.30 Ärapanija* 07.00 Reporter 08.00 
Galileo* 08.30 20 kõige šokeerivamat...*, 20  
09.20 Conan*, 41  10.10 Rannavalve 11.00 
Jututuba 13.50 Komissar Rex* 14.45 Walker 
– Texase korravalvur* 15.35 20 kõige šokee-
rivamat..., 21  16.25 Merepatrull 17.15 Komis-
sar Rex 18.10 Walker – Texase korravalvur 
19.00 Tuvikesed* 19.30 Tuvikesed* 20.00 
Galileo 20.30 Krimi 21.00 Kaks ja pool meest* 
21.30 Kick-Ass – uus superkangelane 23.30 
Conan, 42  00.20 Kaks ja pool meest 00.45 
Tuvikesed 01.10 Tuvikesed 01.35 Night Chat 
05.00 Postimees.ee
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Lihtne monu ment 
kirjakunsti ajaloole
Eesti kunstiakadeemia 

graa� lise disaini osakon-
da juhtiv prof Ivar Sakk 

koostas ja kujundas tüpograa-
� a ajalugu kajastava teose „Aa 
kuni Zz. Tüpograa� a ülevaat-
lik ajalugu” oma doktoritöö 
osana. Raamat leidis oma 
lõpliku formaadi üsna äraspi-
disel moel – kuigi juhendaja 
Mart Kalm teatas, et ülevaa-
ted ei mahu üldiselt doktori-
töö formaati ning on vaja kit-
samat fookust, otsustas Sakk 
koostada siiski teda huvitava 
tüpograa� a ajaloo. See raamat 
on sündinud praktiku vajadu-
sest – on küll pudemeid (raa-
matute kujul), kuid põhjalikku 
ja ammendavat ülevaadet tee-
mast ei olegi. Nii on see raamat 
korraga nii tudengeile, kollee-
gidele kui ka iseendale.

Samal ajal otsustas Sakk, et 
viib oma uurimuses rõhu sisult 
vormile (õigemini saab sellisel 
puhul vormist sisu) – tegu on 
teadustöö ja vormiloome sün-
teesiga. Peale raamatu kaasnes 
tööga näitus.

Väitlused iseendaga
Kui tavaliselt on raamat suu-
re hulga inimeste koostöö, kus 
lõikuvad ja põrkuvad teks-
ti autori, kirjastaja, trükkali, 
fotograa� , müüja, illustraato-
ri ja kujundaja maailm, siis sel 
korral pidi Sakk pidama maha 
enamiku neist väitlustest ise-
enda sees: „Selle tüpograa-
� araamatu puhul olin mina 
ise teksti autor, fotograaf, toi-
metaja, kirjastaja ja kujundaja. 
Kuigi läbirääkimised eri rolli-
de vahel polnud kerged, olid 
nad intellektuaalselt naudita-
vamad kui tavaliselt.”

Kuigi raamat on sündinud 
paljudele eeskujudele toetu-
des, on tulemus tavatult laia-
haardeline. Teiseks ülioluliseks 
aspektiks peab Sakk oma raa-
matu ergonoomilisust. 
Kui tavapäraselt on selli-
ne entsüklopeediline uuri-
mus monument tegijale – 
läikival kriitpaberil, kuld-
tähtede ja suurte värvipilti-
dega ning detsimeetri pak-
sune, siis Saki lähenemine 
on pigem librapoveralik. 
Ta tahtis luua omamoo-
di „vaest raamatut”, sel-
list, mis lähtuks kasutaja 
vajadusest ja mugavusest. 
„See võiks olla raamat, 
mida ma saan lugeda ka 
lennujaama ootesaalis või 
õhtul voodis, ilma et see 
oleks mul kiviks kaelas. Nii 
püüdsingi leida optimaal-
se formaadi ja kerge pabe-
ri, et raamat saaks võimali-
kult meeldiv ja ergonoomi-
line,” täiendab Sakk.

Selle raamatu näitel 
toob Sakk välja ka paber-

Tanel Veenre
tanel.veenre@epl.ee

Disain

MIS?

KES PÄÄSESID KONKURSILE?

KES?

Konkursil „Maailma parima kujundusega raama-
tud 2013” (Best Book Design From All Over The 
World 2013) pälvis pronksmedali Ivar Saki Ees-
ti kunstiakadeemia doktoritööna valminud raa-
mat „Aa kuni Zz. Tüpograa� a ülevaatlik ajalugu”.

Stiftung Buchkunsti (Raamatukunsti Sihtasutus) 
korraldatav kujunduskonkurss on pika ajalooga 
– sel aastal oli 50. võistlus. Eesti kirjastuste liidu 
tegevjuhi Kaidi Urmeti sõnul teist nii suuremahu-
list konkurssi raamatukujunduses ei ole – hinda-
miseks oli esitatud 575 raamatut 32 riigist, pree-
miaid said 8 riigi esindajad, sh Eesti. Kõikide kon-
kursile esitatud raamatutega on võimalik tutvuda 
oktoobrikuus toimuval Frankfurdi raamatumessil.

Eesti raamatud esitab võistlusele Eesti kirjas-
tuste liit, kelle vahendusel on Eesti raamatud osa-
lenud konkursil alates 2000. aastast. Igal aastal 
esitatakse konkursile Eesti 25 kauneima raama-
tu konkursi võitnud teosed.

Esimesel konkursiaastal jagati auhindu Leipzi-
gis ja nii on säilinud traditsioon anda võitjatele 
auhinnad üle Leipzigi raamatumessil, kus auhinna 
saanud raamatuid esitletakse ka sihtasutuse sten-
dis. Tänavu on auhinnatseremoonia 15. märtsil. 
Igal aastal antakse välja 14 auhinda – üks Kuldne 
Täht (Goldene Letter), üks kuldmedal, kaks hõbe-
medalit, viis pronksmedalit ja viis tunnustust.

„Aa kuni Zz. Tüpograa� a ülevaatlik ajalugu” 
trükiti Tallinna Raamatutrükikojas ning kaas 
käsitsi Polymeri trükikoja tinalaos. Teos pälvis 
2012. aastal Eesti Disainiauhindade konkursil 
keskkonnasõbraliku trükise eriauhinna.

Ivar Sakk (sündinud 1962) 
on lõpetanud Eesti kuns-
tiakadeemia tööstus-
kunsti erialal 1986. aas-
tal. Töötanud vabakut-
selise graa� lise disai-
nerina ning Vaal gale-
riis disainerina, pühen-
dudes peamiselt plakati-
kunstile. Alates 2003. aastast 
on ta kunstiakadeemias õppejõud, alates 2005. 
aastast samas graa� lise disaini osakonna juhataja.

Tema töid on eksponeeritud mitmel rahvusva-
helisel näitusel, nagu Colorado plakatibiennaal, 
Varssavi plakatibiennaal, Brno graa� lise disai-
ni biennaal jt. Isikunäitusi on olnud Vaal gale-
riis, tarbekunsti- ja disainimuuseumis jm. Saki 
plakateid leidub Victoria & Alberti muuseumis, 
Varssavi plakatimuuseumis, Toyama kunstimuu-
seumis jm.
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raamatu rolli üha enam e-raa-
matustuvas maailmas – paberile 
trükitu peakski kandma ressurs-
sidest hoolimise ja kasutajamu-
gavuse sõnumit. Kuid kas tra-
ditsioonilist paberile trükitud 
raamatut oli üldse mõtet teha? 
Sakk usub, et siiamaani on vas-
tus jaatav. Kuid tegelikult on 
igas teoses sisalduv informat-
sioon juba digitaalselt olemas, 
nii tekst kui ka illustratsioonid. 
„Kriitikud, kes kuulutavad 
paberraamatut raiskavat met-
samassiive ja risustavat ruumi, 
on õigel teel. E-raamatu tekki-
mise ja levikuga seoses vaada-
takse kindlasti üle traditsiooni-
lise raamatu vorm. Arvatavas-
ti jäävad paberile sisult kvali-
teetseted kujutisekesksed teo-
sed, sest peale pildifaili pakki-
mise on suur tegur ka e-luge-
ri ekraan. Praegused ekraani-

-1- Raamatu kaas on sisu võti – Saki kujunduses kannab see tugevat librapoveralikku pitserit. 
-2-, -3- Näited raamatu sisuosast –  mustvalge ülevaade tähekujude arengust ja suurematest 
meistritest ses vallas.  Illustratsioonid: reprod
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lahendused ei suuda veel võis-
telda mitmevärvi-ofsettrükis 
toodetud fotode kvaliteediga,” 
kinnitab Sakk. Ta usub, et iga-
sugune tekstipõhine eneseväl-
jendus ja informatsioon, nagu 
näiteks ilukirjandus, mida vii-
mase kümnendi jooksul on ka 
audioraamatutena välja antud, 
kolib eeterlikku maailma. Klast-
rid nagu meelelahutus-, ajavii-
te-, tarbe-, teatmekirjandus jne 
hakkavad dikteerima konkreet-
se väljaande vormi.

Kas professor Sakk 15. 
märtsil Leipzigi raamatumessi 
raames toimuvale auhindami-
sele läheb, pole kindel: „Mui-
dugi oleks tore kohtuda kol-
leegidega üle maailma. Kuid 
mul on kunstiakadeemiast 
vaba semester ja  tahaks hoo-
pis mõnda soojemasse paika... 
Ma ei ole veel otsustanud!” 13


